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DOGODKI 

UVODNIK 

V kotu 
čeprav je celjski župan Bojan Šrot 

večkrat javno podprl odločitev za grad-
njo nove športne dvorane v Celju, po 
sprejetju proračuna, v katerem je tudi 
denar za to naložbo, nima posebej ve-
likih razlogov za veselje. 

Dejstvo je namreč, da je tudi glaso-
vanje v mestnem svetu pokazalo vso 
razdvojenost javnosti pri tem vpraša-
nju. Predlog jo je odnesel z enim gla-
som večine. Glas ulice, tako značilen 
za Celje, je podoben. Približno na po-
lovico bi lahko razdelili tiste, ki so od-
ločno za gradnjo in one, ki so proti. Župan je bil pri tokrat-
ni odločitvi dejansko potisnjen v kot in z nikakršnimi argu-
menti se ni mogel izvleči iz primeža odločitve, ki nikakor 
ni mogla biti pozitivna za vse ali vsaj za večino občanov. 

A tudi v kotu se župan dobro znajde. Vsaj formalno seje 
izognil temu, da bi vključitev gradnje v letošnji proračun 
predlagal sam, s tem, da je to prepustil svetniku Štefanu 
Jugu. Odločanje o gradnji pa je prepustil mestnim svetni-
kom, ki so se odločili, kot se pač so. Formalno torej župan s 
to, izjemno drago naložbo, ki je vrh vsega padla v najbolj 
neugoden čas, ko je večino naložbenih sredstev »požrla« 
gradnja čistilne naprave, nima nič. Pri čemer pa je javno 
povedal, da je Celje dovolj pogumno in dovolj sposobno, da 
bo zmoglo tudi novo dvorano. Župan je naložbo speljal po-
litično izredno spretno, to je že treba zapisati. 

Odločitev svetnikov pa bo, seveda, imela daljnosežne po-
sledice, zlasti za razvoj krajevnih skupnosti in mestnih če-
trti, gradnjo novih cest... Pa tudi za odločne županove pote-
ze v napovedani reorganizaciji uprave. Prva bo na udaru, 
povsem upravičeno, požarna varnost, kjer pravega sodelo-
vanja med poklicnimi gasilci in društvi ni. Morda pa bi 
veljalo na Milijonarja, kjer gasilci uspevajo, poslati še 'kak-
šnega celjskega... 

BRANKO 
STAMEJČIČ 

Zdravje je za 
vsakogar mercedes 
»Zdravje je pravica, ki mo-

ra biti dostopna vsakomur,« 
je poudaril minister za zdravje 
dr. Dušan Keber na pogovo-
ru s člani Kluba podjetnikov 
Zlatorog o prihodnosti sloven-
skega zdravstva, ki je bil v 
torek v Termah Dobrna. 

Ta kratek stavek povzema 
bistvo obsežne in verjetno tu-
di časovno dolgotrajne refor-
me zdravstva. O njeni nujno-
sti ni nikakršnih dvomov. Slo-
vensko zdravstvo je sicer v 
zadnjem desetletju naredilo 
korak naprej, a ga vse bolj 
bremeni sistematično podfi-
nanciranje, ki se najbolj očit-
no odraža v iztrošenosti me-
dicinske opreme. Zaradi te-
ga, predvsem pa zaradi pri-
čakovanih večjih potreb po 
zdravstvenih storitvah, ki pri-
hajajo s staranjem prebivals-
tva, je reforma nujna, je pou-
daril minister, ter dobro ute-
meljil predvsem predlog 
spremembe financiranja 
zdravstva. 

Namesto po njegovem kri-
vičnega prostovoljnega zdravs-
tvenega zavarovanja, za kate-
rega plačujejo vsi državljani 

enako in se preko njega de-
nar preliva od revnih k boga-
tim, je predvidena ponovna 
določitev pravic iz obvezne-
ga zdravstvenega zavarovanja, 
ki bi zajelo vse, kar je za zdrav-
je nujno. Prostovoljno zava-
rovanje bi tako dobilo novo, 
dejansko prostovoljno vsebi-
no. 

Enako pomembne spre-
membe se že začenjajo na 
področju porabe oziroma de-
Htve denarja. Tako na primer 
ne bodo bolnišnicam več pla-
čevali oskrbnih dni, temveč 
zdravljenje posameznih obo-
lenj. Cena bo enotna v drža-
vi, vsako diagnozo pa bo 
spremljal tudi natančen po-
pis postopka, torej strokov-
ni standardi, ki bodo izvajal-
ce silili h kakovosti. 

Kot je v razpravi poudari-
la vršilka dolžnosti direkto-
rice celjske bolnišnice Štef-
ka Presker, v Celju to že ne-
strpno pričakujejo, saj bo po 
njenem nov sistem pokazal 
na kvaliteto celjske bolnišni-
ce. Tudi direktor celjskega 
zdravstvenega doma prim. 
mag. Brane Mežnar je poz-

dravil tako nov način finan-
ciranja kot spremembe zava-
rovalništva. Podobnega mne-
nja pa so bili tudi ostali pri-
sotni, med katerimi je mini-
ster pogrešal več zdravnikov. 
Navsezadnje gre za spre-
membe, ki bodo odločujoče 

vplivale tako na njihovo de 
lo kot v prihodnosti tudi n; 
(diferencirano!) nagrajeva 
nje. »Prej bodo razumeli, a 
kaj gre, prej se bodo lahke 
prilagodili,« je dejal. 

MILENA B. POKLlf 
Foto: GREGOR KATiC 

Dr. Dušan Keber 

KRATKE-SLADKE 

Na svežem 
Jutri dopoldan bodo dija-

ki celjskih srednjih šol v či-
stilni akciji temeljito poči-
stili celjski Mestni park. S tem 
bodo pripravili teren za po-
poldansko tradicionalno di-
jaško parkovno žurko, ki se 
bo tako lahko odvila v sveže 
očiščenem in popedenanem 
okolju. 

S 
kandidiranjem 

ne bo nič 
Kar nekaj Šentjurčanov je 

nasedlo prvoaprilski laži Ra-
dia Celje, da je njihov župan 
Štefan Tisel zaradi visoke za-
dolženosti občine napovedal 
nepreklicni odstop in bodo 
zato nadomestne županske 
volitve v Šentjurju konec ma-
ja. Piko na i pa so postavili 
tisti, ki so začeli telefonirati 
bivšemu županu Juriju Ma-
lovrhu in ga nagovarjati, naj 
znova kandidira. 

Pa siiicat naj 
pridejo! 

Na območju Upravne eno-
te Slovenske Konjice so lani 
prejeli 4.718 vlog za potne li-
ste, izdali pa so tudi 6.505 
osebnih izkaznic. Ob obrav-
navi poročila o delu Upravne 
enote je zato zreške svetnike 
zaskrbelo, če bo vse te listine 
ob vstopu v Evropsko unijo 
spet potrebno zamenjati. Na-

čelnica Upravne enote Sonja 
Punčuh je sicer izjavila, da so 
upravne enote samo izvajal-
ci, na vztrajanje pri vpraša-
nju pa je nanj le odgovorila 
pritrdilno. »Vi pa lahko vpli-
vate na poslance v državnem 
zboru, da bo zamenjava brez-
plačna,« je v šali dodala. »Pa 
slikat nas naj tudi sem pride-
jo,« jo je dopolnil podžupan 
Gorazd Korošec. 

Zadrega 
računsiciii 
sodniicov 

Sodniki Računskega sodiš-
ča so ob pregledu poslova-
nja kmetijskega ministrstva 
vselej našli kakšno nepravil-
nost, zataknilo pa se jim je v 
Kmetijsko gozdarski zbornici 
Slovenije. Ko so že skoraj 
obupali, saj je kazalo, da bo 
pregled poslovanja tudi dru-
gič pozitiven, so zatipali re-
šilno slamico. »Službeni« golf 
predsednika zbornice Petra 
Vriska je imel na strehi prt-
ljažnik za smuči, hkrati pa 
niti enega papirja za službe-
na popotovanja. Pa veselje 
nadzornikov ni trajalo dol-
go. Vriskova navezanost na 
volksvvagne je očitno tolik-
šna, da ima v domači garaži 
v Ivenci enako vozilo, kot je 
v voznem parku zbornice... 

Sejmi, namenjeni stroici 
Od torka, 8. aprila, do pet-

ka, 11. aprila, bo na celjskem 
sejmišču na ogled drugi se-
jemski trojček v letošnjem 
letu, ki bo združeval 7. med-
narodni sejem Forma-Tool 
(sejem orodij, orodjarstva in 
orodnih strojev), 5. medna-
rodni sejem Plagkem (sejem 
plastike, gume in kemije) ter 
sejem Grafika, ki bo v tej ob-
liki v Sloveniji organiziran 
prvič. 

Sejemski trojček bo prihod-
nji torek ob enajstih odprla 
ministrica za gospodarstvo dr. 
Tea Petrin. Kot je povedala 
Breda Obrez Preskar, na-
mestnica direktorja uprave 
družbe Celjski sejem, je ude-
ležbo na sejmih napovedalo 

rekordno število razstavljal-
cev, saj se bo predstavilo kar 
223 neposrednih razstavljal-
cev iz osmih držav, preko njih 
in predstavništev pa se bo na 
tokratnem sejemskem trojč-
ku skupno predstavilo 623 raz-
stavljalcev iz 24 držav. 

Na sejmu, ki bo tokrat na-
menjen predvsem strokovni 
javnosti, bodo posebno po-
zornost namenili delovanju 
orodjarskega in plastičarske-
ga grozda, predstavili bodo 
številne novosti s področja 
orodjarstva, plastičarstva in 
grafike ter tudi možnosti, ki 
jih za razvoj omenjenih pa-
nog ponuja Evropska unija. 
Strokovno zelo zanimive za 
grafične delavce, tiskarje in 

delavce v založništvu bodo 
spremljajoče prireditve in 
posveti, organizirani v sklo-
pu sejma Grafika, ki ga na 
Celjskem sejmu tokrat pri-
pravljalo prvikrat. Organiza-
torji so teme razdelili v štiri, 
po mnenju strokovnjakov naj-
bolj aktualne leme, ki zaje-
majo grafični management, 
grafično pripravo, tisk in do-
delavo ter področje ekologi-
je in s tem povezane evrop-
ske zakonodaje. Sejem so or-
ganizatorji priključili že uve-
ljavljenima bienalnima sej-
moma Forma-Tool in Plag-
kem, ki ju sejem Grafika po 
mnenju Brede Obrez Preskar 
tudi vsebinsko nadgrajuje. 

AMS 

Prvi nemški poslanec pod Celjskim stropom 
Predsednik nemškega zveznega parlamenta VVolfgang Thierse je med svojim uradnim 

obiskom v Sloveniji v četrtek obiskal tudi Celje, kjer si je ogledal Pokrajinski muzej Celje, 
na posebnih pogovorih pa se je sestal tudi z ministrico za kulturo, Andrejo Rihter. 

BS, Foto: ALEKS ŠTERN 

Zdravljenje 
zlomov 
gležnja 

Splošna in učna bolnišni 
ca Celje je pripravila v so-
delovanju z Društvom trav 
matologov Slovenije in Or-
topedskim združenjem Sla 
venskega zdravniškega 
društva IV. Celjske dneve 

Bienalno srečanje združuje 
strokovnjake s sorodnih pa 
dročij zdravljenja bolezni, 
poškodb in okvar gibal. Le-
tošnje srečanje je bilo konec 
prejšnjega tedna v prostorib 
Celjskega doma. Na njem je 
sodelovalo preko 90 zdrav-
nikov in drugih zdravstvenih 
delavcev, med predavatelji p̂  
so bili tudi ugledni strokov-
njaki iz tujine. Srečanje je 
bilo namenjeno zlomom ̂  
zgornjem in spodnjem skoC 
nem sklepu. Organizatorji s<i 
pripravili učno delavnico: 
prikazom sodobnih načino^ 
imobilizacije gležnja in stff 
pala z materiali, prijaznejši" 
mi poškodovančevi uporaN-
Posebna učna delavnica je bil̂  
namenjena medicinskim telT j 
nikom, veščim mavčenja. 

Ob IV. Celjskih dnevih ĵ : | 
tako kot ob preteklih sreča- j 
njih izšel tudi zbornik izbrJ; 
nih predavanj. Kot je pov?" 
dal predsednik organizacij' 
skega odbora, strokovni 
rektor celjske bolnišnice dô -̂
dr. Radko Komadina, bî  
nalna srečanja pritegnejo št̂  
vilne udeležence predvsei '̂ 
zato, ker na njih spregovori' 
jo o najsodobnejših dogfl''' 
njih medicinske znanosti ̂  
določenega področja, vsak"̂  
pa sprejmejo tudi klinič'!*^ 
smernice za moderno zdrahi 
Ijenje. MB' 
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Varno okolje, 
zdravi otroci 

7. april, svetovni dan zdravja - Letos posvečen varnemu okolju 
.etošnji svetovni dan 
avja, 7. april, spremlja 
ilo »Varno okolje - zdra-
otroci - lepa prihodnost«, 
olje v dobrem in slabem 
Hva na vsa živa bitja, 
oci pa so zaradi rasti in 
ivoja med najbolj dovzet-
ni. Nekatere posledice so 
ne takoj, druge so očem 
ite dolga leta. Od zdrav-
otrok pa je tako ali dru-
če odvisna prihodnost 
veštva. 
'odatki o ogroženosti 
ok v svetu in pri nas zgo-
no terjajo spremembe. Na 
tu vsako leto več kot 5 ml-
inov otrok, mlajših od 14 

let, umre zaradi bolezni, ki 
so posledica nezdravega oko-
lja, v katerem otroci živijo. 
Večina otrok umre v nerazvi-
tih državah, vendar tudi v naj-
bogatejših državah še vedno 
veliko otrok živi v zelo sla-
bem okolju. 

»Otroci so zaradi rasti in 
razvoja bolj dovzetni za bo-
lezni: zaradi rasti zaužijejo 
sorazmerno več hrane in vo-
de in s tem tudi škodljivih 
snovi, če hrana in voda nista 
neoporečni. Otroci veliko ča-
sa ob igri preživijo na tleh 
ali blizu tlom, kjer je več uma-
zanije, prahu, kemikalij... 
Zaradi nebogljenosti in neiz-

kušenosti so tudi mnogo bolj 
izpostavljeni poškodbam in 
zastrupitvam,« opozarja pe-
diatrinja v otroškem dispan-
zerju celjskega zdravstvene-
ga doma Lucija Gobov, dr. 
med. 

»Otroci so mnogokrat iz-
postavljeni neugodnim de-
javnikom okolja že pred rojs-
tvom, če je bodoča mati iz-
postavljena infektom, kemi-
kalijam, tobačnemu dimu, 
alkoholu, drogam... Današ-
nji dejavniki tveganja pa so 
predvsem posledica onesna-
ževanja okolja: nevarne ke-
mikalije v zraku, pitni vodi, 
hrani in v bivalnem okolju. 

globalne klimatske spre-
membe, ozonska luknja...,« 
dodaja. 

Na te nevarnosti ima vsak 
posameznik le skromen 
vpliv, veliko pa lahko nare-
dimo za preprečevanje poš-
kodb in zastrupitev. Te so v 
Sloveniji, pa tudi na Celj-
skem, najpogostejši vzrok 
umrljivosti otrok po enem le-
tu starosti in tretji najpogo-
stejši vzrok smrti med dojenč-
ki. Najpogostejši vzrok smr-
ti pri otrocih mlajših od 6 let 
so prometne nezgode, sledi-
jo jim utopitve, zadušitve, 
padci in zastrupitve. 

MILENA B. POKLIČ 

Prireditve ob 
dnevu zdravja 

Na Zavodu za zdravstveno varstvo v Celju so v okviru 
aktivnosti ob svetovnem dnevu zdravja pripravili pre-
davanje za starše z naslovom Preprečevanje nezgod pri 
otrocih. Predavanje bo v četrtek, 10. aprila, ob 17. uri v 
predavalnici Zavoda. Predavala bo pediatrinja Lucija 
Gobov. (Zaradi omejenega števila mest se bodo starši 
prijavljali na telefon 42 51 144 Milojki Kandorfer.) 

Projektna pisarna Celje zdravo mesto pripravlja v so-
delovanju s Športnim društvom Gaberje in Jano Govc 
Eržen, dr. med., v soboto, 5. aprila, med 9. in 12. uro 
na Savinjskem nabrežju preizkus telesne zmogljivosti s 
hitro hojo na 2 kilometra - Z gibanjem do zdravja. Brez-
plačen test je namenjen odraslim posameznikom med 
20. in 65. letom starosti, ki so telesno nedejavni ali 
zmerno dejavni ter prekomerno prehranjenim. 

V nedeljo, 6. aprila, bodo sebi in otrokom pokazali 
pot v lepšo in bolj zdravo prihodnost v Žalcu. Rekrea-
tivni pohod od Športnega centra v Žalcu do Lovskega 
doma Rinka v Sv. Jedrti, ki se bo pričel ob 9. uri, orga-
nizirajo Žalske lekarne v sodelovanju z Občino Žalec. 
Program ob svetovnem dnevu zdravja vključuje poleg 
gibanja v zdravem okolju še napotke za zdravo življe-
nje, ki jih bodo predstavili na stojnicah, meritve krvne-
ga tlaka in srčnega utripa, zdravo prehrano, razvedrilo 
v I. Osnovni šoli Žalec ter glasbo, ki jo bo prispeval 
kvintet Dori. 

Vivod odiiaja 
iojan Vivod, direktor 
Ijskih kinematografov, je 
I odpoved na delovno me-
I direktorja in konec ju-
ia, ko se mu izteče odpo-
dni rok, odhaja iz pod-
ja. 
'resenetljivo novico je po-
il Vivod, potrdili pa so jo 
li v podjetju Engrotuš, ki 
lastnik Celjskih kinema-
fafov, čeprav novice še ni-
želeli komentirati. 
3dhod Vivoda preseneča za-
ker je kot direktor kine-
itografov lani uresničil svo-
sanje, da bi Celje dobilo 
ultikino, ki uresničuje za-
ivljene cilje. Vivod razlo-
)iza svojo odločitev ni ho-
komentirati, povedal pa 
da je še dovolj mlad in 
Volj sposoben, da si v le-

tih do upokojitve zgradi še 
eno, novo kariero. Kakšno in 
kje, ni želel povedati. 

BS 

Bojan Vivod 

Loicalni interesi 
s terena 

U pobudo državnega 
Hnika Gregorja Vovka 
Irovskega, ki zastopa lo-
'ne interese 23 občin z 
inočja 5. volilne enote, 
se v petek v Šentjurju 
>tali župani oziroma 
^dstavniki osmih občin 
kozjanskega, 
""ečanje je bilo že tretje 
em mandatu Državnega 
'la RS, udeležil pa se ga 
Udi predsednik Janez Su-
'k. Predstavniki občin so 
i>2orili na reorganizaci-
^Iržavne uprave, s katero 
'njajo svoje izpostave in 
s tem še bolj povečuje 
•tralizacija. Ob tem bi z 
Ubo delovnih mest v upra-
f^ozjansko zagotovo za-
t̂ilo kar nekaj ljudi in in-

^ktualnega potenciala, 
bi še poslabšalo polo-

Podeželja. Vzroke za iz-
livanje ljudi vidijo v ob-

še v preskromnih 
'odbudah za razvoj ma-

lega gospodarstva, slabih 
prometnih povezavah in do-
trajanosti cest, kar zagoto-
vo ne pripomore k privab-
ljanju turistov. Opozarjali 
so še, da imajo v občinah, 
če naj sploh zagotavljajo 
skupno razvojno politiko s 
pomočjo RRA, preveč stroš-
kov. Ob pripravi projektov 
morajo le-te na regionalni 
ravni tudi sofinancirati, kar 
zagotovo ni korak k decen-
tralizaciji. 

Zaradi lažjega in bolj ne-
posrednega stika se je državni 
svetnik Gregor Vovk Petrov-
ski odločil, da bo z volilno 
bazo ožjega celjskega ob-
močja (brez Zgornje Savinj-
ske in Šaleške doline) sode-
loval v treh ločenih skupi-
nah; vzhodni, osrednji in za-
hodni. V Žalcu pa bo v krat-
kem odprl tudi svetniško pi-
sarno, kjer bo dosegljiv 
vsem prebivalcem. 

I. STAMEJČIČ 

Beton čez dediščino 
Gradnja Celeiaparka se nadaljuje, čeprav arheologi del še niso opravili -

Neprecenljiva in nepopravljiva škoda 
Zapletom pri gradnji po-

slovno-garažnega objekta 
v Aškerčevi ulici v Celju ni 
videti konca. Arheologi, ki 
na gradbišču raziskujejo 
poznoantično grobišče, svo-
jega dela še niso končali, 
investitorja - mariborski 
MR inženiring in trebanj-
ski Trimo pa nadaljujeta de-
la pri temeljenju južnega ob-
jekta, ki je v območju ar-
heoloških izkopavanj in to 
kljub prepovedi inšpektor-
jev za področje varstva kul-
turne dediščine. 

Nov center z imenom Ce-
leiapark bo imel več kot 28 
tisoč kvadratnih metrov po-
vršin v treh objektih, v enem 
bo garažna hiša, v drugih še 
več parkirišč, v pritličju bo-
do poslovni in trgovski ob-
jekti, v nadstropjih pisarne. 
Izvedbo naložbe sta investi-
torja zaupala celjskemu In-
gradu in velenjskemu Vegra-
du. 

Zaplet je dosegel vrhunec 
sredi minulega tedna, ko so 
inšpektorji za področje kul-
turne dediščine v ministrstvu 
za kulturo zahtevali ustavi-
tev gradnje, investitorja pa 
prepovedi nista upoštevala. 
Vse odtlej smo si prizadeva-
li pridobiti stališče in komen-
tar takšne odločitve pri di-
rektorici MR inženiringa, Dar-
ji Erhatič, vendar so se inve-
stitorji zavili v (ne)razumljiv 
molk. Zato pa so zaplet ko-
mentirali v celjski enoti Za-
voda za varstvo kulturne de-
diščine (ZVKD). 

Direktor Ivo Prodan je po-
vedal, da so na področju bo-
dočega poslovno-garažnega 
objekta Celeiapark, ki leži se-
verovzhodno od starokrščan-
skega centra s krstilnico in 
baziliko iz prve polovice 5. 
stoletja (najdeno pod pošto). 

od avgusta do novembra 
2002, izvajali zavarovalne ar-
heološke raziskave. »Novem-
bra 2002 je investitor preki-
nil financiranje arheoloških 
raziskav, zato so bile te pre-
kinjene.« Investitorja so ob-
vestili, da na objektu C (na 
območju nekdanjega hotela 
Pošta) ne sme nadaljevati z 
gradnjo, ker niso bili izpol-
njeni kulturnovarstveni po-
goji, saj arheološka izkopa-
vanja niso bila končana. »Na-
mesto, da bi dela ustavili, so 
pričeli z gradnjo točkovnih 
temeljev, brez dogovora z Za-
vodom in brez arheološkega 
nadzora. Kljub izdanem 
predlogu o ustavitvi del, ta 
neovirano tečejo dalje,« je po-
vedal Prodan. 

Na najdišču so v letu 2002 
odkrili sledove starih strug 
Savinje in Voglajne s palisad-
no utrditvijo ter ostanke ske-
letnega grobišča. Odkritih je 
bilo 31 grobov, skupno 41 
okostij in depo z 21 lobanja-
mi. Grobišče pripisujemo ro-
maniziranim staroselcem iz 
poznoantičnega časa (4,-
6.stoletje). »Predstavlja iz-
jemno najdbo, saj iz tega ča-
sa ni veliko ostankov, ki bi 
pričali o preživetju starosel-
cev v kakem urbanem središ-
ču. Po mnenju arheološke 
komisije, ki se je sestala 28. 
marca, je pomen grobišča ne-
precenljiv, saj je ključen za 
razjasnitev odnosov med poz-
noantičnim mestom s staro-
krščansko baziliko, obzidjem 

Celeie in grobiščem ter mož-
nim preživetjem dela njego-
vega prebivalstva iz poznoan-
tičnega obdobja v srednji 
vek,« je zaključil Prodan. 

Arheološka izkopavanja, 
na katera sta investitorja 
morala pristati, naj bi bila 
zelo draga in naj bi stala 
med 15 in 20 milijoni tolar-
jev. 

Grobišče je zaradi gradbe-
nih del močno poškodova-
no in v veliki meri uničeno 
in to navkljub temu, da je 
razglašeno za kulturni spo-
menik in je predlagano za 
spomenik državnega pome-
na. 

BRANKO STAMEJČIČ 



4 j ^ T U A L N O 

Prvi »old 
boyff odhaja 
čeprav smo vsi že dolgo 

vedeli, da bo Jože Stanič le-
tos najverjetneje zapustil 
Gorenje, je njegov dokonč-
ni »ne« nadzornemu svetu, 
ki mu je prejšnji petek po-
nudil podaljšanje mandata 
še za nekaj let, vendarle raz-
burkal javnost. Ne dogaja 
se namreč vsak dan, da bi 
gospodarsko sceno zapustil 
tako ugledni mož. 

Jože Stanič je namreč pr-
vi med slovenskimi starimi 
fanti, sam jim je nadel na-
ziv old boys, ki imajo veli-
ko zaslug za dokaj mirno in 
uspešno življenje vSloveniji. 
Znal je dobro delati posel, 
vendar je pri tem znal za sa-
bo potegniti tudi druge. Ni 
bii voditelj samo v podjet-
ju, ampak tudi v širši skup-
nosti. Od svojih kolegov je 
izstopal predvsem po do-
stopnosti, veselosti in komu-
nikativnosti. »Živijo dekle-
ta, kako ste kaj?« je bil nje-
gov običajni pozdrav ob no-
vinarskih srečanjih. Povsem 
običajno mu je tudi bilo, da 
je nekoč, na enem od tujih 
sejmov, zlezel na stol ter ve-
selo in hudomušno kot 
otrok »poš-
kljocal« novi-
narsko srenjo 
in že čez ne-
kaj ur vsem 
razdelil foto-
grafije. 

Stanič, ki 
bo v začetku 
julija dopol-
nil 62 let, je 
v Gorenje pri-
šel leta 1983 
z ekipo Her-
mana Rigel-
nika, ki je 
imela za nalogo sanirati te-
žave, v katere je podjetje zaš-
lo po nakupu nemške tovarne 
Koerting. Pred tem je delal 
v Pivovarni Laško, v Timu 
in Banki Celje. V času nje-
gove vladavine je Gorenje 
postalo pomemben igralec 
na evropskem trgu bele teh-
nike. Kljub težavam in tež-
kim časom, ki že nekaj let 
niso naklonjeni gospodinj-
skim aparatom, je podjetje 
na tujih trgih svoj položaj 
še okrepilo. Zaradi naložb 
v znanje in trg danes Gore-
nje poznajo vsi. Samo v zad-
njih petih letih je koncem 
podvojil prodajo in čisti do-

biček, število zaposlenih se 
je povečalo za dva tisoč, z 
naložbami, vrednimi skoraj 
57 milijard tolarjev, pa se 
je v nekaj letih skoraj v ce-
loti obnovilo. Pri tem pa se, 
kot vedno rad poudari Sta-
nič, podjetje ni nikoli »div-
je« zadolževalo. Za vse, kar 
je Gorenje danes, si velik del 
zaslug zagotovo lahko lasti 
Jože Stanič. 

Ko smo ga, samo štirinajst 
dni nazaj, na novinarski 
konferenci previdno vpra-
šali, kdaj bo začel dobivati 
pokojnino, je bil kar mal-
ce užaljen. V svoji znani ma-
niri je odgovoril, da 150 
mark mesečne pokojnine 
dobiva že pet let, prislužil 
pa si jo je kot izseljenec v 
času druge svetovne vojne. 
Poučil nas je še, »da se o 
tem, kdaj naj bi šel v po-
koj, še ni odločil. Ko pa se 
bo, bo sprememba povsem 
normalna. Nobenega uda-
ra od zunaj ne bo. Vse je 
urejeno in zamenjava se bo 
zgodila, ko bo čas za to. V 
poslovnem svetu se ve, ka-
ko to poteka. Nič se ne go-
vori, samo zgodi se.« 

Tudi zara-
di teh besed 
je bila Stani-
čeva petkova 
odločitev, da 
ne bo podle-
gel skušnjavi 
in vodil Go-
renje še kak-
šno leto ali 
dve, svoje-
vrstno prese-
nečenje. Ki 
pa nikakor ni 
pretreslo po-
slovnega si-

stema. Življenje in delo v 
Gorenju gresta povsem nor-
malno naprej. Staničeva 
ekipa je izjemno sposobna. 
Tudi sam je rad večkrat 
poudaril, da lahko vodenje 
Gorenja vsak hip prevzame 
kdorkoli iz najožjega vods-
tva. 

Kakorkoli, Jože Stanič 
predaja krmilo v času, ko 
je Gorenje povsem nekaj 
drugega kot je bilo takrat, 
ko ga je prišel reševat. In še 
vedno je v slovenskih ro-
kah. Kako bo s podjetjem 
naprej, pa je najbrž že stvar 
Pranja Bobinca. 

JANJA INTIHAR 

Jože Stanič 

Manj nevarnih odpadicov 
Letošnja akcija organiziranega zbiranja nevarnih od-

padkov v 12 občinah na celjskem območju, ki imajo okoli 
120 tisoč prebivalcev, je »navrgla« dobrih 21 ton odpad-
kov. 

Med odpadki, ki jih je zbralo podjetje Javne naprave iz 
Celja, prednjačijo baterije in akumulatorji, ki jih je v skupni 
količini več kot polovica, z dobrimi 22 odstotki sledijo mo-
torna olja, veliko pa je bilo tudi pesticidov, topil, različnih 
premazov, lepil in smol ter jedilnega olja in maščob. Daleč 
največ odpadkov te vrste so zbrali v Celju (5.060 kg), sledijo 
Šentjur (4.750) in Žalec (3.588). Akcije se je letos udeležilo 
791 prebivalcev. V Javnih napravah pa so napravili še en izra-
čun. Največ nevarnih odpadkov na prebivalca so tako zbrali 
na Vranskem, skoraj pol kilograma na prebivalca, najmanj 
pa v Celju, le 0,1 kg na prebivalca. Četudi je letošnja akcija 
uspela, v Javnih napravah niso povsem zadovoljni, saj so zbrali 
manj nevarnih odpadkov kot v prejšnjih akcijah. BRST 

Osusena Vrtnica 
Lokali v objektu Vrtnica spet ostali brez vode in zaprti - Nekateri niso 

plačevali nekaj let - Upravitelja ni več 
Objektu Vrtnica so minuli 

četrtek za nekaj ur odklo-
pili vodo. Razlog: neporav-
nane obveznosti do podjet-
ja Vodovod-kanalizacija 
(VO-KA). Sledil je še obisk 
sanitarnega inšpektorja, 
saj gostinski lokali ne sme-
jo poslovati, če nimajo te-
koče vode. Škoda ni izmer-
ljiva, o upravitelju, ki bi za-
deve lahko rešil, pa ne du-
ha ne sluha. 

Objekt Vrtnica je sinonim 
za neurejene razmere. Ko ga 
je podjetje Gradiš gradilo, je 
za cel objekt zgradilo eno od-
jem no mesto za vodo in nanj 
priklopilo skupni števec. Na-
to so naknadno priklopih 
števce za vsak lokal posebej. 
Hkrati sta upravljavec objek-
ta, ki je deloval po naročilu 
lastnikov vseh lokalov, in 
podjetje VO-KA sklenila po-
godbo, v kateri je zapisano, 
da se poraba vode računa po 
glavnem števcu za ves objekt. 
Upravitelj pa pregleda še po-
samezne števce ia številke 
sporoči na VO-KA. Če pride 
do razlike med porabo na 
glavnem števcu in seštevkom 
porabe v vseh lokalih, mo-
rajo to poravnati vsi lastni-
ki. Seveda so posamezni last-
niki ali najemniki začeli to 
določilo hitro izkoriščati, šlo 
je celo tako daleč, da so si 
nekateri potegnili vodo iz lo-
kalov, ki sploh niso obrato-
vali, svoje vode pa niso upo-
rabljali. Tako je bil njihov 
račun precej nižji, kot bi glede 
na porabo moral biti. 

Upravitelji so 
obupali 

četrtkov poseg VO-KA je 
že tretji odklop v zadnjem ča-
su. VO-KA lahko namreč v 
skladu s pogodbo zapre vo-
do celemu objektu, četudi sa-
mo zaradi enega neplačnika, 
pravi direktor VO-KA Mar-
ko Cvikl. Njih zanima le 
glavni števec, ki je v jašku. 

približno 50 metrov od ob-
jekta. Cvikl pravi, da je VO-
KA upravitelj glavne cevi do 
objekta, potem pa je naloga 
upravitelja, da izterja nepla-
čane obveznosti oziroma od-
klopi vodo tistemu, ki je ne 
plačuje. VO-KA namreč ni-
ma vstopa v objekt, da bi za-
prl vodo posameznemu lo-
kalu. 

Bistveni problem je torej 
upravljanje objekta. Do se-
daj so se zamenjali že trije 
upravitelji: Oaza, Stanovanj-
sko podjetje Velenje, zadnje 
pa je decembra lani roke dvig-
nilo podjetje Habit d. o. o. 
Ker ni bilo upravitelja, ki bi 
odčitaval posamezne števce, 
je VO-KA pavšalno obraču-
naval stroške vode. Plačeva-
lo pa se še vedno ni. 

V objektu imajo težave s 
plačevanjem večine skupnih 
računov. Upravitelji ne zdr-
žijo tudi zato, ker jim neka-
teri ne plačujejo storitev. Po-
dobna pa je vodna zgodba. 
Sprva je namreč na naslov 

upravitelja prihajal skupen 
račun za vodo, ki ga je pla-
čal upravitelj in nato pobral 
denar od lastnikov/najemni-
kov, tako da je poravnaval 
stroške za vse tiste, ki vode 
ne plačujejo. Ko se je uprav-
nik naveličal dobrotništva, so 
se z VO-KA dogovorili, da ra-
čune pošiljajo lastnikom ali 
najemnikom (odvisno od do-
govora). Še vedno pa je osta-
la v veljavi pogodba, ki po-
sredno pomeni, da redoljub-
ni lastniki in najemniki po-
leg svojih plačujejo še raču-
ne vsem tistim, ki jih »spre-
gledajo«. Poleg tega pa se jim 
dogajajo še odklopi, ker ima 
VO-KA dostop le do glavne-
ga števca in ventila. Nekate-
ri lastniki oz. najemniki na-
mreč niso plačali prispevka 
za vodo že nekaj let, tako da 
se je sedaj nabralo že za okoli 
milijon tolarjev skupnega dol-
ga. Najbolj problematičnih 
naj bi bilo cel kup društev, 
ki so v objektu podnajemni-
ki. Ti po definiciji ne plaču-

jejo ničesar, razen najemi! 
ne in elektrike, ki jo drug 
če takoj odklopijo. ' 

Slab sloves 
Lokali so bili tako v 

tek spet zaprti, škode pa 
ne da izmeriti, saj tu ne g 
le za izkupiček. Gost, ki) 
di, da je lokal sredi dneva i 
prt, morda nikoli več nel 
prišel tja. Škoda je torej tu 
posredna. 

Kljub vsem zapletom pa i 
šitvi še ni videti konca, saj 
lastniki ne morejo dogoii 
riti o ničemer. Dejstvo je,i 
nujno potrebujejo upravii 
Ija zgradbe, saj bi tako la 
ko rešili marsikateri zaplf 
Upravitelja pa bo težko ni 
ti, tudi če bi se strinjali 
vsem, saj je objekt že izg 
bil ugled, poleg tega pa bi b 
treba vanj preveč vložiti, 
bi začel delovati tako, kot 
bilo mišljeno - z velikim i 
pehom. 

ŠPELA OSI 
Foto: GREGOR KAT 

Objekt Vrtnica zaradi posameznih lastnii<ov dobiva vse slabši sloves. 

Dojenje za zdravje otrok 
v Celju je bil konec minu-

lega tedna dvodnevni semi-
nar za nosilce akcije Novo-
rojencu prijazna porodnišni-
ca. Organizirala sta ga Na-
cionalni odbor za vzpodbu-
janje dojenja pri Slovenskem 
odboru Unicefa in Gineko-
loško porodniški oddelek 
Splošne bolnišnice Celje, ki 
je republiški demonstracijski 
center za uvajanje tega pro-
jekta v Sloveniji. 

Celjska porodnišnica je bila 
tudi med prvimi v Sloveniji, 
ki so pridobile naziv Novo-
rojencu prijazna porodnišni-
ca. Danes je takšnih bolnišnic 
že deset. Te porodnišnice 
vzpodbujajo izključno doje-
nje od rojstva do otrokovega 
dopolnjenega 6. meseca sta-
rosti. Projekt v te namene 
predvideva tudi dodatno izo-
braževanje zdravstvenega 
osebja. Pri tem je seveda po-

membna spretnost komuni-
ciranja zdravstvenih delavcev 
z materami, česar se je mo-
goče tudi naučiti. Tudi to je 
bila ena izmed vsebin dvod-

nevnega seminarja, na kate-
rem je sodelovalo preko 80 
udeležencev iz slovenskih po-
rodnišnic, bolnišnic in zdravs-
tvenih domov. Teoretičnemu 

delu seminarja so prisluh 
v Narodnem domu, pral< 
ne vaje pa so bile na gin^' 
loško-porodniškem oddel̂  

MBP, Foto: ALEKS ŠTEÎ  
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Omamljajoče zdravilo 
Cilj metadonskega zdravljenja ni abstinenca - V Celju 120 »metadoncev« 

jvetovna zdravstvena or-
iiizacija je odvisnost od 
epovedanih drog prizna-
Icot bolezen, zato se zdra-
[udi z medicinsko pomoč-
Takšno je tudi metadon-
0 zdravljenje, ki ga upo-
bljajo za zdravljenje od-
snosti od opiatov, pred-
em heroina. Osnovni cilj 
prstnega zdravljenja ni 
polno prenehanje uživa-
j opiatov, ampak zmanj-
nje kriminala, zmanjša-
e števila okuženih s he-
titisom C in virusom HIV 
stabilizacija odvisnikov, 
se z metadonom lahko 
iravijo odvisnosti od he-
ha, lahko pa ostanejo od-
miki od metadona tudi ce-
življenje. 
Wetadon je prav tako ma-
lo. Gre za sintetični opiat, 
le podoben heroinu, le da 
3 daljšo razpolovno dobo, 
;o da je dovolj en odme-
;dnevno. Metadon naj ne 
nadomeščal heroina, am-
kendorfine, ki jih je odvi-
ikovo telo prenehalo proi-
ijati. Ker gre za telesu lastne 
9vi, je torej za metadon, 
t tudi za druge opiate, v 
esu že vse pripravljeno. 
3vek lahko postane od nje-
odvisen, kar je največji 
oblem metadonskega 
ravljenja. 
h zdravljenje heroinske 
visnosti so ga v Sloveniji 
feli uporabljati leta 1990, 
Celju pet let pozneje. Di-
aor Urada Vlade RS za 
5ge Milan Krek pravi, da 
želi s tem zdravljenjem do-
ti predvsem znižanje oku-
»losti s hepatitisom C, HIV-
n, zmanjšanje marginaliza-
e odvisnikov, zmanjšanje 
iminala in odhodov v za-
ire. Vida Vozlič, ki je za-
la z uporabo metadona v 
'lju, sedaj pa vodi Zavod 
f, kjer poteka rehabilitacija 

odvisnikov brez njega, pra-
vi, da pri nas ni dokazano, 
da metadon zajezi okužbe in 
kriminal. Po njenem mnenju 
namreč večina odvisnikov 
nadaljuje s heroinom in ri-
zičnim vedenjem. Tudi Krek 
pravi, da v prvem letu še prib-
ližno 70 odstotkov odvisni-
kov jemlje heroin, po treh le-
tih pa še približno 20 odstot-
kov. Sčasoma nekateri pre-
nehajo tudi z metadonom, 
nekateri pa ostanejo večni 
»metadonci«. 

Medicinsko 
zdravljenje 

v Sloveniji je okoli 6.000 
heroinskih odvisnikov. Vsaj 
enkrat toliko naj bi bilo ob-
časnih uživalcev opiatov, ki 
pa še niso odvisniki. Trenut-
no je v Sloveniji 16 metadon-
skih centrov, celjski, kjer se 
zdravi okoli 120 odvisnikov, 
pa je tretji največji. Po bese-
dah vodje centra Vere Jaz-
bec ni to niti tretjina vseh uži-
valcev trdih drog v Celju. 

Za začetek metadonskega 
zdravljenja mora biti doka-
zana odvisnost od heroina, 
tako da so varovanci centra 
ponavadi dolgoletni oz. moč-
ni odvisniki. Velikokrat gre 
za povratnike, saj je odvi-
snost kronična bolezen s po-
gostimi recidivi. Vsi niso 
sprejeti v program, saj se v 
centru zavedajo, da metadon 
povzroča odvisnost in so za-
to še bolj pazljivi. Odmerek 
metadona določi zdravnik in 
ga glede na potrebe in stanja 
odvisnika tudi viša ali niža. 
V centru imajo odvisniki na 
razpolago tudi psihologa, psi-
hiatra in socialnega delavca, 
imajo pa tudi skupino za star-
še. Vse to ni obvezno. Odvi-
snik lahko dobi metadon ne 
glede na to, ali obiskuje kak-
šne pogovore ali ne. Tu opa-

ža problem tudi Jazbečeva, 
ki pravi, da je nekaterim od-
visnikom metadon še vedno 
le nadomestek za heroin, ki 
si ga ne morejo priskrbeti v 
zadostni meri. Motivacije za 
prenehanje pa še nimajo. 

Mare Poljanec, ki je de-
lal v centru, še vedno pa vo-
di skupino odvisnikov, pra-
vi, da se jih za metadon veli-
ko odloči takrat, ko se nimajo 
več možnosti injicirati, ker 
imajo preveč zagnojene in ne-
prehodne žile, ali pa nočejo 
preživljati krize, ki nastopi 
po prenehanju uporabe he-
roina. Za metadon se odlo-
čijo tudi zato, ker si ne mo-
rejo več privoščiti heroina. 
Dnevno lahko porabijo na-

mreč tudi do 15.000 tolar-
jev. 

Socialna 
rehabilitacija 
Sociala odvisnosti ne priz-

nava kot bolezen, ampak kot 
stanje, ki nastopi zaradi zlo-
rabe prepovedanih drog. Po 
mnenju Vozličeve je meta-
don primeren le za majhno 
število odvisnikov in bi mo-
ral biti izjema in ne pravi-
lo. Ugotavlja, da narkoma-
ni na metadonu niso zmož-
ni odločati, izgubi se njiho-
va notranja in zunanja svo-
boda. Odvisnikovo življenje 
se olajša, ampak njegova od-
ločenost za popolno absti-
nenco je vedno manjša. Ve-
likokrat je metadon tudi 
olajšanje za starše, saj lah-
ko otrok z metadonom vsaj 
konča šolo. 

Socialnega dela z odvisni-
ki je po Poljančevih besedah 
v centru premalo, zdravstve-
ni dom pa nima interesa po-
leg medicinske še za social-
no rehabilitacijo. Ta pa naj 
bi bila pot do ozdravitve. Ne 
le od heroina, ampak tudi me-
tadona. Z družbenega vidi-
ka je metadon vsekakor do-
ber, s stališča odvisnika pa 
ni vedno primeren. Večina 
odvisnikov se metadona na-
vadi in razvadi, potem pa zas-
pijo, pravi Poljanec. 

Metadonsko zdravljenje: 
Center za preprečevanje in 
zdravljenje odvisnosti od 
prepovedanih drog, Gleda-
liška 4,3000 Celje, tel.: 490-
0 2 - 2 8 

Odvisnik Peter, ki je na ig-
li že 30 let, od tega več kot 
20 let tudi na metadonu, pra-
vi, da je metadon najboljše 
zdravilo, vendar bi moral biti 
pristop v centrih boljši. Pre-
malo naj bi bilo osveščeno-

sti. Veliko odvisnikov namreč 
meša metadon tudi z alko-
holom, kar ponavadi pripe-
lje do smrti. Petru je meta-
don dal sedem let lepega živ-
ljenja. Potem pa je spet priš-
lo do »imunitete«, pravi. To 
pomeni, da si imun na vse 
učinke. Kljub vsemu meni, 
da je m.etadon dober, saj z 
njim lahko odvisnik normal-
no deluje. Nedvomno pa me-
tadon zasvaja in tudi osvoji. 

Živeti zaradi 
metadona in 

zanj 
Metadon je na cesti prepo-

vedana droga. Ko so ga še delili 
v tabletkah, se je z njim veli-
ko prekupčevalo. Sedaj je v 
raztopini, v Celju pa so s so-
botnim in nedeljskim razde-
ljevanjem še dodatno otež-
kočili delovanje črnega trga. 
Poljancu so odvisniki pove-
dali, da metadon na črnem 
trgu kupujejo predvsem tisti, 
ki se želijo spočiti od heroi-
na, ne želijo pa se vključiti v 
metadonsko vzdrževanje. 

Metadon je velik posel tu-
di za državo. Za Slovenijo iz-
deluje metadon hrvaška Pli-
va. Po podatkih Zavoda za 
zdravstveno varstvo Sloveni-
je je bilo lani za metadon po-
rabljenih več kot 563 milijo-
nov tolarjev, za celjskega 
36.059.831. Za delovanje cen-
trov je ministrstvo za zdravje 
namenilo 465.485.000, za 
celjski 41.566.360 tolarjev. 
Skupno je bilo torej v Slove-
niji za metadonsko zdravlje-
nje porabljena dobra milijar-
da tolarjev, za Celje pa dobrih 
77 milijonov. Zavod Vir je do-
bil dobrih 12 milijonov. 

Za odvisnike pa denar ni 
rešitev. Sami se morajo od-
ločiti, da bodo storili nekaj 
zase. Krek pravi, da jim druž-
ba lahko pomaga le z veli-
kim številom programov. 

Najslabše je, če so izven si-
stema, na cesti, kjer so pre-
puščeni načinu življenja, ki 
je podrejeno dilerskim nor-
mam. Metadonski program 
lahko tako gledamo kot stop-
nico za nadaljnje zdravljenje. 

Pri odvisnikih, kjer se 
zdravljenje z metadonom ni 
obneslo, so v tujini že priče-
li razdeljevati heroin. Kriza 
po heroinu je namreč veliko 
krajša kot po metadonu. V 
Sloveniji je ta program še v 
idejni fazi, pobudo pa je dal 
tudi Peter. Pravi, da bi bil to 
edini način, da se reši meta-
dona, čeprav meni, da je zanj 
verjetno že prepozno. 

Socialna rehabilitacija: 
Zavod Vir: Gregorčičeva 6, 
3000 Celje, tel.: 548-42-46 

Odvisnikom lahko sami 
pomagamo z manj očitajo-
čimi in prezirajočimi po-
gledi. Stigmatizirani so na-
mreč skoraj povsod. Podat-
ke v centru sicer dobro va-
rujejo, saj niso dostopni ne 
policiji, ne svojcem, niti 
osebnemu zdravniku, ven-
dar jih v tako majhem me-
stu, kot je Celje, veliko lju-
di pozna ali prepozna pred 
metadonsko ambulatno sre-
di mesta. Treba je razume-
ti, da so popolnoma sami, 
saj se družijo večinoma le 
med sabo. Imajo zelo niz-
ko samopodobo in veliko-
krat naredijo kakšno krimi-
nalno dejanje, ker jih v to 
prisili cena njihove omame. 
Po navadi gre za manjše ta-
tvine in vlome, da dobijo ti-
stih nekaj tisočakov, ki jih 
potrebujejo za svoj odme-
rek. Res pa je, da odvisno-
sti ne smemo opravičevati. 
Kljub vsemu pa zgražanje in 
morda celo gnus ne bosta 
pomagala nikomur. 

ŠPELA OSET 
Foto: GREGOR KATIC 

Namesto heroinske injekcije raztopina metadona? Mnenja stroke glede zdravljenja niso enotna. 

Center na Gledališki 4 v Celju, kjer odvisniki dobijo metadon. 
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Stanič odhaja, 
mandatar je Bobinac 

Gorenje bo prihodnji mesec dobilo novo upravo - Jože Stanič zanika 
govorice o zdravstvenih težavah ali umiku zaradi ovadbe 

Predsednik uprave Gorenja Jože 
Stanič je minuli petek nadzorni svet 
družbe obvestil, da julija letos, ko 
se mu bo iztekel petletni mandat, ne 
namerava nadaljevati z delom. Nad-
zorni svet, ki ga vodi predsednik 
uprave NLB Marko Voljč, je zato še 
na isti seji za mandatarja nove uprave 
imenoval Franja Bobinca, ki sicer že 
nekaj časa velja za najbolj resnega 
Staničevega naslednika. 

Nadzorni svet je Pranju Bobincu, 
ki je kot član uprave v Gorenju zadol-
žen za področje prodaje in marketin-
ga, naložil, naj do 27. maja pripravi 
predlog za imenovanje nove uprave. 
Sedaj sta poleg njega in Jožeta Staniča 
v vrhu podjetja še Marija Miheljak in 
Drago Bahun. 

Odločitev Jožeta Staniča, ki bo v 
začetku julija dopolnil 62 let in že iz-
polnjuje pogoje za upokojitev, prav-
zaprav ni presenetljiva. Še enkrat se 
je dokazal kot menedžer evropskega 
kova, ki ni podlegel skušnjavi, da bi 
še za nekaj let obdržal svoj položaj, 
ampak je vodenje enega največjih slo-
venskih gospodarskih sistemov prepu-

stil mlajši generaciji. Je pa njegov umik 
vsekakor prišel v dokaj nerodnem ča-
su. Prejšnji teden je namreč v javnost 
pricurljalo, da ga je ljubljanska bor-
za, tako kot direktorja Kolinske Loj-
zeta Deželaka, ovadila zaradi domnev-
ne zlorabe notranjih informacij pri pro-
daji delnic. Stanič naj bi 20.000 del-
nic prodal v času, ko so bile govorice, 
da naj bi Gorenje prevzel Elektrolux, 
na vrhuncu. Vrednost delnic je takrat 
dokaj narasla, Stanič pa naj bi po pro-
daji, s katero je po nekaterih informa-
cijah iztržil 100 milijonov tojarjev, go-
vorice o prevzemu javno zanikal. Kma-
lu zatem je vrednost delnic spet upad-
la. 

Stanič doslej ovadbe sploh še ni že-
lel komentirati, zanikal pa je govori-
ce, da odhaja v pokoj iz zdravstvenih 
razlogov. O razlogih, zakaj se je po 
skoraj dvajsetih letih odločil za od-
hod iz Gorenja (v podjetju naj bi sicer 
ostal še do konca leta), bomo morda 
več izvedeli v prihodnjih dneh, ko se 
bo vrnil s poslovne poti. 

JANJA INTIHAR 
Foto: GREGOR KATIČ 

44-letni Franjo Bobinac, ki velja za enega na-
juspešnejših menedžerjev srednje generacije, 
je po rodu Celjan. Diplomiral je iz mednarod-
nih ekonomskih odnosov in sredi 90-ih opra-
vil še študij MBA v Parizu. V Gorenju je zapo-
slen že od leta 1986. Pred imenovanjem za 
člana uprave je vodil Gorenjevo hčerinsko pod-

jetje v Franciji. 

Pivovarska 
odločitev 

prestavljena 
Marec je že mimo, urad za varstvo konkurence pa 

ni izdal odločbe, ali Pivovarna Laško lahko prevzar 
ljubljansko pivovarno Union ali ne. Laščani so namr 
uradu poslali še en dodatni pogoj, ki naj bi pomagal { 
odločitvi v njihovo prid, to pa bo »rešitev primera« ? 
vleklo najmanj do konca aprila. 

Ne v pivovarni ne direktor urada Andrej Plahutnik 
želijo povedati, kakšen je dodatni predlog Laščanov. Ed 
od predstavnikov pivovarne je pojasnil samo to, da so b 
dodatni predlog prisiljeni poslati in da ne gre za dopoli 
tev študije Veljka Boleta. Uradu so predlagali, naj jim tu 
tokrat dovoli še ustno predstavitev. 

Pivovarna Laško je sredi februarja uradu že poslala n 
kaj dodatnih pogojev, ki pa, kot je dejal Plahutnik, i 
zadoščajo za zagotovitev skladnosti koncentracije ob( 
pivovarn s pravili konkurence. Naj spomnimo, da so 
pogoji nanašali na nadzor cen, odpoved sklepanja ekskl 
zivnih pogodb za vse proizvode piva in odpoved pravi 
do maloprodaje prek distribucijskih enot. 

Novi pogoj, na katerega so pripravljeni pristati Laščar 
se direktorju urada zdi tako pomemben, da ga bo upošt 
val pri svoji dokončni odločitvi. Zato jo bo predviden 
izdal šele do konca aprila, lahko pa se zgodi, da se bo 
rok še zavlekel. 

Dobička vsaj za eno malico 
Lanska izguba Klasja skoraj 650 milijonov tolarjev - Vodstvo podjetja pri 

letošnjih napovedih zelo optimistično 
Celjsko Klasje je lani us-

tvarilo nekaj več kot 3,8 mi-
lijarde tolarjev prihodkov iz 
prodaje in kar 648 milijo-
nov tolarjev izgube. Kot je 
pojasnil predsednik upra-
ve Matjaž Pavčič, je manj 
kot tretjina te vsote vezana 
na lansko poslovanje, več-
ji del izgube pa je posledi-
ca poslovanja v preteklih le-
tih. 

Pri tem je največji delež iz-
gube nastal zaradi prevred-
notenja podjetja, saj so bile 
nepremičnine in oprema v po-
slovnih knjigah vrednoteni 
bistveno višje, kot pa je nji-
hova prava vrednost. »Klasje 
zdaj odraža svoj realni eko-
nomski in tržni položaj, pa 
tudi lastniki imajo sedaj bolj 
jasno sliko o vrednosti pod-
jetja in tudi o tem, kaj lahko 
od svojih naložb v bodoče pri-
čakujejo,« meni Matjaž Pav-
čič. Pri tem še pojasnjuje, da 

je največ bilančne izgube na-
stalo lani v programu ekstru-
diranih izdelkov, zato ga bo-
do, kot je že sklenil nadzor-
ni svet, maja ukinili. Zaradi 
ukinjanja tega programa naj 

bi letos še imeli za okrog 35 
milijonov tolarjev knjigovod-
ske izgube, sicer pa naj bi 
podjetje poslovno leto zaklju-
čilo z nekaj tolarji dobička. 

Pavčič tudi napoveduje, da 
bodo letos nadaljevali s sa-
nacijskim programom in oce-
njuje, da so doslej podjetje 
še niso zadosti »očistili«. Pro-
dati bi bilo treba še najmanj 
dve pekarni, saj z dosedanji-
mi dezinvesticijami niso še 
ničesar zaslužili. Kljub temu 
jim je v zadnjih treh mese-
cih v posodobitev opreme us-
pelo vložiti 55 milijonov to-
larjev, kar je v razmerah, v 
kakršnih je že nekaj časa 
Klasje, dokaj visoka nalož-
ba. Denar zanjo so v celoti 
zagotovili iz tekočega poslo-
vanja, saj se, kot poudarja 
Pavčič, ne želijo dodatno za-
dolževati. 

Letos bodo v Klasju še na-
prej zniževali število zapo-

slenih. Koliko ljudi bo mo-
ralo iz podjetja, Pavčič ne na-
vaja, pravi pa, da so pri od-
puščanju zelo pozorni tudi 
na socialno plat. Za sedaj so 
delo izgubili predvsem tisti, 
ki so imeli pogodbe za dolo-
čen čas ter delavci tik pred 
upokojitvijo, ki so jim do-
kupili manjkajoča delovna le-
ta. 

JANJA INTIHAR 
Foto: GREGOR KATIČ 

Matjaž Pavčič seje lastnikom Klas-
ja odločil pokazati pravo sliko o 

vrednosti podjetja 

Izbir in prv i »daff lUlercatorju 
Nadzorni svet Izbire Laš-

ko je potrdil odločitev, da 
poglobijo poslovno sodelo-
vanje s skupino Mercator, 
v nobenem primeru pa se 
laški trgovci z najboljšim 
sosedom še ne nameravajo 
kapitalsko povezovati. 

Do ponudbe o možnostih 
sodelovanja Izbire s poslov-
nim sistemom Mercator, ki 
so jo v upravi Mercatorja Laš-
čanom poslali po srečanju pr-
vih mož obeh družb Zorana 
Jankoviča in Ivana Grob-
lerja, je prišlo zatem, ko so 

laški občinski svetniki sogla-
sno zavrnili, da bi spreminjali 
veljavne prostorske plane ob-
čine. S tem bi namreč na ob-
močju ob Celjski cesti ob 
predvidenem velikem naku-
povalnem središču domače 
Izbire omogočili še gradnjo 
Mercatorjevega trgovskega 
centra. 

Člani nadzornega sveta so 
potrdili, da se Izbira zaenkrat 
še ne namerava kapitalsko po-
vezovati, v primeru, da bi 
kdaj kasneje do kapitalskih 
povezav prišlo, pa bodo pred-

nostno obravnavali predlog 
Poslovnega sistema Merca-
tor. Poslovno sodelovanje z 
Mercatorjem pa so priprav-
ljeni poglobiti oziroma po-
večati na nabavnem področ-
ju. Izbira, ki bo prihodnje le-
to zgradila veliko nakupoval-
no središče ob Celjski cesti, 
ponuja v njem Mercatorju so-
delovanje z blagovno znam-
ko Interšport, prav tako pa 
bi prevzeli tudi Mercatorje-
vo franšizo pri prodaji pohiš-
tva. 

I. STAMEJČIČ 

Kalužo 
zamenjal 

Klepej 
Sekretarja območne or-

ganizacije svobodnih sin-
dikatov Celje Ladislava 
Kalužo, ki je 1. aprila tu-
di uradno nastopil funk-
cijo sekretarja republiški 
odbora sindikata delavcev 
trgovine, je zamenjal 
Franci Klepej. 

Klepej, ki bo na čelu ob-
močnega sindikata le do iz-
teka mandata sedanjega 
vodstva, to je do januarja 
prihodnjega leta, je profe-
sionalni sindikalist že 14 let. 
Doslej je vodil območni od-
bor sindikata negospodar-
skih dejavnosti, zadolžen pa 
je bil tudi za področje go-
stinstva in turizma. 

Kot je povedal Ladislav 
Kaluža, bo kljub odhodu v 
Ljubljano v Celju še naprej 
vodil območni odbor sin-
dikata delavcev trgovine. 

JI 

f Lokalni 

^ podjetniški 
center d.o.o. 

i Trg celjskih knezov 8, 3000 Celje 
/ f - / tel.: 03 /426 51 80 
~ ' ' fax.: 03 /426 51 87 

Mestna občina Celje e-mail: lpc@celje.si 
Spodbi^ai^e podjetništva 

Vavčerski sistem svetovanja 
Program vavčerskega svetovanja predstavlja obliko podjetniški 
svetovalne podpore države, namenjeno malim in srednje velikiir 
podjetjem (MSP) in vsem potencialnim podjetnikom, ki se 
odločajo za podjetniško pot. Osrednji storitvi v programu sta 
splošno in specialistično podjetniško svetovanje, nudi pa tud 
dmge oblike podpore kot so informiranje, skupinsko podjetniško 
svetovanje in usposabljanje ter usmerjanje pri uresničevanji 
poslovnih zamisli, projektov, načrtovanju rasti ali reševanji; 
poslovnih problemov. 

Globalni cilj: j 
Z zagotavljanjem kakovostnih in lokacijsko ter cenovno dostopni 
podpomih podjetniških storitev za vse ciljne skupine potencialnif 
podjetnikov in delujočih malih in srednje velikih podjetij povečal 
povpraševanje po zunanji strokovni pomoči ter tako omogoč i l 
lažji začetek delovanja in izboljšati poslovanje MSP. 

Specifični cilji: 
• Izboljšati dostopnost do svetovalnih storitev za potencialni 

podjetnike in delujoča podjetja 
• Povečati število enot malega gospodarstva - večje števil! 

potencialnih podjetnikov naj bi se dejansko odločilo t' 
registracijo podjetja in začetek poslovanja 

• Ohranjati novoustanovljene in obstoječe enote malega 
gospodarstva - večje število novih podjetij naj bi preživelo neka 
začetnih kritičnih let 

• Povečati število dinamičnih, rastočih podjetij - gazel - večj« 
število podjetij naj bi doseglo višje stopnje rasti 

• Ohraniti obstoječa in odpirati nova delovna mesta 
• Spodbuditi e-poslovanje 
• Spodbuditi razvoj podjetništva na podeželju 

Storitve sistema: 
Podjetniki in podjetja lahko v okviru programa koristijo storitvi 
podjetniškega svetovanja in/ali usposabljanja z naslednjih 
področij: 
• preveritev poslovne zamisli; 
• pomoč pri pripravi poslovnih načrtov; 
• poslovno sodelovanje in skupna vlaganja; 
• finančno in investicijsko svetovanje; 
• trženje in promocija; 
• pravno svetovanje; 
• razvoj in upravljanje s človeškimi viri; 
• proizvodnja, tehnologija in kakovost; 
• informacijska tehnologija in e-poslovanje; 
• inovacije in zaščita intelektualne in industrijske lastnine; 
• vodenje in upravljanje malih in srednjih podjetij v rasti; 
• internacionalizacija. 

Lokalni podjetniški center d.o.o. je eden izmed 37 izvajale®' 
vavčerskega sistema svetovanja na območju Slovenije in sic®' 
za področje Mestne občine Celje ter občine Store, Laško, Vojni'*' 
Dobrna, Šentjur pri Celju in Dobje. V kolikor ste p r e p o z n a l i ' 
vavčerskem sistemu priložnost se oglasite pri nas. 

Vodja projektov in svetovalec organiza''' 
za vavčerski sistem s v e t o v a n j i 

Tatjana Štinek, univ. dipl. ^^ ̂ 

mailto:lpc@celje.si
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Cetis »skočilff 
za polovico 

Večina regijskih podjetij, ki imajo delnice na ljubljanski borzi, lani 
poslovala dobro 

v minulih dneh je rezul-
iie poslovanja v letu 2003 
I načrte za letos objavila 
tčina podjetij, katerih del-
jce so uvrščene na prosti 
g ljubljanske borze. Pod-
tja s Celjskega so v glav-
tm poslovala dobro. Naj-
[čjo rast prihodkov od pro-
ije in čistega dobička so 
Beli v celjskem Cetisu, iz-
iibe pa so se rešili v Topli-
ih Dobrna in v šempetr-
lem Sipu. 

Za Cetis, ki je pred krat-
m prejel okoljski certifikat 
O 14001, je bilo leto 2002 
10 najuspešnejših v zgodo-
ni podjetja. Ustvarili so 9,7 
lilijarde tolarjev čistih pri-
odkov od prodaje, kar je 48 
Jstotkov več kot predlani in 
5 odstotkov nad gospodar-
dm načrtom. Na tujih trgih 
) zaslužili okrog 1,5 mili-
rde tolarjev, kar je slabše 
Dt leta 2001, so pa domače 
rihodke povečali za dobre 
milijarde tolarjev. Uspešni 
ibili zlasti pri nekaterih ve-
i\h državnih projektih, saj 
Jsodelovali pri tiskanju no-
ti potnih listov in osebnih 
kaznic ter pri pripravi ti-
anega materiala za popis 
rebivalstva. 
Čisti dobiček Cetisa je la-
znašal 220 milijonov to-

irjev, kar v primerjavi s 
redlani pomeni več kot 
oodstotno rast. Uprava in 
idzorni svet bosta na skupš-
ni, ki bo konec maja, pred-
gala, da letos delničarjem 
izdelijo 155 milijonov to-
rjev dobička, kar pomeni, 
ibi bruto dividenda na del-
co znašala 750 tolarjev. La-
iso delničarji, med kateri-
mi ima največji delež Cetis 

Graf, dobili za delnico 440 
tolarjev dividende. 

Generalni direktor Drago 
Polak za letos napoveduje 
okrog 8 milijard tolarjev pri-
hodkov od prodaje, donos na 
kapital pa naj bi se z lanskih 
3 povečal na 5 odstotkov. V 
podjetju načrtujejo za 850 mi-
lijonov tolarjev naložb. Naj-
več denarja bodo porabili za 
robotizacijo proizvodnje. 

Sip spet z 
dobičicom 

v Sipu so lani poslovali bo-
lje kot leta 2001, ko so imeli 
za okrog 47 milijonov tolar-
jev izgube. Prihodke od pro-
daje, ki so znašali 5,3 mili-
jarde tolarjev, so povečali za 
skoraj tretjino, čisti dobiček 
pa je bil bolj skromen, saj je 
znašal le 10 milijonov tolar-
jev. Podjetje si je finančno sli-
ko, ki zadnja leta ni bila naj-
lepša", izboljšal s prodajo hče-
rinskih družb Sip Sico in Sip 
Mobil, del kupnine pa naj bi 
porabil za ustanovitev meša-
nih podjetij v Srbiji in v Ro-
muniji, s čimer bi pridobili 
ugodnosti, ki izhajajo iz sta-
tusa domačega proizvajalca. 

Letos pričakujejo, da bo 
rast prodaje spet dvoštevilč-
na, delež izvoza v celotni pro-
daji pa naj bi presegel 80 od-
stotkov. Njihova glavna iz-
vozna trga ostajata še naprej 
Nemčija in Hrvaška, izvaža-
jo pa tudi v Avstrijo, Italijo, 
na Švedsko, v Švico, Srbijo 
in Bosno. Na zahodnih trgih 
želijo doseči od tri- do pe-
todstotni tržni delež. V Nem-
čiji so se že povezali s kon-
cernom Krone, ki je drugi naj-
večji evropski proizvajalec 
kmetijskih strojev. V okviru 

koncema se bodo specializi-
rali za razvoj in izdelovanje 
manjših in srednje velikih 
strojev za spravilo travin. Di-
rektor Bojan Voh pravi, da 
se z Nemci, vsaj za sedaj, ne 
nameravajo kapitalsko pove-
zovati. 

iyajvečja 
vlaganja v 

zadnjiii ietiii 
v Avtu Celje, kjer bo no-

vembra predsedniku uprave 
Antonu Guzeju potekel pet-
letni mandat, so lani ustva-
rili 5,7 milijarde tolarjev či-
stih prihodkov od prodaje, 
kar je za skoraj petino več 
kot leta 2001. Čisti dobiček, 
ki znaša 61 milijonov tolar-
jev, je za 6 odstotkov višji kot 
so načrtovali. Uprava pred-
laga, da dobička ne bi razde-
lili, končno besedo o tem pa 
bo imel nadzorni svet, ki mu 
predseduje Darko Zupane, 
lastnik Potrošnika (nekdanja 
trgovska družba se zdaj uk-
varja večinoma le še s finanč-
nimi posli), ki je lani last-
niški delež v Avtu Celje z do-
brih 31 odstotkov povečal na 
62 odstotkov. 

Lani so v Avtu Celje name-
nili za naložbe 716 milijo-
nov tolarjev, kar je največ v 
zadnjih letih. Ob Ipavčevi uli-
ci, kamor so preselili celot-
no dejavnost podjetja, so zgra-
dili upravno stavbo in nov sa-
lon avtomobilov Toyota. Za 
letos v podjetju pričakujejo, 
da bodo ohranili, pri neka-
terih znamkah avtomobilov 
pa še povečali tržni delež, ki 
ga imajo v regiji. 

Gledališče, 
kino in muzeji 
če držijo napovedi pred-

sednika uprave Iztoka Li-
povška, se bo družba Zdra-
vilišče Rogaška po dolgih 
letih agonije letos končno spet 
postavila na noge. Izguba je 
v lanskem letu sicer znašala 
159 milijonom tolarjev, za 
37 milijonov tolarjev je bila 
celo večja od prihodkov od 
prodaje, vendar je po Lipovš-
kovih trditvah finančni po-
ložaj podjetja dober, likvid-
nost pa so zagotovili s pro-
dajo premoženja. Izguba je 
v pretežni meri posledica po-
plačil terjatev iz prisilne po-
ravnave in odpravnin delav-
cem, ki so jih morali odpu-
stiti zaradi zmanjšanja obsega 
dela. 

Zdravilišče Rogaška, ki se 
je zadnje čase ukvarjalo le še 
z oddajanjem poslovnih pro-
storov, vidi po novem svoje 
mesto v Rogaški Slatini kot 
ponudnik izvenpenzionskih 
storitev. Iztok Lipovšek na-
poveduje, da bodo na območ-
ju zdraviliškega kompleksa 

zgradili letno gledališče s ki-
nom, nekdanjo vrtnarijo bo-
do preuredili v kavarno, zgra-
diti pa nameravajo še pod-
zemne garaže, paviljon za li-
kovne razstave ter steklarski 
muzej in muzej mineralne 
vode. Za vse posege že ima-
jo pozitivno mnenje ministrs-
tva za kulturo in zavoda za 
varovanje naravne in kultur-
ne dediščine, denar za naložbe 
pa bodo poleg nepovratnih 
sredstev, ki jih nameravajo 
pridobiti iz različnih mini-
strstev, zagotovili tudi s pro-
dajo nekaterih nepremičnin 
in nepotrebnega premoženja, 
za katerega nameravajo iztr-
žiti okrog 1,2 milijarde to-
larjev. Pri tem računajo, da 
bodo največ denarja, kar 1,1 
milijarde tolarjev, dobili s 
prodajo vrtin mineralne vo-
de. 

Prelomno leto 
v Toplicah Dobrna, ki so 

v večinski lasti Krekove druž-
be in celjskega podjetja Alea, 
pravijo, da je bilo zanje leto 
2002 prelomno. Po nekaj le-
tih jim je uspelo izplavati iz 
rdečih številk, saj so še pred-
lani imeli kar 114 milijonov 
tolarjev izgube, lansko po-
slovno leto pa so zaključili z 
nekaj več kot 6 milijoni to-
larjev čistega dobička. Čisti 
prihodki od prodaje so se po-
večali za dobrih 10 odstot-
kov in so znašali 1,1 milijar-
de tolarjev. 

Letos bodo v zdravilišču na-
daljevali z obsežnejšim na-
ložbenim ciklom, saj name-
ravajo zgraditi še nov bazen-
ski kompleks in nove savne, 
bolj organizirano kot doslej 
pa bodo nastopili tudi na vseh 
pomembnejših turističnih 
sejmih. Pri tem računajo na 
večji obisk gostov iz Nemči-
je, Italije, Avstrije in Hrvaš-
ke. 

Počasnejša 
rast 

v šentjurskem Alposu so 
lani zrasli nekoliko manj kot 
so si zadali v srednjeročnem 
poslovnem načrtu. Ustvarili 
so nekaj več kot 13,1 mili-
jarde tolarjev čistih prihod-
kov iz prodaje, kar pomeni 
16 odstotno rast glede na le-
to 2001. Čisti dobiček druž-
be se je v primerjavi s pred-
lani zmanjšal za dobrih 6 od-
stotkov in je znašal 72,4 mi-
lijona tolarjev. 

V kratkem bodo v Alposu 
zaključili gradnjo nove proi-
zvodne hale za invalidsko 
podjetje Alpos posebne sto-
ritve, v jesenskih mesecih pa 
bodo zagnali proizvodnjo tu-
di v novih tovarnah za alu-
minijske izdelke in za trgo-
vinsko opremo. 

JANJA INTIHAR 

Borzno 
valovanje 

Teden je naokoli, večina slovenskih pomembnejših delnic 
pa je še vedno na nivojih prejšnjega tedna. Dogajanje na naši 
borzi bi lahko skoraj ponazorili z mirno vodno gladino, ki se 
predrami le, če pripluje mimo kakšna barčica in tako povzroči 
nekaj valov. To se je tudi zgodilo prejšnji teden, vendar pa 
velikost valov še zdaleč ni tako velika kot pred letom dni, ko so 
povzročili izjemne rasti borznih tečajev. Tako pa so se le neko-
liko predramili tečaji nekaterih večjih borznih podjetij. 

Krka, Petrol in Gorenje v 
ospredju 

Glede na promet je bila v prejšnjem tednu v ospredju 
predvsem delnica Krke, ki so jo občasno spremljale še del-
nice Petrola, Gorenja, Mercatorja in Kolinske. Višanje teča-
ja prej omenjenega farmacevta je bilo povezano predvsem s 
četrtkovimi nakupi te delnice s strani Bank Austria Credi-
tanstalt. Slednja je povišala tečaj Krke za 1,6 odstotka glede 
na sredin enotni tečaj, vzponu pa so nato sledile še delnice 
Gorenja in Petrola. Gibanje preostalega trga, predvsem raz-
nih PID-ov in ID-ov, je bilo tako močno odvisno od gibanja 
glavnih delnic iz borzne kotacije. Četrtkovo pozitivno raz-
položenje je namreč povečalo tudi večino ostalih enotnih 
tečajev, podobno pa so kasnejše petkove in ponedeljkove 
pocenitve prej omenjenih treh delnic posledično vodile ta-
ko v zmanjšanje indeksa SBI20, kot tudi indeksa prostega 
trga. Enotni tečaji slovenskih delnic se torej zaradi negoto-
vega ozračja, ki vlada v svetu, gibljejo, podobno kot ostali 
svetovni indeksi, izjemno neurejeno. Zelo verjetno bi zara-
di tega znal kakšen vojaški general natančneje kot kakšen 
ekonomist pojasniti trenutna gibanja svetovnih delnic. 

Pregled izbranih vrednostnih papirjev 
v obdobju od 26. 3. do 1. 4. 2003 

Nove objave poslovnih 
rezultatov 

Podobno, kot se je zgodilo pred mesecem, ko so podjetja 
iz borzne kotacije objavljala poslovne rezultate za preteklo 
leto, je april tisti mesec, do katerega morajo le-te objaviti še 
družbe iz prostega trga, oziroma mesec, do katerega mora-
jo objaviti družbe iz borzne kotacije še konsolidirane po-
datke. Tako je bilo samo v četrtek objavljenih preko sedem-
deset poslovnih rezultatov različnih podjetij. Večina družb 
iz borzne kotacije je objavila do neke mere že pričakovane 
in najavljene rezultate, ki niso imeli večjih vplivov na cene 
teh delnic. Na prostem trgu so pozitivno presenetili rezul-
tati MI Lesnine, Etre ter Belinke, dobri pa so bili tudi rezul-
tati domžalskega Heliosa. Enotni tečaj delnic Etre se je tako 
glede na prejšnjp sredo povečal za 11,4 odstotka, tečaj MI 
Lesnine pa za 2,4 odstotka. 

Vrednost in sprememba indeksov 
v obdobju od 26. 3. do 1. 4. 2003 

Opozorilo: Kljub temu, da so tečaji zajeti na dan 1.4.2002, 
ko se ljudje radi pošalimo, vam zagotavljam, da so resnični. 

VALTER GRILANC 

Ze štiri mnenja o 
(ne)zai€onitosti 

Celjski obrtniki tudi na nedavni skupščini niso rešili 
Nesoglasja, ali so bili novo vodstvo obrtne zbornice in 
FCdsednik Miran Gracer decembra lani izvoljeni za-
konito ali ne. 
j Poslanci na skupščini, na kateri so sicer obravnavali lansko 
nančno poročilo in sprejemali načrt letošnjega dela, prav-
wprav sploh niso želeli, da bi na dnevni red zasedanja 
'vrstili še glasovanje o zaupnici. So pa dali možnost Bori-
^ Šuštarju, ki je v javnosti prvi spregovoril o domnevnih 
lepravilnosti pri volitvah ter staremu vodstvu zbornice 
^ital še vrsto drugih nepravilnosti, da je prebral še eno 
'favno mnenje o zakonitosti decembrskih volitev. Tokrat 
'Za razlago zaprosil znanega celjskega odvetnika Konra-
3 Plauštajnerja, ki je na osnovi statuta in poslovnika zbor-
''ce presodil, da so bile volitve nelegalne. Obrtniki imajo 
''rej zdaj že štiri pravna mnenja - dve, da so bile volitve 
^radi upoštevanja glasov po pošti nelegalne, in dve, ki 
f̂lita nasprotno. 
Boris Šuštar, ki je zasedanje skupščine zapustil predča-

češ, da nima na njem več kaj iskati, za zdaj še ni 
l^vedal, kakšne bodo njegove naslednje poteze. Miran 
•racer pravi, naj kar toži vodstvo zbornice, če meni, da 
^̂  je bila storjena krivica. JI 
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POZOR, HUD PES 
Slovenske gosti lne 

z nekim prijateljem iz šol-
skih let sva pred časom de-
batirala na »našem« dvoriš-
ču. Čvek v smislu, kako si 
kaj, kaj delaš, kako so zaje-
bani cajti... Povedal mi je, 
prav nič prevzetno, da ima 
v najemu nekaj gostinskih 
lokalov in potožil o svojih 
težavah. Ne gre, kot bi mo-
ralo. Želel bi si, da bi k nje-
mu zahajali drugačni in ne 
takšni kot zahajajo. Skoraj 
vsak gostinec toži podobno. 
Potožil je še, da bi moral ma-
lenkost drugače tudi sam za-
snovati notranjo opremo lo-
kala, razpored znotraj nje 
itd. Čez čas me je vprašal, 
precej paradigmatično vpra-
šanje za najemnika gostin-
skih lokalov, kako naj bi po 
moje opremil lokal, kaj bi 
bilo potrebno spremeniti, 
kakšna naj bi bila gostilna 
itd. Odgovoril sem mu: »Od-
pri slovensko gostilno, te še 
nimamo.« In potem, potem 
me je gledal. Dolgo je zrl va-
me in zroč premišljeval o 
morebitni psihiatrični diag-
nozi, ki jo takšen odgovor 
zasluži. 

Pripovedovati, kaj je bilo 
potem, nima več smisla. 
Kakšna je slovenska gostil-
na, pravzaprav niti meni ni 
več jasno, čeprav sem o tem 
že kar nekaj prebral in ob-
hodil prenekatero. Jasno mi 
je samo nekaj: da v korist 
dobrega estetskega počutja 
ne stopim več v gostilno (pod 
gostilno razumem kraj, kjer 
se pije ali je in včasih tudi 
pleše), kjer na steni visi El-
vis Presley, James Dean, 
Lautrec, Marilyn Monroe, 
John Wayne, Humphrey Bo-
gart in podobne gnusobe. 
Prav tako ni prijetno, če sto-
piš v gostilno, kjer je vse pol-
no »brezplačnih« reklam, ki 
jih gostilničarjem podarja-
jo (brez)alkoholne korpora-
cije, ti pa jih brez premisle-
ka izobešajo kot zlata tele-
ta, kot da bi reklame same 
govorile o tem, da bo nekaj 
na tej gostilni. 

Kar zadeva glasbeno pod-
lago je naravnost ogabno, da 
lahko na prst enega prsta pre-
šteješ lokal, kjer ti je prihra-
njeno z radarji, ultradebil-
nimi reklamami, »kakoste-
kajevskimi« spikerji in pop 
glasbo, ki je kobajagi vrhun-
sko zmiksana. Uf, kakšen 
dolgčas! In če še malenkost 
stopnjujemo, če se po na-
ključju vrti glasba s cedejev 
ali kaset, ne gre brez stupid-
nega turbo-folka od Trigla-
va pa do Džerdapa, ki je po 
možnosti začinjen z otepa-
jočo zadnjico kakšne dom-
nevno seksi kelnerce, ki ima 
tangice navešene tja do ra-
men, klopa v popku in po-
ster Bepopa v žepu. 

In kar je ob tem najhuje, 
da si je nekdo izmislil pre-
govor: vsak ima svoj okus. 
Slovenske gostilne si tudi ne 
predstavljam folkloristično, 
še manj pa kvazifolkloristič-
no. S prvim mislim na to, da 
je za interier »domače« go-
stilne potrebno najti še pe-
glajzlne, ročne kavne mlinčke 
(ni slaba ideja, da bi nekdo 
namesto tega obesil v gostil-
no čisto nov likalnik ali pa 
npr. multipraktik), singerce 
in kaj ti jaz vem kakšno kra-
mo še navlečejo v lokal. S 
kvazifolklorističnim ciljam 
na tiste, ki kreativno izum-
ljajo nekakšne pokrajinske 
noše, ki s preteklimi nimajo 
ničesar skupnega, pač pa so 
navaden drekast, kičast miks, 
na katerega so nenazadnje še 
runklasto ponosni. Obnaša-
nje osebja v tovrstnih spake-
dravščinah je odsev urejenosti 
lokala. Eni so runklasti ble-
betači, ki jim je nekdo pove-
dal, da ima gost rad, če z 
njim kaj sproščenega reče (na 
žalost sproščeno ni identič-
no neumnemu), nekateri pa 
so osladno priliznjeni, pri 
vseh pa je videti eno samo 
stvar, da svojega poklica ne 
opravljajo radi, kar pa je že 
druga zgodba. 

Zgovoren je grafit, ki ga 
je, poleg tistih v stilu »fuck« 
in »čefurji raus«, zapisal nek 
tip po imenu »senator Kato«: 
»Vsi vi, ki tu pijete in ščije-
te, poleg hmeljarsko-pivo-
varniškega muzeja ne poza-
bite zgraditi še slovenske go-
stilne. Prvi aksiom zanjo ima-
te v >hudem psu< NT&RC-ja.« 

MOHOR HUDEJ 

^ D M E V I 

Difig 
kvalitete 
Novega 

tednika? 
Pismi dveh bralcev v 12. šte-

vilki Novega tednika sta me 
vzpodbudili, da še jaz izrazim 
svoje mnenje o »dvigu kvali-
tete« omenjenega časopisa. 
Resda ni nikoli dosegel zavi-
dljive ravni (tudi jaz ga na-
mreč kdaj v službi prelistam), 
vendar je po mojem mnenju 
ne dosega niti sedaj, ko se v 
njem med drugim pojavljajo 
prispevki g. Groma, katere-
mu (nedvomno) bralca pri-
pisujeta veliko zaslug za dvig 
strokovnosti in korektnosti pi-
sanj (to namreč opažata v zad-
njih nekaj tednih). 

Bralca bi le vprašala, kaj je 
moralnega in objektivnega v 
predpostavkah o slabih sposob-
nostih komunikacije človeka, 
ki ne želi nastopati v javnosti 
(in ima za to delo zaposlene-
ga človeka). V ugotovitvah, da 
ta isti verjetno ni nikoli bral 
pravih knjig (če je seveda sploh 
kdaj kaj prebral)? Kaj je kon-
kretnega v navedbah, da neki 
zdravnik »laja« in po vsej ver-
jetnosti poleg pijače uživa ma-
mila in spolno nadleguje lju-
di? Katero »mravljico« je po 
zaslugi Novega tednika »piči-
la kača«? Pa razne druge »ob-
jektivne, moralne in strokov-
ne« navedbe o določenih ose-
bah in dogodkih, kjer se lah-
ko le vprašam, če ne bi teh be-
sed zamenjala z natolceva-
njem? Da o sodbah o zadevah, 
ki daleč presegajo pristojno-
sti novinarjev, niti ne govorim. 

Za objektivnost in strokov-
nost namreč (ob poplavi raz-
nih podatkov) v njegovih 
člankih manjka kar nekaj 
konkretnih argumentov. In 
opisovanje dogodkov z več 
plati, ne le z ene. Brez preti-
ranega vpletanja lastnih ču-
stev in ostalih subjektivitet. 

Torej, draga bralčka, očit-
no sta bila tako željna spre-

memb Novega tednika, da va-
ma ni več pomembno, kaj se 
piše, na kakšni osnovi se pi-
še...in da pri tem pozabljata 
tudi na to, kaj je korektnost, 
strokovnost in moralnost. Sa-
mo da se piše, da je čimbolj 
»usrano« in napihnjeno. Tak-
šne stvari pa so bralčke ved-
no privlačile. Kot eksekucije 
gledalce v srednjem veku. 

In končno, kdo ve, na ka-
ko visoki ravni so karakterne 
lastnosti g. Groma? Ko bodo 
imeli bralčki priložnost pre-
brati še kaj o tem in ko bo 
recimo kakšen, ki trenutno sa-
mo »laja«, g. Groma pošteno 
ugriznil (ampak ne na način, 
kot grize on), se lahko kaj hi-
tro zgodi, da se bodo bralčki 
obrnili spet kam drugam. Spet 
bodo poveličevali trenutno »u-
srane« (kar so v Novem ted-
niku bili, če se spomnite, že 
večkrat zgoraj našteti) in nji-
hovo kvaliteto dela in spet bo 
postalo »usrano« tisto, kar so 
še ta trenutek poveličevali. 

Žal je tako, kot pravi sam 
g. Grom (očitno tudi dober 
poznavalec indmnega življe-
nja ministra Kebra in njego-
ve žene): »Novinarji lahko na-
redijo iz posameznika kra-
lja ali mrtvega princa«. Slo-
venskega Legijo, Sramoto 
vsega zdravstva. Retoričnega 
invalida. Ob bralčkih na pe-
riferiji je to toliko lažje. 

S spoštovanjem do dobrih 
novinarjev Novega tednika. 

ANITA NOVAK, 
Žalec 

Zasadili 
lipo miru 

v Novem tedniku št. 13 z 
dne 27. marca 2003 in na TV 
Celje je bilo objavljeno poro-
čilo o zasaditvi lipe miru 21. 
mafca v Celju. Žal je ta infor-
macija nejasna in netočna, zato 
želim razjasniti nekatera dejs-
tva v zvez zvezi s tem. 

1. Lipo miru je mestu Ce-
lje in drugim ostalim šestim 
mestom v Sloveniji podarila 
Duhovna univerza (vseh se-
dem mladik je sponzorirala 
drevesnica Strgar) in sicer v 
sklopu in kot zaključno de-
janje Duhovne mirovne ma-
nifestacije, ki je bila 19. mar-

ca v Hali Tivoli v Ljubljani. 
Lipe miru niso samostojen 
projekt humanitarnega druš-
tva Škrat, kar se da razumeti 
iz objavljenega teksta. 

2. Društvo Škrat ni sode-
lovalo nikjer pri pripravi ali 
organizaciji Duhovne mirov-
ne manifestacije. Zelo pa je 
bila predstavniku društva 
všeč ideja, podana na koncu 
prireditve v Ljubljani, o sim-
boličnem vkoreninjenju 
vrednote miru preko saditve 
lip miru. Zato je društvo sa-
moiniciativno prevzelo saje-
nje lipe v Celju. 

3. V Novem tedniku se po-
javlja termin »gibanje za mir«, 
v prispevku na celjski TV in v 
prispevku celjskega dopisni-
ka v DELU 22. marca pa je bil 
uporabljen termin «liga miru«. 
Termina nimata nikakršne 
zveze z Duhovno mirovno ma-
nifestacijo ali saditvijo lip. 

Veseli nas, da je bila ideja 
saditve lip miru v Celju tako 
toplo sprejeta, hkrati pa pri-
čakujemo in želimo, da o tem 
poročate korektno. 

NATAŠA ZORC, 
za 10 Duhovne mirovne 

manifestacije 

iPREJELI 
^ SMO 
Turistično 

društvo 
opozarja 

člani Turističnega društva 
Celje smo na rednem občnem 
zboru v Hotelu Evropa dne 
21. februarja letos med dru-
gimi razpravljali tudi o ne-
katerih problemih starih in 
zgodovinsko vrednih objek-
tih v našem mestu. 

Izpostavljeni so bili pred-
vsem Spodnji - knežji grad, 
lovski dvorec na Lanovžu in 
objekti ob gaberski vojašni-
ci, ki v prihodnje ne bodo več 
služili v vojaške namene (biv-
ša Delakordova trgovina, 
nekdanja vila Rode - Martin-
čič, nekdanja administrativ-
na šola in stanovanjska hiša 
last Westnovih). 

Člani Turističnega društi 
Celje se zavedamo, da vs( 
stvari naenkrat ni mogoče ur 
diti, ni pa nobenega opra\ 
čila, da se že deset let na om 
njenih objektih ni storilo n 
česar. Spodnji - knežji dvi 
rec je sramota za kulturn 
mesto, kot je Celje, lovsi 
dvorec na Lanovžu se bo zn 
šil, če takoj ne popravijo 
strehe, objekti ob gabersl 
vojašnici pa so po izjavi prei 
stavnika ministrstva ; 
obrambo na razpolago za oi 
kup s strani občine. 

Turistično društvo Cel 
podpira mestno občino, ki 
prizadeva privabiti v Cel 
čim več kvalitetnih športni 
prireditev in s tem v zve; 
gradnjo nove športne dvor, 
ne na Golovcu, ne strinja f 
se s tem, da se na področj 
zaščite kulturno zgodovii 
skih objektov in izgleda mi 
sta zaradi tega ne stori niči 
sar, ker za to ni denarji 
Društvo je mnenja, da moi 
občina skrbeti za vse stvari 
mestu enakopravno in ne df 
lati nekaj na račun drugegj 

Občni zbor Turističneg 
društva Celje predlaga Mesi 
nemu svetu in g. županu, d 
v zvezi z investicijo na Gc 
lovcu razmislijo tudi o teii 
kako bodo reševali stvari, I 
jih zgoraj navajamo in ali h 
za vse denar. 

Če se ne bo ničesar storili 
glede Spodnjega gradu, Lano? 
ža in z objekti ob gaberski vo 
jašnici, bo društvo začelo z jâ  
nimi aktivnostmi, vključno! 
referendumskimi pobudani 
za spremembo občinske inve 
sticijske politike. Do nasled 
njega občnega zbora društvi 
morajo biti znani že nekateil 
premiki v predlagani smeri,« 
je, da se enakopravno rešuje 
jo celjski kulturni, komuni 
ni in športni problemi, ne pa 
de se favorizira eno na račufl 
druge dejavnosti. 

Člani turističnega društ\1 
se zavzemamo za turistični raz 
voj mesta, zavedajoč se, da' 
mesto, ki kaže svoj nekultuf 
ni odnos do pomembnih kul 
turno zgodovinskih spomeni 
kov, ne bo prišel noben turis 
pa tudi domačini bodo čed̂  
Ije bolj nezadovoljni z življe 
njem med ruševinami. Zara 
di vsega tega, člani Turistif 
nega društva Celje pričakuje 
mo, da bo temu pozivu pr̂  
sluhnil tako Mestni svet, ko 
tudi župan g. Bojan Šrot. 

TURISTIČNO DRUŠTVf 
CEUE 

predsednik Aleš Stop'' 

Čestitam k 
odkritju 
kadmija 

Zavodu za zdravstveno var? 
tvo Celje in njegovemu dirê "' 
torju mag. Ivanu Erženu df 
med., čestitam ob enkratne"' 
odkritju kadmija v celjske"' 
bivalnem okolju. V kolil< '̂ 
bi želeli odkriti še fluor, PĈ  
poliklorirane bifenile, dio''' 
sine ter naravne tehnološ'^'' 
predelane radionukleide ur̂ '̂  
236, radij 225, radij 226 i" 
radon, jim sporočam, da t̂"" 
do sledi za njimi našli v Zf 
dovinskem arhivu Celje, 
harska 1, pod geslom Dr̂ -
tvo za varstvo okolja Celj^' 

JANEZ ČRN^' 
celi' 
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I Pivo ni 
nacionalni 

i: • 

' interes 
Ifako med drugim trdi Celjan Tomaž Subotič, ki tudi pravi, da 
ijanstvo Slovenije v Natu ne bo prispevalo k večji prepoznavnosti 
; naše države v svetu 

Za dr. Tomaža Subotiča pravi-
D, da sodi med pet najbolj vpliv-
lih lobistov na Štajerskem. Sam 
»udarja, da mu je lobiranje zgolj 
lobi, v katerem sicer neizmerno 
iživa, vendar je v prvi vrsti gos-
odarstvenik. Že dobrih petnajst 
[t je razpet med Slovenijo in Češ-
0, zato je zaradi pogleda »od zu-
aj« marsikdaj neprijetno kriti-
en do dogajanj v domovini. A se 
eboji zameriti nikomur. Brez za-
Iržkov pove direktorju Pivovar-
le Laško, kaj si misli o pivovar-
ki vojni, ali pouči zunanjega mi-
istra, čemu bi morala služiti slo-
mska diplomacija. 
Kot predstavnik kapitalske in odš-
odninske družbe se je »sprehodil« 
kozi nekaj večjih slovenskih pod-
etij. Bil je v Radenski in Muri, tre-
lutno pa je član nadzornih svetov 
treh, za Celje pomembnih pod-

eljih - v Etolu, Cinkarni in Mer-
urju. 
Kot nadzornik ste vpleteni v tre-
lutno najbolj vročo kadrovsko 
godbo v Celju, zamenjavo v vr-
lu Cinkarne. V javnosti je kro-
ilo kar nekaj imen morebitnih 
laslednikov Marjana Prelca. Je 
Jbranec že določen? 
Nadzorni svet bo odločitev o tem 

prejel 3. aprila, vendar smo se pred-
itavniki največji lastnikov že pred 
fekaj dnevi dogovorili, da bomo 
Marjanu Prelcu podaljšali mandat 
eza dve leti. 

I Pa se vam ne zdi, da bi se mo-
ali odločiti drugače? Marjan Pre-
tc je sicer odličen menedžer, ven-
br je star 74 let. Cinkarno pa vo-
li že več kot dve desetletji. 
Ocenili smo, da je dobro za vse, 

ako za zaposlene kot za lastnike, 
podjetje pod isto roko zaključi 

iO milijonov evrov vredno nalož-
bo, s katero se bo proizvodnja tita-
'ovega dioksida s sedanjih 40 ti-
îč ton povečala na 60 tisoč ton. 

^veda pa moram priznati, da je 
preden smo sprejeli takšen 

^lep, zelo veliko pritiskov in naj-
^zličnejših igric. Kar sploh ne ču-

Cinkarna je dobro in ugledno 
'odjetje, zato so notranje in zuna-

borbe za vodilni položaj, in tu-
" vmešavanje politikov, nekaj po-
êm normalnega. Moje stališče je, 

^ niorajo gospodarske družbe vo-
'•li gospodarstveniki. 
Je to razlog, da je eden od kan-

'datov, celjski župan Bojan Šrot, 
''del skozi sito? 
Bojana Šrota poznam že zelodol-

saj sva bila ista generacija na 
'Hnaziji. Menim, da je dober in 
^Pešen župan, ki je dojel, da mo-
^iTiestna občina delati v korist Ce-
®nk in Celjanov. Zdi pa se mi, da 
•že malce utrujen od dnevne po,-

Po mojem bi bil dober kan-

didat, vendar ni imel podpore ka-
pitala. 

Kdo je torej naslednik Marja-
na Prelca? 

Odločili smo se za Tomaža Ben-
čino, ki je že nekaj let Prelčev po-
močnik in direktor marketinga. V 
dveh letih se sicer lahko zgodi mar-
sikaj, vendar smo v nadzornem svetu 
ocenili, da bo najbolj primerno, če 
Marjana Prelca nasledi nekdo iz 
Cinkarne, ki dobro pozna proizvod-
ni proces in poslovanje podjetja. 
Ne bi pa bilo slabo, to je moje mne-
nje, če bi se uprava osvežila še s 
kakšnim zunanjim članom. 

Že nekaj let ste član nadzorne-
ga sveta Etola, ki se je lani zelo 
pogosto omenjal v skupini pod-
jetij, ki so najbolj verjetne tarče 
tujega prevzema. Je v tem kaj re-
snice? 

Govoric je bilo res veliko in jih 
je še vedno. Etol je dobro, stabilno 
podjetje, ki ima zelo veliko zna-
nja, zato je gotovo zanimiv tudi za 
tujce. Menim, da smo lastniško 
strukturo še pravi čas konsolidira-
li tako, da se sovražni prevzem ne 
bi mogel zgoditi. Je pa res, da je 
vse mogoče kupiti. Nacionalna fi-
nančna družba ima okrog 40 od-
stotkov delnic in predsednik njene 
uprave Stane Valant, ki je tudi pred-
sednik Etolovega nadzornega sve-
ta, resnično razume cilje in želje 
podjetja in dela v korist vseh last-
nikov. Prepričan sem, da bo Etol 
zagotovo ostal v slovenskih rokah. 

Kaj pa možnost menedžerske-
ga odkupa? Tudi o tem se je lani 
veliko govorilo, saj je podjetje na-
kopičilo toliko lastnih delnic, da 
je celo preseglo zakonsko dovo-
ljenih deset odstotkov. 

Zaradi kopičenja delnic je res 
marsikdo pomislil na menedžerski 
odkup. Danes lahko povem, da smo 
se za odkup delnic, ki sta jih imeli 
kapitalska in odškodninska druž-
ba, odločili namenoma in zavest-
no. Da ne bi bili odvisni od države, 
ki vedno potrebuje denar in zato 
prodaja svoje deleže v podjetjih, 
ali pa od kakšnega borznega posred-
nika, ki bi lahko te delnice kupil 
za kakšnega tujca. Presežek delnic 
bomo še letos umaknili, sklep o tem 
pa naj bi sprejeli že na naslednji 
skupščini. Sicer pa o menedžer-
skem odkupu menim, da ni nič sla-
bega, vendar pri nas ljudje za kaj 
takšnega še nimajo zadosti denar-
ja in poguma. 

Od lani ste tudi v nadzornem 
svetu Merkurja. Kako se kot Ce-
ljan počutite v podjetju, ki je Ce-
lju vzelo eno od najbolj znanih 
blagovnih znamk? 

Jaz zelo dobro. Mislim pa, da je 
bilo, vsaj na začetku, neprijetno ne-
katerim v Naklem. Ker sem Celjan, 

so se uprli mojemu imenovanju za 
predsednika nadzornega sveta. Po-
drobnosti o tem raje ne bi govoril. 
Vsekakor pa upam, da bom s svojo 
prisotnostjo pripomogel, da bo Mer-
kur še naprej med največjimi de-
lodajalci v Celju, kjer ima že sedaj 
zaposlenih več kot 800 ljudi in svoj 
največji prodajni center. Prizade-
val si bom tudi, da bo Merkur v 
svoje naložbe vključil čim več iz-
vajalcev s Celjskega. 

Tako za Cinkarno kot za Etol 
velja, da sta zelo zaprta do jav-
nosti, pa tudi do okolja, vsaj v 
finančnem smislu, nista kaj pri-
da radodarna. Se vam takšna škr-
tost zdi primerna? 

Vsekakor menim, da bi morali 
eni in drugi finančno bolj podpreti 
lokalno okolje. Šport, na primer. 
Tako kot je sedaj, gotovo ni v redu. 
Celo Merkur ima za to več poslu-
ha. Ali pa, če pogledate, koliko je 
svojemu kraju dala Pivovarna Laš-
ko. Je pravi dokaz, kako lahko do-
mače lastništvo dobro skrbi za svoje 
okolje. 

Kako pa sicer gledate na last-
ništvo v slovenskih podjetjih? 

Tujim naložbam in tujemu kapi-
talu se ne da izogniti, niti si tega ne 
bi smeli želeti. Osebno sem zago-
vornik le tistih tujih naložb, ko gre 
za vlaganja na tako imenovanem 
zelenem travniku. Ko tujec naredi 
tovarno iz nič in v njej zagotovi nova 
delovna mesta in nove tehnologi-
je. Pri tem pa vlaga še v infrastruk-
turo in pomaga pri razvoju lokal-
nega okolja. To so prave neposred-
ne naložbe, vendar smo v Sloveni-
ji pri snubljenju tujih naložbeni-
kov neuspešni. Ne vem, zakaj v Ce-
lju ne moremo narediti industrij-
ske cone in jo ponuditi tujcem. Na 
takšen način bi občutno zmanjšali 
brezposelnost. 

Ob pivovarski vojni so se vne-
le hude strasti. Se strinjate s trdi-
tvami, da se v tej vojni brani na-
cionalni interes? 

Pivovarstvo nikakor ne more bi-
ti strateški nacionalni interes. De-
jal sem že, da podpiram domače 
lastništvo, tudi laške in ljubljanske 
pivovarne, vendar bi bilo žalostno, 
če bi bilo nacionalno gospodars-
tvo odvisno od lastniške sestave pi-
vovarn. Ko je na Češkem plzensko 
pivovarno, ki je nekajkrat večja od 
Laškega in Uniona skupaj, prevze-
la peta največja pivovarna na svetu 
Sauth .Afričan Brevveries, niSem 
opazil nobenega posebnega razbur-
janja. Nacionalni interes so ban-
ke, zavarovalnice in infrastruktu-
ra. Zato zagovarjam, da v Sloveni-
ji zraste drugi bančni steber, ki pa 
mora biti na Štajerskem in ostati v 
slovenskih rokah. Štajerska mora 
imeti močno banko, saj brez tega 

ne bo mogla imeti močnega gos-
podarstva. 

Že skoraj deset let opozarjate, 
da je Slovenija premalo prepoz-
navna v svetu. 

Ne gre samo za prepoznavnost, 
ampak za pozitivno prepoznavnost, 
ki bo omogočila večjo konkurenč-
nost našega blaga na tujih trgih. Moj 
slogan, da je Slovenija slovanska 
Švica, ima veliko smolo, ker drža-
va ni prepoznavna blagovna znam-
ka. Ker glede na kakovost življe-
nja, gospodarske rezultate, kultu-
ro ljudi in nenazadnje tudi kulina-
riko, v tujini nima imena, kakršnega 
si zasluži. Kako pomembna je po-
zitivna prepoznavnost, se lahko vidi 
na povsem preprostem primeru: če 
bi bilo Made in Slovenia uveljav-
ljeno tako kot je Made in Svviss ali 
Made in France in bi na ta račun 
naši izdelki v tujini bili za 20 od-
stotkov dražji, bi to pri približno 
desetih milijardah evrov letnega iz-
voza blaga in storitev pomenilo dve 
milijardi evrov dodatnega dobič-
ka. Kakovost slovenskega blaga je 
zadosti visoka, da bi lahko zagoto-
vila uspeh, svoje mora narediti 
predvsem država z učinkovitejšo 
strategijo v tujini. 

Koga konkretno mislite pri tem? 
Predvsem diplomatsko-konzular-

na predstavništva. Slovenija jih ima 
okrog 35. Vedno pravim, kar sicer 
mnogi ne slišijo radi, da naša pred-
stavništva niso zato, da bi v tujini 
delala veliko politiko, ampak da 
so servis gospodarstvu. Že veliko-
krat sem se skregal, ko sem trdil, 
da je diplomacija služkinja gospo-

darstva in ne obratno. S prihodom 
Toneta Ropa, ki ima veliko poslu-
ha za gospodarstvo in je uvedel tu-
di pojem ekonomske diplomacije, 
se sicer zadnje čase stvari nekoli-
ko spreminjajo, vendar še vedno 
poudarjam, da bi morala naša zu-
nanja politika v sodelovanju z mi-
nistrstvom za gospodarstvo nare-
diti program, kako doseči večjo po-
zitivno prepoznavnost Slovenije v 
tujini. Vsak, ki pride prvič v Slove-
nijo, je šokiran. Problem pa je v 
tem, da tako malo tujcev pride k 
nam. 

Se bo prepoznavnost Slovenije 
izboljšala vsaj z vstopom v Na-
to? 

Vstop Slovenije v Nato sicer pod-
piram, vendar naj se nihče ne sle-
pi, da bo to pripomoglo k večji pre-
poznavnosti ali k večjim prodajnim 
cenam naših izdelkov. Prej nasprot-
no. Če bi vstopili v Nato v prvi sku-
pini leta 1999, skupaj s Češko, Ma-
džarsko in Poljsko, bi lahko od te-
ga še kaj pričakovali. S kom bomo 
pa zdaj vstopili in kdo je sploh še 
ostal zunaj? Že večkrat sem pou-
daril - slovensko gospodarstvo je, 
če uporabim športni besednjak, pr-
voligaš, vstop v Nato pa je druga 
liga. Zelo malo je verjetno, da bo-
do slovenska podjetja zaradi člans-
tva države v Natu dobila več po-
slov. Slepimo se tudi s pričakova-
nji, da bomo imeli lažji dostop do 
visokih tehnologij. Te so namreč v 
prvi vrsti rezervirane za Američa-
ne. 

JANJA INTIHAR 
Foto: ALEKS ŠTERN 
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Strune milo se glasite 
življenje in delo Jožeta Kantušerja, evropskega izdelovalca violin 

Zgodba o življenju Jožeta Kan-
tušerja je zgodba o mojstrstvu nje-
govih rok in ljubezni do glasbe. 
Skoraj 80-letni Jože Kantušer iz me-
steca Mittenvvald v Nemčiji je sve-
tovno znani izdelovalec violin. V 
Nemčijo ga je zanesla vihra druge 
svetovne vojne, ki ga je oplazila 
že v Celju, ko so ga Nemci skupaj 
s prijatelji aretirali in za dva mese-
ca zaprli. 

Glasbeno nadarjen tamburaš iz 
Glasbene matice v Celju je bil vselej 
zelo radoveden. Le kako so narejene 
gosli? Zakaj tako in ne drugače? 

Prva mu je 
najljubša 

Jože Kantušer rad prihaja na obisk 
k sorodnikom v Celje. Nazadnje se 
je predstavil v kavarni Hotela Evropa. 
Kljub temu, da že od mladosti živi v 
Nemčiji, gladko govori slovensko. 
Le tu in tam za hip zastane, da izbere 
pravo besedo za zgodbo, ki se je za-
čela v Celju... 

Mittenwald je zelo znano leto-
viščarsko mesto, ki mu je razcvet 
prinesla tudi izdelava gosli, s ka-
tero je leta 1684 začel Mathias 
Klotz. Šolal se je pri različnih moj-
strih. Med njimi tudi pri Amatiju 
iz Cremone (kjer je danes tudi znana 
goslarska šola) in se izučil vešči-
ne izdelovanja instrumentov. Po-
treben les so ponujali domači hri-
bovski gozdovi. V nekaterih dru-
žinah so se lotili izdelave gosli ali 
posameznih delov, v drugih pa tr-
govine z instrumenti. Ko je Klotz 
umrl, je njegovo delovanje že obro-
dilo bogate sadove. Sloves o mit-
tenvvalških goslih je obšel svet. Leta 
1858 so ustanovili šolo za izdelo-
valce gosli. Svojemu slavnemu si-
nu, Matiji Klotzu, so meščani po-
stavili spomenik. 

Glasba in neugnana radovednost 
sta ga odpeljali v svet. »Moj glasbeni 
učitelj v Celju, Ivan Kari Sancin, je 
sam izdeloval violine in jih sam tudi 
popravljal. Dovolil mi je, da za nje-
govo violino naredim mostiček, s ka-
terim jo laže držimo. Naredil sem 
ga tako dobro, da je profesor takoj 
opazil moj talent in mi obljubil, da 
bova med počitnicami sama naredi-
la violino.« Tako se Jože Kantušer spo-
minja začetka izdelovanja violin. Pro-
fesor je držal obljubo in med počit-
nicami pomagal Jožetu narediti pr-
vo violino, na katero je bil Jože zelo 

ponosen. Še vedno mu je najljubša, 
zato jo skrbno hrani. »To je moj naj-
lepši spomin iz mladosti, iz Celja. 
Včasih jo še primem v roke in nanjo 
malo zaigram. Zelo me gane. Zna . 
me tudi potolažiti.« 

V tujini je bilo sprva zelo težko. 
Še posebej med vojno, ki ga je, go-
slarja, vojaka, potisnila daleč pod 
Krim. Hudi napori so načeli tudi nje-
govo zdravje. 

Uspešno je končal znamenito go-
slarsko šolo v Mittenwaldu in se leta 
1945 zaposlil pri izdelovalcu violin 
Johannu Reiterju, pri katerem je v 
desetih letih naredil 123 inštrumen-
tov. Še veliko več jih je popravil. Tu-
di takšne izpod ruševin, uničene od 
vode, ognja. Po vojni se je zanj zače-
lo novo življenje. Leta 1955 se je po-
ročil in odprl lastno delavnico. 

. IWIittenwalcl 
šolo v Mittenvvaldu obiskujejo 

glasbeniki s celega sveta. Je ena red-
kih v Evropi. Podobna šola je le še v 
Cremoni v Italiji. Med vojno, ko se 
je Jože vpisal v goslarsko šolo, je bi-
lo malo učencev. »Učitelji so bili za-
to vsakega učenca zelo veseli, da so 
lahko šolo ohranili. Po vojni pa se je 
vpis na goslarsko šolo tako povečal, 
da je kakšno leto ostalo pred vrati 
šole in čakalo na vpis tudi do 800 
učencev. Sprejeli so jih lahko vsake-
ga pol leta samo osem,« se spominja 
začetkov Jože Kantušer. Večina učen-
cev, ki so šolo uspešno zaključili, se 
je nato vrnila v kraje, od koder je 
prišla, in tam ustanovila svoje delav-
nice ali se posvetila igranju. 

Mittenvvald je majhen kraj, z oko-
li 8.000 prebivalci, tako da za vse 
goslarje ni bilo kruha. Jože Kantu-
šer se je kljub temu odločil, da bo 
ostal. Trije otroci, ki jih imata z že-
no Viktorijo, so svoje življenje, tako 
kot oče, posvetili glasbi. 

Med večje uspehe v življenju šteje 
tekmovanju kvartetov v Belgiji, kjer 
je dobil zlato medaljo, nato še bro-
nasto in posebno diplomo za izdela-
vo inštrumentov. »To je bil pravzprav 
pravi začetek moje kariere izdelo-
valca violin,« se spominja Jože Kan-
tušer. Tedaj je njegovo delo opazila 
belgijska kraljica, ki je tudi sama dobro 
igrala violino in podpirala glasbena 
tekmovanja. Med drugim tudi tek-
movanja kvartetov, kakršnega se je 
udeležil Jože in opozoril nase. Po-
stal je vrhunski izdelovalec violin, 
ki so ga začeli vabiti po vsem svetu. 
Nekoč je že sedel na vlak, da bi se 
odpeljal čez ocean, a je, preden se je 

vožnja dobro začela, izstopil. »Sko-
zi okno vlaka sem gledal gore, doli-
ne, travnike polne rož in nisem mo-
gel nadaljevati poti.« Tako je ostal je 
v goslarskem mestu, kamor so po-
tem ljudje s celega sveta hodili v nje-
govo delavnico kupovat inštrumen-
te. 

Jože Kantušer je od leta 1965 upo-
kojen. A izdelavi violin se še ved-
no ne more odpovedati. Sprva je 
naredil od 18 do 20 instrumentov 
na leto. Ko je v svoji delavnici ka-
sneje zaposlil še dva pomočnika, 
so naredili do 24 violin na leto. Zdaj 
jih, kot upokojenec, naredi 8 do 10 
na leto. 

Inštrumenti iz Kantušerjeve delav-
nice zvenijo tako na Aljaski kot v 
Hongkongu, v Južni Ameriki in Skan-
dinaviji, Afriki... »To je zame največja 
reklama. Prav tako tudi številne te-
levizijske in radijske oddaje, ki so 
nastale v moji delavnici. Časnikov s 
celega sveta, ki so pisali o meni, je 
za dva metra visoko.« Na vrhu kupa 
se bo zdaj znašel tudi list iz mesta, 
od koder ga je pot vodila v svet gosli 
in glasbe. 

Najpogostejše vprašanje, ki mu ga 
zastavlja večina obiskovalcev, glas-
benikov, novinarjev in sogovornikov, 
prodira v skrivnost izdelave inštru-
mentov. In Jože Kantušer izda skriv-

nost: »Pomembna je harmonija ce-
lotnega postopka. In izbira lesa. Obod 
in polž sta narejena iz javorovega le-
sa. Najboljši je tisti iz Bosne. Pero je 
narejeno iz smreke. Dobra je tista iz 
wittenwalških gozdov ali pa s pokljuš-
kih in snežniških v Sloveniji. Ni vsa-
ka smreka dobra za izdelavo violin. 
Les se mora ravno razklati in mora 
imeti ozke letnice. Sušiti se mora pa 
kar deset let, preden gre v obdelavo 
za nastanek nove violine. In ko je vio-
lina narejena, je potrebno izbrati tu-
di pravi lak, da zazveni v sozvočju z 
lesom. Prebarvati jo je potrebno naj-
manj dvanajstkrat.« 

Izdelovalcev violin ni več veliko. 
Jože Kantušer je eden redkih. In eden 
redkih, ki je naredil rusko balalaj-
ko. »Bilo je pri mojstru Reiterju, ki 
je znal izdelovati lutnje, kitare, citre 
in vse druge inštrumente. Miša Ig-
njatijev, ruski virtuoz na balalajko, 
je prišel v Mittenvvald in tako sem 
mu prav jaz izdelal novo.« 

Violina je vrhunski primer obrt-
niške umetnosti izdelovanja glas-
bil, ki so jo v svojih delavnicah 
okrog leta 1700 pripeljale do po-
polnosti italijanske družine izde-
lovalcev Amati, Guarneri in Stra-
divari. Čeprav so poznejši rodovi 
preučevali metode, vrste lesa, lepi-
la in laka slavnih predhodnikov, 
se jih ni nikomur posrečilo prese-
či. V začetku so bile vse štiri stru-
ne izdelane iz živalskega čreves-
ja, težnje k večji briljantnosti in 
moči zvoka pa so vodile k uporabi 
kovine za nižji dve struni. Pravi-
jo, da so godala, ki jih je izdelal 
Stradivari (1644 do 1737), najbolj-
ša vseh časov. Čeprav violinist na 
videz podpira violino z levo roko, 
jo v resnici drži med brado in ključ-
nico, z levico pa pritiska na stru-
ne. Povprečno velik orkester ima 
30 ali več violin, razdeljenih na prve 
in druge. Najbolj slavni interpreti 
violine so: Corelli, Vivaldi, Tarti-
ni, Paganini, Sarasate, Menuhin, 
Stern, Zukerman, Kyung Wha 
Chung in še nekateri. 

Tudi slovenski glasbeniki pogosto 
obiščejo mittenvvalške izdelovalce 
violin. »Prvi Slovenec, glasbenik, ki 
je prišel v delavnico, se je pisal Maj-
dič in je bil doma iz Celja. Igral je v 
radijskem orkestru v Ljubljani, po 

vojni pa v Achenu v Nemčiji,« se dj 
nes spominja obiska Jože Kantušer 
»Zame je izvedel po tem, ko sem do 
bil laskave nagrade in priznanja za 
izdelavo kvartetov v Belgiji.« Leta 
1969 je pri Jožetu Kantušerju naro 
čil izdelavo kvarteta. Kasneje je spoz-
nal znanega glasbenika Igorja Ozi-
ma, profesorja v Kolnu, ki ima rav-
no tako Kantušerjevo violono. Prav 
tako je spoznal profesorja Bravničar-
ja, Škerjanca in druge, ki jim je iz-
delal ali popravil inštrumente. Prav 
tako njihovim študentom. 

Tudi Jožetov sin je končal goslar-
sko šolo. Glasbeno je izredno nadar-
jen, vendar nima potrpljenja, da bi 
naredil violino od začetka do kon-
ca. Šel je v Miinchen in se specializi-
ral za popravilo kontrabasov. Trenut-
no ureja vse potrebno za samostoj-
no obrt. 

Tudi hčerki sta glasbenici. Prva je 
harfistka, harfo pa tudi poučuje. Mlaj 
ša hčerka je glasbeno najbolj nadar-
jena. S petimi leti je že igrala na vio-
lino in nastopala. Zdaj je prva violi-
nistka v munchenskem orkestru. 

Cigani 
Kjer se sliši violono, se vidi tud 

cigana, pravi pregovor. V Mittenvvaldi 
je še vedno veliko ciganov, ki meše 
tarijo z violinami. Jih kupujejo, pre 
prodajajo in seveda igrajo nanje. »Rad 
kupujejo stare violine, narejene to 
varniško, jih pri kakšnem mojstn 
obdelajo in potem prodajajo ljudem 
ki pridejo v mesto, jim pripoveduje 
jo, kako je violina stara, da je doitî  
iz Italije... Toliko da ni Stradivarije 
va. Potem zaigrajo nanjo in prepri 
čujejo kupca, kako iz nje veje ital' 
janski temperament. Dodajo še zgod 
bo o tem, kako je prav to violino sli 
šal igrati sam papež ... dokler kal< 
šen kupec ne nasede.« 

Jože Kantušer ima kar nekaj tal< 
šnih zgodbic o ciganih v rokavu, 
so pogosto zahajali tudi v njego^ 
delavnico in pripovedovali vročekrv 
ne anekdote o svojem potepanju f 
Evropi. »Bilo jih je prijetno posluša 
ti, le zaplesti z njimi se ni bilo de 
bro, saj so jo včasih popihali, ne d 
bi pri mojstrih, ki so jim popravlja 
ali predelovali violine, poravnali df' 
gove. Postali so del mittenvvalškfg 
utripa in naših delavnic.« 

MATEJA POOJEl 
Foto: GREGOR KATI' 

Jože Kantušer v svoji delavnici v Mittenvvaldu v Nemčiji 

Večer z evropskim izdelovalcem violin v hotelu Evropa v Celju 
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Jutri icmečice 
žensice na morje 
Stotnija kmečkih žensk za 

jodelovanje na 31. Izletu 100 
lanečkih žensk na morje je 
sestavljena. Letos je bilo ma-
lo odpovedi, za to sta se od-
loČili samo dve izžrebani pot-
nici, vse ostale bodo potova-
le. Izlet bo v petek in soboto, 
1. in 5. aprila, na slovensko 
obalo s končno postajo Bel-
vedere nad Izolo. 

Odhod dveh avtobusov bo 
f petek, 4. aprila, ob 7. uri 
ljutraj, prvi postanek pa v 
prijaznem gostišču Štorman 
v Šempetru v Savinjski do-
lini . Nato se bodo potnice 
ustavile v Lipici in si ogle-
dale znamenito kobilarno s 
svetovno znanimi lipicanci, 
vcerkvici pa bodo posluša-
le koncert okteta Studenček. 
Po kosilu bodo nadaljevale 
pot v Belvedere nad Izolo, 
kjer bo večerna prireditev, 
na kateri bodo tako kot la-
ni sodelovah župani občin 
s celjskega območja ter 
predstavniki sponzorjev. 

Pester program bodo pri-
pravili odlična glasbena 
skupina Modrijani z Dobr-
ne, ki je lani osvojila kar 
enajst festivalskih in drugih 
nagrad, čarodej Jani Jošovc, 
oktet Studenček, harmoni-
karja Janko Mogu in Joži 
Križnik, ki bosta igrala tu-
di v obeh avtobusih, ter Vi-
ki Ašič st., dobitnik letoš-
njega srebrnega grba Mest-
ne občine Celje. 

Sobota bo v znamenju 
vožnje z ladjico od Izole do 
Pirana, ogled tega zname-
nitega obmorskega mesta, 
vožnja skozi Portorož in vr-
nitev na Belvedere, kjer bo 
zaključek druženja in vrni-
tev v Celje. 

V uredniš tvu NT-RC z 
veseljem pripravljamo iz-
let za sto kmečkih žensk 
in tako n a d a l j u j e m o z 
ohran jan jem tradicije ak-
cije, katere pobudnica je 
bila kmečka žena Ana Pe-
vec s Slatine pri Ponikvi, 
prva uresničevalca pa Jo-

že Volfand in Jure Krašo-
vec. 

Radio Celje bo o izletu več-
krat poročal v svojem pro-
gramu, v prihodnji številki 
Novega tednika pa bo objav-
ljena tudi reportaža v besedi 
in sliki. 

TONE VRABL 

Na letošnjem izletu bo sodelovalo sto kmečkih žensk, 
ki so rodile 269 otrok (2,69 na eno potnico) in kmetuje-
jo na 1.013 hektarjih kmetijskih površin. Po podatkih 
naj bi bila najmlajša potnica Tanja Dobnik z Dolge 
Gore, Darinka Mastnak z Razgorja v občini Vojnik pa 
bo samo dva dni pred izletom srečala abrahama. Po 
odpovedi najstarejše Fanike Korošec bo najstarejša pot-
nica, 83-letna Ana Jagrič iz Osredka, na največji kme-
tiji, 58 hektarjev pa živi Marija Kramer iz Šmihela. 
Največ otrok je rodila Panika Ogrinc iz Čače vasi pri 
Podplatu. Veliko zanimivih kmečkih žensk pa bomo 
odkrili med izletom, saj bo vsaka potnica zgodba zase 
in vredna poslušanja. 

Udeleženke Izleta bodo v večernem programu lahko pozdravile in uživale ob igranju in petju ansambla 
Modrijani z Dobrne, ki je na festivalu Slovenska polka in valček zaigral najlepši valček Ajda na polju. 
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Glas za dvorano 
Celjski svetniki so za las sprejeli proračuna za leti 2003 in 2004 in s tem 

tudi gradnjo nove športne dvorane 
Celjski mestni svetniki so 

praktično celotno razpravo 
o predlaganem dveletnem 
proračunu mestne občine 
osredotočili na najbolj spor-
no naložbo v novo športno 
dvorano, v kateri bo prihod-
nje leto velik del tekem 
evropskega rokometnega pr-
venstva. 

V prvem branju predloga 
dveletnega proračuna je svet-
nik Štefan Jug vložil amand-
ma, s katerim je predlagal 
gradnjo nove športne, kar 
pomeni dodatnih več kot 800 
milijonov tolarjev stroškov 
za občinski proračun. V pr-
vem branju gradnji dvorane 
neposredno ni nasprotoval 
nihče in v kuloarjih se je že 
oblikovalo prepričanje, da 
bo proračun z amandmajem 
šel »skozi« že kar na prejš-
nji seji. Prevladala pa je zah-
teva svetnikov LDS, ki so od-
ločitev pogojevali z jasno in 
pregledno finančno kon-

strukcijo in (tudi) s proda-
jo hale A. 

Vendar svetniki niso dobi-
li ravno pregledne finančne 
konstrukcije, kar je mnoge 
prepričalo, da se bo morala 
občina zadolžiti še bolj, kot 
to predvideva zdaj že spreje-
ti proračun. Zlasti sporen se 
je nekaterim svetnikom zdel 
zastavljeni cilj, da naj bi le-
tos prodali kar za milijardo 
in 240 milijonov tolarjev po-
slovnih prostorov, kar je za 
940 milijonov več kot v pr-
votnem predlogu proračuna. 

Nova športna dvorana naj 
bi po pojasnilih Ivana Pfeiferja, 
direktorja Javnega gospodar-
skega zavoda za urejanje jav-
nih parkirišč in gospodarje-
nje z javnimi objekti Celje 
(ZPO), stala dobro milijardo 
in 400 milijonov tolarjev. Ob-
čina mora zagotoviti 800 mi-
lijonov tolarjev, približno 500 
milijonov bi pridobili od dr-
žave (fundacija za šport in mi-

nistrstvo za šolstvo), nekaj de-
narja naj bi pridobili tudi na 
račun davka na dodano vred-
nost. Halo A naj bi prodali za 
650 milijonov tolarjev, pri če-
mer še ni jasno kako in ko-
mu, saj je v igri še vedno fi-
nančna akrobacija, s katero 
naj bi halo odkupil ZPO na 
lizing, kar bi poenostavljeno 
pomenilo, da je občina denar 
iz levega prestavila v desni žep 
in si »nakopala« reševanje bo-
dočih finančnih težav svoje-
ga ZPO. 

Po številnih besednih dvo-
bojih so svetniki pripravljeni 
predlog proračuna v drugem 
branju sprejeli z enim glasom 

večine, pri čemer je potreb-
no zapisati, da sta proti ob svet-
nikih LDS in DeSUS glasova-
la tudi dva svetnika Združe-
ne liste, ki je sicer v koaliciji. 

Celjski proračun za leto 
2003 se je tako ustavil pri šte-
vilki 9 milijard in 784 mili-
jonov tolarjev, ob prihodkih 
iz primerne porabe pa ga bo-
do financirali še s prodajo 
zemljišč in poslovnih prosto-
rov, prodajo kapitalskih de-
ležev v podjetjih CE-KA in 
Celjski sejem ter zadolževa-
njem v višini 120 milijonov 
tolarjev letos in 230 milijo-
nov prihodnje leto. 

BRANKO STAMEJČIČ 

Svetniki so govorili tudi o gradnji prizidka in telovad-
nice k IV. osnovni šoli, za katero je letos namenjenih 
150 milijonov tolarjev in o gradnji dnevnega centra za 
oskrbo starejših občanov, ki so mu namenili 20 milijo-
nov tolarjev. Največ proračunskega denarja, milijarda 
in 700 milijonov tolarjev - pa bo namenjenega dogradi-
tvi centralne čistilne naprave. 

Bolj čisto Celje 
Celje bo v petek in soboto izpeljalo tradicionalno, ž 

deseto spomladansko čistilno akcijo. Usklajeno so jo prj 
pravili v komunalni direkciji, javnih napravah, sre^ 
njih šolah, mestnih četrteh in krajevnih skupnostih t« 
nekaterih društvih. 

Petek bo namenjen čiščenju parka, gozdnih in srčne potj 
kar bodo opravili srednješolci. Akcije se bo udeležilo po i| 
dijakov iz vsake šole, hkrati pa po mnogih osnovnih in sred 
njih šolah pripravljajo tudi čiščenje svoje okolice, pri čeme 
bodo Javne naprave zagotovile odvoz zbranih odpadkov. 

V občini Celje je nameščenih 450 košev za smeti, ki ĵ  
komunalci redno praznijo. j 

V soboto bo akcija osredotočena na Savinjsko nabrežje ij 
Šmartinsko jezero, sodelovali pa naj bi občani, mestni svd 
niki in svetnice in predstavniki društev, zlasti skavti, taboi 
niki in ribiči. V lanski akciji so na ta način zbrali preko 4j 
kubičnih metrov odpadkov. 

Ob predstavitvi akcije so posebej poudarili, da naj bi bifc 
zlasti vzgojno naravnana in naj bi bila tudi spodbuda vsen 
občanom, da primerno počistijo svoje okolje. Ob tem bode 
Javne naprave zagotovile odvoz odpadkov, komunalna df! 
rekcija pa oskrbo z vrečami za smeti in rokavicami za pob̂  
ranje odpadkov. i 

Posebej pomembno ob tem se zdi, da bo ekipa iz pisar« 
Celje zdravo mesto, poskrbela za varno odstranitev najde 
nih igel, ki so nov, žal zelo številčen odpadek v mestu. Sj 
mo lani so ob podobni akciji na Savinjskem obrežju med 
kipom splavarja in mostom v Laško našli preko 30 injekcij! 
skih igel. Najdbo igel med sobotno akcijo lahko sporočiti 
na telefonsko številko pisarne 428-79-20, kjer bodo poskfi 
beli za varno odstranitev. BS 

Prizidek bo 
Mestna občina Celje je v poplavi za letos načrtova-

nih naložb izločila gradnjo prizidka k Narodnemu 
domu, vendar naj bi prizidek vseeno pričeli graditi 
še letos. 

Direktor družbe Nepremičnine Slavko A. Sotlar je 
po četrtkovi seji nadzornega sveta družbe namreč potr-
dil, da bodo oni nosilci naložbe. Z njo naj bi k Narod-
nemu domu prizidali objekt, v katerega se bo po treh 
letih selila celjska upravna enota, kaže pa, da tudi Ne-
premičnine. Ta družba bo za izvedbo 550 milijonov to-
larjev vredne naložbe najela desetletni bančni kredit, v 
naložbi pa z dobrimi 37 odstotki denarja sodeluje tudi 
vladni servis skupnih služb. Financiranje naložbe naj 
bi se raztegnilo na triletno obdobje, kar pomeni, da bo 
prizidek, za gradnjo katerega bodo v kratkem objavili 
nov razpis z novimi pogoji, vseljiv proti koncu leta 2001. 

BS 

V Štoraii o visoiciii 
števiiicaii 

Občinski proračun v Štorah za leto 2002 je po rebalan-
su, ki so ga sprejeli svetniki prejšnji teden, 5 odstotkov 
nižji od prvotnega. Nižje skupne prihodke je povzročilo 
dejstvo, da občina še ni odprodala vseh zemljišč v novi 
obrtni coni. 

Občinski svet se je prav tako seznanil z osnutkom le-
tošnjega občinskega proračuna. V njem načrtujejo 560 
milijonov tolarjev skupnih prihodkov, kar je 12 odstot-
kov več kot lani. Za različne investicije namenjajo 41 
odstotkov letošnjih odhodkov, najpomembnejša pa je pla-
čilo zadnjih obveznosti za opravljeno prenovo šole v Kom-
polah. 

Denar namenjajo med drugim tudi za gradnjo kanaliza-
cijskega kolektorja za bodočo čistilno napravo v Štorah ter 
začetek gradnje kanalizacije v Kompolah. BJ 

S prireditvami v stoprvo 
Celjski hotel Evropa praznuje letos stoletnico, jubilej 

pa obeležujejo s številnimi kulturnimi prireditvami. 
Prva je bil nedavni francoski večer ob tednu frankofoni-

je, jutri pa nas čaka večer, ki so ga poimenovali Na poti k 
Ježku. Večer bosta z znanimi Ježkovimi songi napolnila 
Nika Vipotnik in pianist Jaka Pucihar. 11. aprila priprav-
ljajo še eno vrhunsko prireditev, nastop štirih zagrebških 
saksofonistov, ki so se po znani skladbi Čarlija Parkerja 
poimenovali Donna Lee. BS 

Iskanje »obtežene« zelenjave 
Kadmij v vrtninah bodo v Celju iskali še na 30 merilnih mestih 

Celjski mestni svetniki 
so se seznanili z ugotovi-
tvami raziskave o vsebno-
sti kadmija in svinca v ze-
lenjavi, pridelani na ob-
močju Teharij in Medloga. 
Raziskavo je opravil Zavod 
za zdravstveno varstvo Ce-
Ije. 

Raziskava je potrdila bis-
tveno prekoračeno vsebnost 
kadmija v živilih rastlinske-
ga izvora, k sreči pa v do-
datni raziskavi o vsebnosti 
kadmija v krvi otrok s teh 
območij kakšnih posebej 
alarmantnih ugotovitev ni 
bilo. 

Količine ugotovljenega kad-
mija so bile v posameznih ži-
vilih, predvsem v pšenici, go-
moljnicah in solati bistveno 
višje kot drugod po Sloveni-
ji, v posameznih primerih pa 
so tudi presegle zakonsko do-
voljeno mejo, ki je 50 mikro-
gramov kadmija. Kot najbolj 
problematična se je izkazala 
pšenica, v kateri so našli kar 
833 mikrogramov kadmija. 
Vsebnost svinca je mnogo niž-
ja, pri čemer se zlasti pozna 
prehod na neosvinčena gori-
va v prometu. 

Svetniki so poročilo 
sprejeli , soglasno pa so 

podprli tudi predlog, da se 
raziskave nadaljujejo tudi 
na ostalih območjih obči-
ne, saj poprej opravljene 
raziskave opozarjajo, da je 
zemlja v celotni občini, 
južno od avtoceste, preko-
merno obremenjena s tež-
kimi kovinami. Letos naj 
bi raziskavo nadaljevali še 
na tridesetih različnih lo-
kacijah po občini. V obči-
ni pripravljajo tudi poseb-
no brošuro, v kateri bodo 
vrtičkarjem svetovali pri-
delavo tistih vrtnin in poljš-
čin, ki so manj dovzetne za 
sprejemanje kadmija. Med 

njimi so zlasti stročnice, pa-
radižnik, sadno drevje... Vr-
t ičkarjem pa odsvetujejo 
pridelavo krompirja, soia-i 
te, korenja, pese in pšeni-i 
ce. Dodatnim raziskavam 
poljščin so v pred tednom 
dni sprejetem proračunu 
namenili 2 milijona in 700 
tisoč tolarjev. 

BRST 

V povojih je že tudi mo 
del sanacije tal, ki naj bi ga 
med prvimi v Sloveniji iz 
vedli v sodelovanju z Bia 
tehniško fakulteto. 

Največja na Celjskem 
Mladinska knjiga danes 

ob 11. uri v središču Celja, 
na Stanetovi ulici uradno 
odpira povečano in prenov-
ljeno knjigarno in papirni-
co, ki bo poslej delovala na 
400 kvadratnih metrih pro-
dajnih površin, v njeno ob-
novo pa so vložili preko 20 
milijonov tolarjev. 

Celjska Mladinska knjiga 
bo od danes naprej druga 
največja knjigarna družbe 
(večji je le ljubljanski Kon-
zorcij), na elitni lokaciji v 
središču mesta pa bodo po-
nujali tako storitve knjigar-
ne kot papirnice. V novo 
knjigarno so preselili tudi 
klub Svet knjige. Med po-
nudbo posebej izpostavlja-
jo oskrbovanje knjižnic, še 
zlasti pa ponudbo učbeni-
kov. Tudi oskrba s pisarniš-
kim materialom bo boljša 
kot doslej. 

Oprema nove celjske Mla-
dinske knjige je popolnoma 
nova, prodajalna pa je po-
leg prejšnjega vhoda dobi-

la še en vhod skozi posodob-
ljeno pasažo. 

BS 
Foto: GK 
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»Čeprav si slep, 
znaš govoritiff 

Franc Mlačnik iz Krnice se je navadil na življenje v popolni temi - Njegove 
strasti so glasba, gledališče in šah, s katerim je branil barve Slovenije 

Zaradi očesne bolezni ži-
1 liže skoraj dve desetletji v 
jopolni temi. Njegova bo-

. fzen, ki se je izrazito po-
1 labšala že v mladih letih, 
^neozdravljiva. Čeprav sta 

• jri Mlačnikovih kar dva 
anta, ki sta se zaradi gen-
J;e napake pogreznila v po-

I fllno temo, bolezen ni ded-
I a, pravijo strokovnjaki. 
I Pa Franca, kot kažejo nje-
:ove številne aktivnosti, ta te-
•la skoraj nič ne moti. Anek-
;ote in domislice kar stresa 
:rokava - čeprav prizna, da 
jora človeka najprej spoz-
:aii. Šele potem se odpre. »-
bistvu se na slepoto nava-
li Hudo je, ko si star 15, 
' let. Potem preboliš naj-
"jjšo krizo in te slepota ne 
roti več. Čeprav se dogaja, 
la natakarica vpraša sprem-
«valca, kaj bom pil. Nava-
liti se je treba na marsikaj, 
iii na to, da si ljudje ne upa-
un se potem obnašajo, kot 
iaše govoriti ne znamo. Ve-
el sem, če kdo pomaga, 
ploh v Ljubljani na preho-
lih za pešce, vendar seveda 
'mejah normale,« je pripo-
toval Franc. 

»Kasparov me 
desetkrat 
namažecf 

Del teh odnosov je Franc 
?ioznal na potovanjih, na ka-
;fnh je bil kot predstavnik 
fcvenije v šahovski repre-
^ntanci, katere član je vse 

slovenske osamosvojitve, 
•̂ ni je na svetovnem prvens-

za slepe v Carigradu, po-
ko je izgubil zadnjo par-

lo, osvojil 29. mesto. Še prej 
î je med olimpiado na Ble-

v družbi dveh Poljakov, 
P̂aiica in Danca igral za sve-
v̂no reprezentanco slepih, 

"tnerili so se z videčimi in 
koncu osvojili mesto v zlati 

Sah je edini šport, v kate-
'̂ fn se lahko slepi normal-

nierijo z videčimi. Sicer 
- potrebno nekoliko prila-

pa vseeno. Vsak igra-
igra na svoji šahovnici, 
kateri vleče vse poteze -

in nasprotnikove. Ša-
'^•lica za slepe ima dvignje-
^^rna polja in posebej oz-
^fene črne figure, v poljih 

luknjice, v katere igralci 
Ustavljajo figure. Vsako po-

tezo je potrebno povedati na 
glas, po pravilih v nemščini, 
čeprav jih veliko uporablja 
tudi angleščino in ruščino. »-
To je vsa umetnost,« pravi 
Franc, ki je na dosedanjih tur-
nirjih igral skoraj že z vsemi 
državami oziroma njihovimi 
predstavniki. 

»Moj rating je 2.118, rating 
Kasparova, na primer, pa 
2.830. To pomeni, da me Kas-
parov v desetih partijah de-
setkrat gladko namaže,« se je 
prešerno nasmejal Franc, ki 
je brez obžalovanja omenil, 
da je verjetno izpadel iz pr-
ve stoterice slovenskih šahi-
stov. »Kaj hočem, računalni-
ki me pač ovirajo. Sam ga ni-
mam. Včasih si moral imeti 
dobrega trenerja, s katerim 
si vadil in se učil. Sedaj pa 
že najmlajši s pomočjo ra-
čunalnika obvladajo vse kom-
binacije. Igram zaradi vese-
lja, za hobi in užitek. Ne bi 
rad sedel in si rekel, da se 
moram pet ur učiti,« je raz-
ložil Franc. 

Šahisti se na tekmovanjih 
dopoldne navadno priprav-
ljajo, popoldne pa igrajo. 
»Sam zelo rad spremljam 
dvoboje najboljših igralcev 
sveta, za katere velja, da so 
tudi v igri proti slepim po 
navadi zelo pravični. Dru-
gače je s slabšimi, seveda 
videčimi šahisti. Zato na tak-
šne turnirje vse bolj nerad 
odhajam. Preprosto se mi 
ne ljubi ukvarjati s tem, ali 
je soigralec pravočasno na-
povedal potezo,« je čisto 
realno razlagal Mlačnik. 

Glasba in 
gledališče za 

dušo 
Poleg šaha je pri Gričarje-

vih doma tudi glasba. Franc 
razteguje meh klavirske har-
monike že četrt stoletja, bob-
ne si je kupil pred petimi le-
ti. Igra po posluhu, včasih se-
stavi kakšno skladbo, veliko-
krat pa raztegne meh za svo-
jo dušo. 

Pred štirimi leti je začel z 
delom ansambel slepih. Vid-
no polje, v katerem je pete-
rica muzikantov iz različnih 
slovenskih krajev. V ansamb-
lu, za katerega Franc pove, 
da ne nastopa tako pogosto, 
kot bi si želel, igra tudi brat 
Ivan. »Nekako se ne more-

mo uveljaviti. Načrte imamo 
velike, vendar vse stane. Va-
je imamo enkrat mesečno ob 
koncu tedna, vse pesmi, na-
rodnozabavne in zabavne, pa 
igramo v živo. Seveda nas to 
v današnji dobi, v kateri pre-
vladuje sintetizator, kar ma-
lo odnese. Za vsak nastop po-
trebujemo dva, ki nam po-
magata pri postavljanju opre-
me. V ansamblu smo štirje 
povsem slepi, za videčega pev-
ca pa smo se namerno odlo-
čili. Si predstavljate, kako bi 
bilo, če bi naš pevec pozival 
ljudi, naj še plešejo, na ple-
sišču pa ne bi bilo nobene-
ga?« 

K Talijini umetnosti, ki ji 
je bil Franc privržen pred le-
ti, se bo še vrnil. Vsaj tako 
upa. V gledališču Nasmeh je 
v treh letih odigral 64 pred-
stav v dveh igrah, in sicer so 
uprizarjali Dan oddiha in 
Častni povabljenec. Slepi in 
slabovidni igralci iz cele Slo-
venije se na vajah srečujejo 
ob koncih tedna. Tudi zato 
porabijo kar precej denarja, 
saj za eno predstavo vadijo 
leto dni. Naslednje leto pred-
stavo uprizarjajo na različ-
nih odrih. »Igramo lahko sa-
mo na večjih odrih, saj ima-
mo sceno točno izmerjeno. 
Po tleh položimo tudi pre-
progo, da veš kje si, če se iz-

gubiš. Ob robu odra je pre-
proga nekoliko dvignjena, da 
ja ne bi kdo >cmoknil<. Med 
vajami se je to že zgodilo, na 
predstavi pa na srečo še ne. 
Veliko vadimo gledanje - v 
gledališču se moraš naučiti, 
kam moraš pogledati, še pre-
den te kdo ogovori. Učimo 
se tudi mimike, ki je ne zna-
mo, saj je ne vidimo. Joj, ko 
se koncentriraš, kje si in kam 
se moraš obrniti, pozabiš na 
tekst... Bolj ti šepetalka go-
vori, bolj ti je vroče, manj 
slišiš,« je omenil Franc. 

Življenje s 
»čejiff 

Franc, domači ga kličejo 
Franček, je po dveh razredih 
v Lučah v Ljubljani preživel 
šest osnovnošolskih let. V Ce-
lju je končal zdravstveno, na-
to pa dvakrat »cepnil« pri rim-
skem pravu in s tem zaklju-
čil šolanje na pravni fakulte-
ti. »Vsaka šola se da narediti, 
vendar mora biti v tistem ča-
su človek prave pameti. Če 
nisi dovolj brihten in če se ti 
ne ljubi učiti, kot takrat me-
ni, potem pač ne gre,« se je z 
nekoliko obžalovanja nasme-
jal Franc, ki je opravil tečaj 
za maserja, delal nekaj časa 
na Dobrni, iskal službo še na 
drugih koncih, vendar... »-

Kjerkoli bi se zaposlil, bi bi-
la moja plača bolj tako-tako, 
ob tem da bi moral obvezno 
stanovati v tem kraju. S Kr-
nice ob sedanji avtobusni po-
vezavi ne prideš nikamor. Tu-
di zaradi tega ostajam doma, 
prijavljen na mozirskem za-
vodu za zaposlovanje, kjer ra-
zumejo moj položaj. V po-
koj ne morem. Nekako bo 
že šlo, do takrat pa se posku-
šam znajti po svoje,« je pre-
pričan Franc, ki mu je v veli-
ko oporo družina. Mama, 
mlajša brat in sestra - za pre-
voz in spremljevalca ni ni-
koli problem. 

Franc v odmaknjeni, to-
da vseeno nepopisno lepi Kr-
nici pri Lučah preživlja tak-
šne in drugačne dneve. Vča-
sih na poti, včasih na spre-
hodih raztegne meh, udari 
na bobne, se posveti šahu 
ali prisluhne glasbi... »Ni-
koli mi ni dolgčas,« je za-
ključil. Oziroma še ne - v 
klepetu je razgrnil še veli-
ko podrobnosti in dejavno-
sti, s katerimi se je ukvar-
jal. »Vsega ne smem pove-
dati,« je dodal in spet odhi-
tel k telefonu, saj ga je po-
klical prijatelj. 

URŠKA SELIŠNIK 

Gričarjevi, tudi Franc, imajo glasbo v krvi. 

Detektiv Megla na Polzeli 
Člani gledališke skupine Kulturno umetniškega društva Polzela so v soboto pre-

mierno uprizorili detektivsko komedijo Jožeta Kranjca Detektiv Megla. 
Komedija govori o ljudeh, ki vladajo v zakotni slovenski vasi, kamor pride zločinec. 

Seveda ga želijo ujeti, pri tem pa vsak po svoje računajo na koristi. Razbojnik je lahko 
čisto navaden človek, eden izmed občinskih svetnikov ali kdor koli drug. Detektiv 
Megla išče, tipa, stika, raziskuje, sprašuje in na koncu zločinca tudi ujame, gledalci pa 
se ob tem v varni razdalji prijetno zabavajo. Delo je režiral amaterski režiser Jaka / 
Jeršič. V predstavi, ki so jo uprizorili v soboto in nedeljo, nastopajo Sandi Mlakar, 
Natalija Pilko, Franci Uratnik, Andreja in Marko Lesjak, Igor Pungartnik, kvintet La-
stovka in mnogi drugi. TT 

Polzelski gledališčniki v komediji Detektiv Megla 

Za poklicne 
čebelarje 

s podelitvijo potrdil o 
opravljenem usposablja-
nju v Žalcu so minuli te-
den zaključili 50-urni te-
čaj za pridobitev dodatnih 
znanj, potrebnih za po-
klicno kvalifikacijo čebe-
lar ali čebelarka. 

To je bilo prvo tovrstno 
usposabljanje v Sloveniji v 
organizaciji Razvojne agen-
cije Savinja in Zavoda Ro-
gaška dediščina iz Rogatca, 
izvajala pa ga je Čebelarska 
zveza Slovenije. Program je 
bil sofinanciran iz evropskih 
sredstev v okviru projekta 
Phare 2000. Čebelarstvo 
ima v Sloveniji dolgo tra-
dicijo, poklic čebelarja pa 
šele uvajajo. Certifikat o 
pridobitvi tega poklica bo 
v EU pogoj, da bodo kmet-
je lahko med in čebelje iz-
delke sploh prodajali na tr-
gu. Na prvem tečaju v Žal-
cu je sodelovalo 60 udele-
žencev, ki so prisluhnili šte-
vilnim predavateljem, ko-
nec aprila pa bodo morali 
opraviti še izpit, s katerim 
bodo pridobili kvalifikaci-
jo za čebelarski poklic. 

TT 



Drobtinica za 
Petrin računainilc 
s pomočjo radodarnih 

ljudi so v ponedeljek pred-
stavniki Humanitarnega 
društva Drobtinica 16-letni 
Petri Rom iz Liboj podarili 
računalnik, posebej prire-
jen za slepe in slabovidne. 

Petra je popolnoma slepa 
že od rojstva, letos pa bo kon-
čala 8. razred osnovne šole v 
Zavodu za slepo in slabovid-
no mladino v Ljubljani. Njena 
velika želja je nadaljevanje 
šolanja v poslovno komer-
cialni šoli v Celju, kjer bi se 
izobrazila za administrator-
ko. Petra je ena izmed treh 
otrok v družini Rom. Vid je 
izgubila zaradi predčasnega 
rojstva, vendar pa se ponaša 
izrednim posluhom. Igra kla-
vir in orglice, ne ustraši se 
tudi drugih instrumentov, 
obiskuje pa velenjsko glas-
beno šolo. 

Za pomoč pri nakupu ra-
čunalnika, ki ga Petra potre-
buje za nadaljnje šolanje, se 
je družina Rom obrnila na 
celjsko medobčinsko društvo 
slepih in slabovidnih. Pri na-
kupu je najbolj pomagal ve-
likodušni donator, ki je ob 
svojem življenjskem jubile-
ju na račun društva nakazal 

210 tisoč tolarjev, vendar že-
li ostati anonimen. Društvu 
je šlo na roko tudi podjetje 
za računalniški inženiring, 
svetovanje in trgovino iz Za-
gorja ob Savi, ki je ob naku-
pu odobrilo kar precej po-
pusta. 

Humanitarno društvo 
Drobtinica, ki ga vodi mag. 

Ivana Zaje Cizelj, so ustano-
vili za pomoč otrokom in 
mladostnikom s posebnimi 
potrebami. Njegova pobud-
nica je organizatorka dela 
Vilma Mavrič, ki se že vrsto 
let ukvarja s slikanjem na 
steklo, s prodajo svojih slik 
pa zbira denar za humani-
tarno pomoč. V društvu so 

sklenili, da bodo skušali 
zbrati še milijon tolarjev, s 
pomočjo katerega bi Petrin 
računalnik opremili z Brail-
lovo vrstico. Začeli bodo z 
dražbo likovnih del, ki bo 
predvidoma prihodnji me-
sec na Očesni kliniki v Ljub-
ljani. 

US, foto: TT 

Novega računalnika so se poleg Petre veselili mamo Sabina, oče Zvone in predstavniki Drobtinice. 

Z OBČINSKIH SVETO! 
Vrtci in šole z izgubo 

ŽALEC - Lani je večina javnih zavodov s področja nege 
podarstva poslovala pozitivno. Izjema so posamezne osnovi 
šole, kjer izguba nastaja zaradi večjih stroškov ogrevanj 
elektrike in komunalnih storitev, pereč problem pa posj 
jajo žalski vrtci. V zaključnem računu so v vrtcih kljub v; 
čevalnim ukrepom prikazali skoraj 8,5 milijona tolarji 
izgube. Po mnenju ravnateljice vrtcev Mare Mohorko izg 
ba nastaja zaradi prenizke podražitve, odprtja novih oddi 
kov v Šempetru in Trju, odpisa neplačanih terjatev in izi 
janja različnih predpisov. Primanjkljaj mora pokriti usj 
novitelj, torej Občina Žalec, zato so se svetniki na zadl 
seji strinjali, da poleg izgube v vrtcih pokrijejo tudi izgul 
v OŠ Griže, Petrovče in I. OŠ Žalec v skupni višini 540 tisj 
tolarjev. Poleg tega so sprejeli še sklep, s katerim bodo pl 
zvali ministrstvi za šolstvo in delo, da bi otroški dodati 
namenili neposredno za plačilo vrtca. t 

Višje sejnine 
TABOR - Svetniki so na ponedeljkovi seji sprejeli Pra^ 

nik o plačah občinskih funkcionarjev. Sejnine svetnikov a 
daj znašajo 15 odstotkov županove plače, torej 17.250 n 
larjev. Sprejeli so tudi odloka o merilih, kriterijih in višS 
obveznega prispevka za nove priključke na javno kanalia 
cijsko in vodovodno omrežje, po katerem bosta prispevij 
višja za 7,2 odstotka. ' 

Taborsici nagrajenci 
TABOR - Po sklepu svetnikov bodo ob občinskem pra 

niku na slavnostni seji občinskega sveta 24. aprila pod 
lili občinske nagrade. Častnega občana letos ne bodo ra 
glasili, priznanja občine bodo prejeli Prostovoljno gasi 
sko društvo Ojstriška vas, Branko Florijan in Alojz Rai 
Zlato plaketo bodo podelili Julijani Juhart in Manji D 
novšek, priznanje župana pa si je prislužil dijak 4. leti 
ka srednje šole in državni prvak v nemščini Primož Ške 
O predlogu, da bi podeljevali posebna priznanja na p 
dročju izobraževanja na vseh stopnjah, bodo taborski svi 
niki še odločali. I 

Svetniki 
tudi o 

doifupu let 
Svetniki v Občini Tabor 

se niso strinjali, da bi obči-
na sodelovala pri dokupu 
delovnih let za v. d. direk-
torice Medobčinske matič-
ne knjižnice Žalec Anko 
Krčmar. 

Po obrazložitvi Krčmarje-
va nima ustrezne izobrazbe 
in dela naj ne bi mogla več 
opravljati. Svetniki so meni-
li, da se za občino ne splača 
kupovati delovnih let za ne-
koga, ki dela v javnem zavo-
du, katerega soustanovitelji-
ca je tudi Občina Tabor. Stri-
njali pa so se, da se ji omogo-
či opravljanje strokovnega iz-
pita, s katerim bi si zagotovi-
la nadaljnje opravljanje dela. 

Žalski občinski svetniki na 
četrtkovi seji, kljub temu, da 
so med drugim poslušali vse-
binsko in finančno poročilo 
o delu medobčinske matič-
ne knjižnice, o dokupu let An-
ki Krčmar še niso razpravljali. 
Po obrazložitvi vodje žalske-
ga oddelka za negospodarske 

dejavnosti Tanje Razboršek 
Rehar nov zakon o knjižni-
čarstvu za vodenje knjižnice 
zahteva strokovni izpit s po-
dročja knjižničarstva, man-
dat pa je 5 let. Glede na to, 
da Anki Krčmar za upokoji-
tev manjkata dobri 2 leti, je 
sama predlagala možnost do-
kupa študijskih let, kar za ob-
čine soustanoviteljice zara-
di zakonsko določene od-
pravnine v bistvu ne bi po-
menilo večjega stroška. 

Iz poročila o poslovanju 
Medobčinske matične knjiž-
nice Žalec pa je med drugim 
razvidno, da je knjižnica od 
lanskega 1. aprila do konca 
leta poslovala pozitivno, saj 
so ustvarili 845 tisoč tolar-
jev presežka. Izgubo iz leta 
2001 so lani pokrili, občine 
pa jim za lansko leto dolgu-
jejo več kot 8 milijonov to-
larjev. Slabih 5 milijonov to-
larjev dolguje občina Žalec, 
skoraj milijon 300 tisoč to-
larjev Občina Prebold, nekaj 
manj kot milijon tolarjev Ob-
čina Požela, Občina Vransko 
dobrih 700 in občina Tabor 
dobrih 200 tisoč tolarjev. 

ŠO, US 

Zapleti že pri 
dnevnem redu 

Svetniki Občine Braslov-
če so na zadnji seji obrav-
navali kar 18 točk dnevne-
ga reda, zaradi zapleta na 
začetku pa je seja trajala 
polnih šest ur. 

Pri sprejemanju dnevnega 
reda sta namreč nestrankar-
ska svetnika predlagala, da 
bi z dnevnega reda umaknili 
štiri točke, med njimi tudi 
odloka o letošnjem proraču-
nu in zaključnem računu. 
Vendar so za predlagani sklep 
od petnajstih glasovali samo 
štirje svetniki. 

Na seji so se braslovški svet-
niki med drugim strinjali s 
13,29-odstotno podražitvijo 
odvoza odpadkov, nova ce-
na pa bo začela veljati 1. ma-
ja. Prav tako so potrdili pred-
lagane kandidate za člane kra-
jevnih odborov, o statusu kra-

jevnih skupnosti pa bodo od-
ločali na izredni seji. 

Največ časa so braslovški 
svetniki namenili občinske-
mu proračunu, ki so ga v vi-
šini 523 milijonov tolarjev 
tudi potrdili. Največji delež 
je namenjen izobraževanju, 
saj so za predšolsko in šol-
sko vzgojo namenili polovi-
co proračuna, za občinsko 
upravo 47 milijonov, za gos-
podarske dejavnosti 59 mi-
lijonov ter slabih 23 milijo-
nov tolarjev za socialno var-
nost. Od vseh investicij so v 
tem letu najpomembnejše 
dograditev vrtca, jasli in šo-
le v Braslovčah, nadaljeva-
nje izgradnje kanalizacije in 
priprava projektne doku-
mentacije za gradnjo čistil-
ne naprave. 

TT, US 

Sezona salam in 
želodcev 

Lovska družina in Turistično društvo Braslovče ob 
sodelovanju domačega društva podeželskih žena v so-
boto, 5. aprila, v dvorani Partizana pripravljajo 7. sala-
miado. 

Tekmovanja se udeležujejo občani iz Savinjske doline, 
komisija pa tudi letos pričakuje veliko vrhunskih izdel-
kov, predvsem salam in želodcev. Vzorce za ocenjevanje 
bodo zbirali jutri, v petek od 16. do 20. ure v Lovskem 
domu Braslovče, kulturni program ob sobotni razglasitvi 
rezultatov pa bodo popestrile članice Društva podeželskih 
žena z razstavo ročnih in kuharskih izdelkov. TT 

Smeti na tone 
V sobotni vsežalski akciji pomladanskega urejanja j 

čiščenja je sodelovalo več kot tisoč občanov, mladine' 
predstavnikov različnih društev, ki so zbrali več kot ^ 
ton različnih odpadkov. 

Pri čiščenju so letos posebno pozornost namenili obroj 
ju cest, javnih in planinskih poti, okolici različnih obF 
tov, nabrežjem rek in gozdnim površinam. Ob nabrežju ^ 
vinje, poleg saniranega odlagališča gradbenih odpadkov,; 
zasadili 1.700 sadik rdečega bora, jerebike, jelše in drug' 
dreves. Sicer so v žalski občini ugotavljali, da je kljub zbf' 
nim odpadkom manj onesnaževalcev, da je čiščenje vsâ  
leto bolj temeljito, okolje bolj varovano in lepšega vide^ 
močnejša pa je tudi zavest, da je kakovost bivanja odvî ^ 
od naravnega okolja. ^ 

Na brežini Savinje je 70 udeležencev zasadilo 1.700 avtohtonih dreve 
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Upočasnjen naložbeni tempo 
Šentjurska koalicija ugotavlja, da je občina krepko zadolžena 

po stotih dneh, kar je v 
%iitjurju prišla na oblast 
lOva koalicija LDS, SDS in 
;Si z županom Štefanom Ti-

" lom na čelu, so javnost 
' fznanili z naravnost kri-
- jčnim javnofinančnim po-
^ jžajem v občini. Ob pregle-
' u občinskega finančnega 
' oslovanja v preteklih le-
ii so iz revizijskega poro-
ila ugotovili, da znaša 
Itupni dolg po doslej zna-

' ih ugotovitvah več kot 600 
lilijonov tolarjev oziroma 
koraj tretjino letnega ob-

I inskega proračuna. 
, V dolgu je 200 milijonov 
^ olarjev kratkoročnih obvez-
I fisti preteklega mandata in 
^ lizu 100 milijonov tolarjev 
latkoročnih obveznosti iz fi-
anciranja in poslovanja, ki 
ii je treba plačati letos, ter 

181 milijonov tolarjev dol-
goročnih obveznosti za grad-
njo vodovodov, varovanih 
stanovanj in podobnega, za-
radi česar se občina ne sme 
več zadolževati. Zaskrbljujo-
če so tudi tožbe pred sodiš-
čem ter še nekaj napoveda-
nih tožb za izterjavo nepla-
čanih računov iz preteklih let. 

Župan Štefan Tisel s so-
delavci ocenjuje da so imeli 
doslej največ dela s pregle-
dom finančnega položaja v 
občini, pripravo letošnjega 
proračuna ter proračunskih 
načel in najpomembnejših 
razvojnih nalog za obdobje 
do leta 2006. Pri pripravi 
slednjih so sledili pregledno-
sti porabe po krajevnih skup-
nostih. Glede na obsežen dolg 
so zastavili dvoletni prora-
čun, za leti 2003 in 2004, ki 

naj bi se ga občinski svetniki 
v prvem branju lotili 10. apri-
la, predlogu pa bo priložen 
tudi program naložb do leta 
2006. 

Med najpomembnejšimi 
nalogami v občini ostaja iz-
delava razvojne strategije s 
podrobnejšo opredelitvijo 
dejavnosti za posamezna 
razvojna področja. V izde-
lavo bodo pritegnili kar naj-
več domačih strokovnjakov, 
strategija pa naj bi bila na-
rejena še letos. Sicer pa ve-
lja, da bodo za svoje nalož-
be, ki jih je pričakovati manj 
kot v preteklih letih, skuša-
li pridobiti kar največ denar-
ja na posameznih domačih 
in tujih razpisih, aktivno pa 
so vključeni tudi v regionalni 
razvojni program podeželja, 
katerega nosilec je LPC Koz-

jansko. Svoj delež naložbe-
nega denarja bodo zagotav-
ljali tudi tako, da bodo pro-
dali del občinskega premo-
ženja. Prvi sklep o prodaji 
zemljišč, ki so ga pred krat-
kim potrdili občinski svet-
niki, naj bi vzpodbudil gos-
podarsko aktivnost, saj bo-
do na prodanih zemljiščih 
širili industrijo, gradili po-
što, knjižnico ter trgovski 
center. 

Med pomembnimi nalož-
bami, ki jih želijo izpeljati 
do konca leta 2006, so pri-
prava načrtov za mestno ob-
voznico v smeri sever-jug, 
gradnja nove knjižnice in po-
šte v Šentjurju, prizidka k OŠ 
Ponikva s prenovo obstoje-
čega šolskega poslopja, sta-
novanjska gradnja ter rekon-
strukcija ceste Sele-Proseniš-
ko. Nadaljevali bodo z grad-
njo krajevnih vodovodov in 

cest, telovadnic pri osnovnih 
šolah v Loki in Franja Mal-
gaja v Šentjurju. Zlasti v zad-
njih dveh letih bo glavnina 
občinskega denarja vezane-
ga na sofinanciranje naložb 
iz državnega proračuna, gre 
pa za ureditev pločnikov v na-
seljih Vrbno, Dole in Nova 
vas ter ureditev krajevnega 
središča v Gorici pri Slivni-
ci. 

IVANA STAMEJČIČ 

Malovrh: »Bežijo pred odgovornostjo!«« 
Bivši župan Jurij Malovrh bo predstavil svoja stališča do »visoke zadolženosti šentjur-

ske občine« na novinarski konferenci prihodnji teden. Kot je dejal, očitkov ne želi zavra-
čati na pamet, zato je zaprosil za vpogled v revizijsko poročilo ter lanski zaključni račun. 
»V občini kar se tiče dolgoročnih obveznosti ni bilo porabljenega niti tolarja brez sklepov 
občinskega sveta,« zagotavlja in dodaja, da je bila predstavitev javnofinančnega položaja 
v občini zlonamerna in je morda nova koalicija pred volitvami preveč obljubljala, zdaj pa 
beži od odgovornosti. 

Pletenka je že premajhna 
šentjurski mestni viničar Aci Urbajs je v nedeljo z žu-

isnom Štefanom Tislom in mariborskim viničarjem mag. 
fcnetom Zafošnikom opravil šesto rez modre kavčine, 
Momke stare trte z Lenta. 
Modro kavčino je Šentjurčanom podarilo mesto Mari-

^r, zemlja pred Ipavčevo hišo v Zgornjem trgu pa ji očitno 
Pja, saj je mestnemu viničarju Aciju Urbajsu uspelo vzgo-
ji še en cepič. Prvič je obrodila leta 2000, ko so naprešali 
^ litra mošta, lani pa je bila pletenka že premajhna za 
®brih 5 litrov vina. 

IS, foto: MATEJ NOVAK 

Ve l i ko nalog za 
ma lo denar ja 

v proračunu občine Dob-
je v višini 136 milijonov to-
larjev je precej denarja pred-
videnega tudi za investici-
je, med katerimi so v ospred-
ju dolgo pričakovan zače-
tek gradnje večnamenske-
ga doma, obnova krajevnih 
cest in dokončanje prostor-
skega načrta. 

Občina Dobje veliko priča-
kuje od pristopa k razvojne-
mu programu podeželja z de-
lovnim naslovom Z dediščino 
do podjetniških priložnosti po-

deželja občin Dobje, Dobrna, 
Oplotnica, Slovenske Konjice, 
Šentjur, Vitanje, Vojnik in Zre-
če, za pristop in sodelovanje 
pa je v letošnjem proračunu 
zagotovila 135 tisoč tolarjev. 
Veliko si obetajo tudi od širi-
tve Kozjanskega regijskega par-
ka, kar naj bi se zgodilo v pri-
hodnjih letih, s tem pa bi v 
Dobju dobili nekaj novih de-
lovnih mest, lažje pa bi uve-
ljavljali in tržili mnoge pomem-
bne objekte kulturne in narav-
ne dediščine. TV 

Pomoč po požaru 
v Krajevni organizaciji RK Vrh nad Laškim so sku-

paj s krajevno skupnostjo ter območnim združenjem 
RK in Občino Laško začeli dobrodelno akcijo za pomoč 
družini Saračevič z Vrha nad Laškim, ki jo je v drugi 
polovici marca prizadel požar. 

Saračevičevi so se na Vrh nad Laškim priselili iz Ljublja-
ne pred desetletjem, zadnja leta pa so skrbno prenavljali 
staro domačijo. V požaru je zgorelo gospodarsko poslopje, 
v celoti pa je uničen tudi atelje, v katerem je ustvarjal gos-
podar, sicer tudi ljubiteljski slikar. Aktivisti RK bodo denar 
in material za Saračevičeve zbirali do nedelje, 6. aprila, 
dobrodošle pa so tudi vse storitve in pomoč pri delu, ko 
bodo na pogorišču začeli z gradnjo. IS 

MODRI TELEFON 
O žalski KTV 

Bralca iz Žalca zanima, 
zakaj je pri njih naročni-
na za kabelski priključek 
dražja kot v Celju ter na Pol-
zeli. Na Polzeli znaša po 
njegovih podatkih meseč-
no 1.600 tolarjev, v Celju 
1.700 tolarjev, v Žalcu pa 
za februar 2.334 tolarjev. 
Opaža, da je naročnina 
vsak mesec višja za nekaj 
deset tolarjev, zato ga za-
nima, zakaj. Število pro-
gramov po njegovem mne-
nju ni opravičljiv razlog, 
saj v Žalcu ni opazil pro-
grama MTV. 

Direktor KTV Dobriša vas 
Matjaž Arzenšek odgovar-
ja, da so cene primerljive 
z drugimi kraji v Sloveniji 
(poslal je primerjalno ta-
belo iz enajstih krajev) ter 
tako nekje v sredini. »Žal 
je 90 odstotkov postavk me-
sečnega prispevka vezanih 
na tečaj tujih valut. Višina 
mesečnega prispevka se zato 
prilagaja tečaju evra na dan 
obračuna.« Arzenšek ome-
nja, da je na Polzeli ponu-
jal takratni izvajalec naroč-
nikom osnovni priključek 

za občutno višjo ceno, kot 
je bila v Žalcu, pri čemer 
je obljubljal, da bo meseč-
na najemnina v višini 3 do 
5 DEM. Program MTV je 
mogoče od februarja sprem-
ljati tudi v- Žalcu. V Žalcu 
je, za razliko od Celja in 
Polzele, že dolgo tudi mož-
nost internetnega priključ-
ka. 

BJ 

Do prihodnjega četrtka bo vaše 
klice na Modrem telefonu spreje-
mala novinarka Špela Oset. Na te-
lefonsko številko 031/569-581 jo 
lahko pokličete vsak dan med 10. 
in 17. uro. Svoja vprašanja za Mo-
dri telefon lahko med ponedeljkom 
in petkom zastavite tudi po 

telefonu 42-25-190. 

Zlata poroka v bolnišnici 
Zakonca Amalija in Mi-

Hrastnik sta pred dnevi 
^to poroko praznovala na-
N t o v domačem Brstniku 

v celjski bolnišnici, na-
'ičneje v bolnišnični ka-
^'ici, kjer je bila to tudi pr-

zlata poroka doslej. 
Da bi svoj zakon potrdila 

^2lato poroko, ki je zanju 
''̂ hunec vzornega zakonske-
^življenja in zvestobe v do-
^̂ ni in slabem, zdravju in 
pezni, sta si Hrastnikova že 
.•̂ 'go in močno želela. Slav-
'̂ '•»ca Miho je že pred leti 
^^sem zapustil vid in je za-

Postal povsem odvisen od 

žene in svojih otrok, le malo 
pred srečnim dogodkom pa 
ga je prizadela še možganska 
kap. A želja je bila močnej-
ša od bolezni, zato sta zapro-
sila osebje nevrološkega od-
delka in bolnišničnega du-
hovnika Andreja Urbancla, 
da bi zlato poroko pripravili 
kar v bolnišnični kapelici. Z 
njo je na nek način poveza-
na tudi slavljenka Amalija, 
ki je pred časom po uspešni 
zahtevni operaciji v znak zah-
vale darovala prispevek za 
ureditev kapelice. »Takrat še 
pomislila nisem, da se bom 
prav tu še enkrat poročila,« 

se nasmehne Amalija, ki se 
je k Mihi v Brstnik primoži-
la iz Tržišča na Dolenjskem. 
Prevzela sta veliko kmetijo, 
skrb za .starše, sestro in bra-
ta. V zakonu se jima je rodi-
lo šest otrok, na katere sta 
ves čas zelo ponosna, zdaj pa 
je njuna družina večja še za 
dvanajst vnukov. 

K zlati poroki v bolnišnič-
no kapelico sta prišla tudi de-
kan Jože Horvat in župnik Egi-
dij Dušan Kubot iz Laškega, 
ki sta skupaj z Andrejem Ur-
banclom tudi opravila obred 
in sveto mašo. 

V. MAROT 
Ob slavljencu Mihi na bolniški postelji in njegovi soprogi Amaliji se je zbralo veliko domačih ter prijate-

ljev in znancev. 
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Občina noče 
dragega darila 

Delniška družba Zdravilišče Rogaška ji ponuja v dar zaščiteni osrednji park 
Osrednji zdraviliški park 

v Rogaški Slatini, ki je zaš-
čiteni spomenik, slovi po 
svoji lepoti daleč preko slo-
venskih meja. V Rogaški 
Slatini si vsi želijo, da bi bil 
park vsako leto znova kot 
paradiž, zatika pa se, ko je 
treba odšteti potreben denar. 
Zato je prejela domača ob-
čina v začetku marca ne-
vsakdanjo ponudbo. 

Delniška družba Zdraviliš-
če Rogaška ji je namreč po-
nudila v dar osrednji zdravi-
liški park, ki je v lasti te druž-
be. V družbi trdijo, da je park 
zanjo prevelik zalogaj, ki vo-
di konec koncev k nekonku-
renčnosti slatinskega turiz-
ma. »To lahko posledično, ob 
zmanjševanju nočitev, vodi 
v nov zlom te gospodarske 
panoge v Rogaški Slatini,« je 
med drugim zapisal v pismu 
direktor družbe Iztok Lipov-
šek. 

Občinsko vodstvo se ni na 
videz lepega darila prav nič 
razveselilo. Zgolj redno vzdr-
ževanje osrednjega zdraviliš-
kega parka zahteva več kot 
10 milijonov tolarjev na le-
to. Od parka ni nobene ne-
posredne finančne koristi, po 
drugi strani pa Rogaška Sla-
tina brez njega ne bi bila to 
kar je vedno bila. 

Pri vsem skupaj župan 
mag. Branko Kidrič poudar-
ja tudi dejstvo, da občina da-
ril, ki ji prinašajo finančne 
obveznosti, po pravnih aktih 
niti ne sme sprejeti. Odloči-
tev je vseeno prepustil svet-
nikom, ki so na zadnji seji 
občinskega sveta odklanjali 
darilo z zelo ostrimi beseda-
mi. 

»Rogaška Slatina je molz-
na krava, ki jo molzejo no-
vi lastniki, tisto kar pušča 
za seboj pa naj počistijo do-
mačini,« je bilo slišati med 
vsem mogočim. »To je tako 
kot da bi zdraviliški holding 
ponudil občini svoje terja-
tve,« se je razhudil znani sla-
tinski direktor, v vlogi ob-
činskega svetnika. »Če bo 

park neurejen, bodo lastni-
ki hotelov izgubili goste. 
Konkurenca v svetu je huda. 
Lastniki so v Rogaški Slati-
ni veliko vložili, zato jih bo 
to spametovalo,« je razmiš-
ljal mlajši svetnik. Podob-
no kot svetniki razmišljajo 
tudi drugi prebivalci obso-
teljskega mesta. 

Njihove ostre besede ni-
so le posledica ponujanja 
osrednjega parka v občinsko 
last. Urejanje obsežnih par-
kovnih površin zdraviliške-
ga mesta je večni problem. 
Po lastninjenju slatinskih tu-
rističnih objektov se v me-
stu nikakor ne uspejo dogo-
voriti, kako bi vzpostavili 
učinkoviti sistem urejanja 
(beri plačevanja), da bi bile 
čudovite parkovne površine 
Rogaške Slatine v vsem svo-
jem sijaju. 

Občina je do lani skrbela 
za obširne slatinske parkov-
ne površine s pomočjo raz-
pisane koncesije in s trinaj-
stimi javnimi delavci. Pri tem 
je imela hude težave, saj naj-
večji zavezanci za plačilo ure-
janja (med njimi lastniki ho-
telov), niso poravnavali svo-
jih obveznosti. Zato je letos 
obupala ter sprejela prejšnji 

mesec nov občinski odlok, 
po katerem skrbi le še za po-
vršine v javni lasti ter iz skla-
da kmetijskih zemljišč. Med 
njimi je, na primer, šest ki-
lometrov samo sprehajalnih 
poti. 

Slatinske davkoplačevalce 
bo to stalo letos 16 milijo-
nov tolarjev, zato razburje-
nje predstavnikov ljudstva za-
radi ponudbe družbe Zdra-
vilišče Rogaška sploh ne ču-
di. Občina namenja za par-
kovne površine letos celo bis-
tveno več kot lani, saj bo za-
radi večjih potreb za parke 
letos skrbelo kar 20 javnih 
delavcev. 

Občinsko vodstvo in občin-
ski svet pa se vendar le ne 
branita ponujenega darila 
Zdravilišča Rogaška v celo-
ti. Tako so jasno povedali, da 

so pripravljeni prevzeti juž-
ni podaljšek osrednjega par-
ka, med staro Celjsko cesto 
in notranjo obvoznico, kjer 
je objekt restavracije Pošta. 
Če se bo zdravilišče s tem stri-
njalo, je pripravljena obči-
na za urejanje južnega po-
daljška parka zagotoviti v re-
balansu občinskega proraču-
na milijon tolarjev. Južni po-
daljšek je za občino zanimiv 
zato, ker bi lahko tam zgra-
dila dodatna parkirišča ter 
kolesarsko stezo. Tam je si-
cer napoti dotrajani objekt 
za razželezenje vode, ki ga 
bi bilo treba podreti ter na-
pravo preseliti. Tako so že 
predlagali, da bi objekt po-
drlo zdravilišče, pri tem pa 
so mu že postavili rok konec 
maja. 

BRANE JERANKO 

Osrednji, zaščiteni zdraviliški park v Rogaški Slatini je izjemna dragocenost, ki pa je noče nihče. Njegovo 
urejanje namreč stane vsaj 10 milijonov tolarjev na leto. 

Bočke bajke 
v Kostrivnici pri Rogaški Slatini bo v soboto, 5. apri-

la, premierna uprizoritev zanimive predstave Boč od-
stira tančico skrivnosti. Gre za odrsko postavitev raz-
ličnih bočkih bajk in legend, to je projekta, ki je nasta-
jal več let. 

Začelo se je z iskanjem podatkov na terenu in v literatu-
ri, nadaljuje se na odru. Na njem bo nastopila skupina 
igralcev domačega kulturno-prosvetnega društva in fol-
klorna skupina (ki praznujeta 15-letnico delovanja) ter 
vokalno-instrumentalna skupina Sled. Sobotni premieri, 
ki bo ob 19. uri, bo sledila ponovitev naslednji dan (ob 15. 
uri). Zaradi tehnične zahtevnosti predstave ponovitev ter 
gostovanj žal ne bo. 

Režiser predstave je kostrivniški kulturnik Martin Druš-
kovič, ki je obenem avtor scenarija. BJ 

Še so 
samoprispevki 
v krajevni skupnosti Kostrivnica, v občini Rogašl 

Slatina, se pripravljajo na referendum o samoprispe 
ku. Tako poteka trenutno javna razprava, ki bo traja 
vse do 10. aprila. 

V referendumskem programu, objavljenem v uradne 
listu, načrtujejo rekonstrukcijo mrliške vežice in urediti 
pokopališča, sanaciji cest Zagaj-Zgornja Kostrivnica t 
proti planinskemu domu na Boču in še nekaterih najbc 
poškodovanih. Med dosedanjo razpravo se je izkazalo, ( 
bo program treba spremeniti ter namesto mrliške veži( 
poudariti naložbe v krajevne ceste. Do glasovanja na re£ 
rendumu naj bi prišlo junija, zaradi morebitne spremei] 
be programa pa je mogoče, da bo to septembra. 

S samoprispevkom bi zbrali v petih letih 77 milijone 
tolarjev, razliko do 119 milijonov, kolikor stane celo| 
program, pa bi plačala občina. Sicer pa so v KostrivnI 
plačevali zadnji samoprispevek vse do druge polovice pn 
teklega leta, zadnji dolžniki pa še letos. j 

V zadnjih petih letih so dali poudarek ureditvi deveu 
avtobusnih postajališč, šolskemu prizidku s telovadni! 
ter sofinanciranju ceste Kostrivnica-Zgornji Gabernik.| 

BRANE JERANKI 

NA KRATKO 
Spominsko obeležje 

izgnancem 
Na pobudo predsednika Društva izgnancev Polje ob Sol 

- Buče Ivana Babiča in ob sodelovanju občin Podčetrtek; 
Kozje, KS Polje ob Sotli in mnogih društev ter posamezr. 
kov so na pokopališču v Polju ob Sotli odkrili spominsk 
obeležje ljudem s Kozjanskega in Obsotelja, ki so med. 
svetovno vojno umrh med izgnanstvom, večinoma v Nen 
čiji. Na spominskem obeležju je trenutno napisanih 68 imei 
število pa se bo povečalo z odkritjem dokumentacije. Pre 
odkritjem spominskega obeležja je bila maša za umdim 
nato kulturni program in po njem občni zbor Društva iz| 
nancev, v katerem je okoli 180 članov. To je drugo tak 
spominsko obeležje na območju KS Polje ob Sotli, saj j 
pred leti na Domu krajanov odkrili spominsko ploščo. 

T 

Turistično društvo v Kozjem 
TD Kozje, ki ima 90 članov, je na zadnjem občnem zbor 

na kmečkem turizmu Pirš v programu izpostavilo dve več 
vsakoletni tradicionalni akciji: organizacijo pustnega spr 
voda v sodelovanju z osnovno šolo ter postavljanje mlaja o 
1. maju. Vsako leto pripravijo več izletov in predavanj, si 
delujejo v spomladanskih očiščevalnih akcijah in skrbi; 
za lep izgled kraja. Tesno sodelujejo tudi s Turistično zve2 
Slovenije. T" 

Štumbergerjevi nasledniki 
v Šmarju pri Jelšah deluje prizadev-

no jadralno društvo Wild Wind - Štum-
bergerjevi pomorščaki, imenovano po 
rojaku Miroslavu Štumbergerju. V 
rojstnem kraju velikega pomorščaka 
in izumitelja je namreč precej ljubite-
ljev jadranja in morja nasploh. 

Društvo je pred nekaj dnevi pripravi-
lo navtični večer z zelo uspešnim slo-
venskim skipperjem Mitjo Kosmino iz 
Kopra ter Ljubljančanom Andrejem Ju-
stinom, znanim konstruktorjem. Pogo-
varjali so se o jadranju, s poudarkom na 
regatnem jadranju z Maxi Jeno, največ-
jo slovensko jadrnico. Njenemu krmar-
ju Kosmini ter projektantu Justinu je ob-
činstvo namenilo tudi precej vprašanj. 

Sicer pa se je na navtičnem večeru 
zbralo občinstvo iz krajev med Rogaš-
ko Slatino in Celjem, s konjiškega ter 
mariborskega konca. Med njimi so bi-
li tako člani šmarskega društva kot drugi 
ljubitelji morja. Društvo deluje že od 
leta 1999 ter združuje približno petde-
set članov. Svojo manjšo, petmetrsko 
izobraževalno jadrnico uporabljajo tako 

na Slivniškem jezeru kot na Jadranu. 
Sestavili so tudi svojo tekmovalno eki-
po, ki je z večjimi jadrnicami udele-
ženka manjših regat. 

V Šmarju imajo svoj klubski prostor, 
zadovoljni pa so tudi, ker jim je mini-
strstvo za promet in zveze podelilo kon-

cesijo, ki omogoča izobraževanje ') 
bfteljev morja. Društvo, ki je v Slô  
niji med aktivnejšimi, vodi doma^ 
Stanko Užmah. Predsednik je bil tu 
povezovalec zadnjega navtičnega v̂ ^ 
ra, že drugega po vrsti. 

BRANE JERANI" 

Gostje navtičnega večera v Šmarju pri Jelšah: Mitja Kosmina. skipper evropskega slovesa' 
njegova soproga, konstruktor Andrej Justin ter povezovalec večera Stanko Užmah. preds^ 

nik šmarskih jadralcev (od leve proti desni). 



Vojnik navdušujejo knjige 
v občinski knjižnici v 

;ojniku, ki je od leta 2000 
j y novih prostorih, beležijo 
I f̂s čas bistveno povečani 
J ob i sk ter izposojo. Takoj po 

preselitvi se je povišalo šte-
j vilo za blizu polovico, lani 
! je za desetino. 
> Prostori na novi lokaciji so 
I v pritličju ter zato lažje do-

seglj ivi za invalide, starejše, 
mamice z vozički ter vse os-

! [ale obiskovalce. Letos botru-
I ie k povečanemu zanimanju 
ludi to, da so obnovili naroč-

\ nino za periodiko, kar pome-
I ni, da si je mogoče na dom 
; izposoditi več različnih re-
! vij in časopisov. Sicer pa je 
med več kot tisoč člani voj-
niške knjižnice največ osnov-

I iiošolcev, ki jim sledijo sred-
Eješolci, predšolski otroci ter 

I zaposleni. 
Vojniška knjižnica je nas-

^ ploh osrednje prizorišče kul-
lurnega dogajanja, saj pri-
pravljajo številne razstave, 
potopisna predavanja, literar-
ne večere ter pogovore z za-
nimivimi gosti. Tako je bila 

v zadnjem mesecu dni postav-
ljena razstava fotografij cvetja 
Valentine Šket, jutri pa bo 
otvoritev razstave herbarij-
skih pol in rožnih slik Mari-
je Gaber. Poleg tega je bilo v 
knjižnici predavanje o Indi-
ji ter izjemno obiskano jav-
no predvajanje kasete o živ-

ljenju in delu vojniške slikar-
ke Doroteje Hauser. Knjiž-
nica Vojnik je med drugim 
gostiteljica rednih razstav bo-
žično-novoletnih voščilnic, 
ki nastajajo v akciji NT&RC. 
Sicer pa so v njenih prosto-
rih vsak mesec po dve do tri 
prireditve. 

Občinsko knjižnico finan-
cirajo predvsem iz občinske-
ga proračuna, država ji na-
menja le del namenskih sred-
stev za nakup knjižničnega 
gradiva. Po organizacijski 
plati deluje kot oddelek 
Osrednje knj ižnice Celje. 
Vodi jo Marija Senica, ki 

bdi nad njenim delom že dve 
desetletji. Pri tem ji poma-
ga delavka, zaposlena v ok-
viru javnih del. Največ obi-
skovalcev imata v popoldan-

skih urah, dopoldnevi pa so 
v znamenju organiziranih 
obiskov skupin iz domače-
ga vrtca. 

BRANE JERANKO 

Knjižnica Vojnik je odprta ob ponedeljkih in petkih od 
13. do 18. ure ter ob torkih in četrtkih od 10. do 14. ure. 

Vodja knjižnice Marija Senica bdi nad njo že dve desetletji. V osrednjem 
prizorišču vojniškega kulturnega dogajanja so med drugim redne raz-

stave voščilnic, ki so delo bralcev Novega tednika. V občinski knjižnici v Vojniku se število obiskovalcev še vedno povišuje. 

Proračun za 
nakup zemljišč 

v proračunu občine Vi-
tanje pričakujejo letos sko-
raj 287 milijonov tolarjev. 
Ker morajo s tem denarjem 
poplačati tudi nekatere že 
lani dokončane naložbe, 
iim za nove ne bo ostalo ve-
liko. 
Občinski svetniki so se za-

to pri obravnavi proračuna 
odločili, da bodo letos po-
skrbeli predvsem za projekt-
no dokumentacijo za uredi-
tev obrtne cone, posodablja-
nje cest ter ločitev kanaliza-
cijskega sistema in odvajanja 
odpadnih vod. Del denarja 
l̂ odo namenili še za nakup 
zernljišč v območju nekda-
njega Lipa in Kuzmanove ža-
Se, kjer je predvidena izgrad-

nja večnamenskih objektov 
in parkirišč, del zemljišča ob 
Kuzmanovi žagi pa za kotlov-
nico na biomaso - če bo loka-
cija sprejemljiva s tehnične-
ga in prostorskega vidika in 
seveda, če ji ne bodo naspro-
tovali krajani. Kotlovnico bi 
lahko v Vitanju že imeli, če 
bi bila prvotna lokacija na ob-
močju nekdanjega Lipa za 
krajane sprejemljiva, tako pa 
se šele pričenja nov krog po-
govorov o njeni izgradnji. 

Sprejemanje proračuna je 
bila tudi priložnost za ponov-
no osvetlitev problematike lo-
kacije čistilne naprave. Re-
šitvi problema se zaenkrat ni-
so še prav nič približali. 

MBP 

Precej dela za 
inšpeictorico 

Medobčinska inšpektori-
^ občin Dobrna, Vitanje, 
^ n i k in Zreče uraduje v 
"^jmanjši občini Dobrna le 
^a dni v mesecu, vendar 
"Ha tam več dela kot v kak-
jjii večji. Tako je povedala 
"^špektorica Nataša Kos, ki 
"Pravlja funkcijo sedmi me-

med prvim poročanjem 
"^činskemu svetu Dobrne. 

^ tej občini je namreč še 
"̂ Îno približno sto gospodinj-

ki niso vključena v or-
^'lizirani odvoz odpadkov, 
^to je inšpektorat z izvajal-

že izdelal program od-
voza. Vsako gospodinjstvo 
I Vesti, naj se vanj vključi 

mu pošlje v podpis po-

godbo. Sledi odločba o ob-
vezni vključitvi, javne napra-
ve pa mu dostavijo posodo 
ter se v najslabšem primeru 
uporabijo pravne poti. 

Na Dobrni je prav tako ve-
liko težav z zapuščenimi av-
tomobili ter na cestnem po-
dročju, na primer zaradi neu-
rejenih živih mej. Inšpekto-
rica je poslala v kraj pod Paš-
kim Kozjakom že sedem raz-
ličnih opozoril, ki so jih vsi 
naslovniki tudi upoštevali. 
Posebna težava mlade obči-
ne je, ker še ni sprejela vseh 
potrebnih odlokov, na kate-
re se inšpektorat lahko skli-
cuje. 

BJ 

Dražja zreška voda 
Občina Zreče je v preteklem letu vložila veliko denar-

ja v zagotavljanje zadostnih količin kakovostne pitne 
vode. Del dolgov nameravajo poplačati z uvedbo pris-
pevka za priključnino. 

Poraba pitne vode se je v občini strmo povečala zaradi 
številnih novogradenj in hitrega razvoja turizma v zad-
njem desetletju. Do dodatnih količin pitne vode so prišli z 
izdelavo petih novih vrtin globine od 100 do skoraj 300 
metrov. Večje zaloge vode so ob tem zagotovili še z izgrad-
njo treh 120 kubičnih metrov velikih rezervoarjev. 

Za vse to so potreben denar pridobili s pomočjo kredita. 
Da bodo lahko plačali 70 milijonov tolarjev obveznosti, so 
se v občini odločili za uvedbo prispevka za priključnino. 
Nekaj manj kot 700 tolarjev mesečno bodo plačevali vsi, ki 
so v občini priključeni na javne vodovode (cena je enotna 
za vsak priključek ali stanovanje v bloku). Poleg poravnave 
dolgov naj bi jim to omogočilo vlaganja v zagotovitev do-
datnih količin pitne vode v Krajevni skupnosti Stranice. 

MBP 

Zavod za mlade 
nedomišljen 

Kljub pestri dejavnosti v 
občini Zreče mladi niso us-
trezno organizirani. Pobu-
da za ustanovitev javnega 
zavoda Center interesnih 
dejavnosti za mladino Zre-
če je stara že dve leti, odlo-
čitev o njegovi ustanovitvi 
pa je spet preložena. Občin-
ski svetniki bi naj na po-
nedeljkovi seji sprejeli od-
lok v drugem branju, a so 
samo podaljšali rok obrav-
nave do naslednje seje. 

»Kriv« je bil Domen Vogel-
sang, ki je svetniškim kole-
gom predstavil pomisleke, ki 
jih ima njegova stranka, Zdru-
žena lista socialnih demokra-
tov. Ugotovili so namreč, da 
je predlog povsem nedodelan. 
Nesmiselno širok je predvi-
den krog dejavnosti, financi-
ranje je nedorečeno, prav ta-
ko nekatera druga določila. 

V svetu zavoda bi naj bil na 
primer predstavnik zaposle-
nih, čeprav se niti ne ve, ali 
bo vodja zavoda svoje delo 
opravljal profesionalno ali lju-
biteljsko (tudi, če bi bil za-
poslen v zavodu, kot vodja ne 
bi mogel biti član sveta). 

Pripombe so omajale tudi 
druge svetnike, zato so spre-
jeli predlog župana Jožeta Ko-
širja za podaljšanje roka dru-
ge obravnave odloka. V tem 
času naj bi komisija za druž-
bene dejavnosti k obravnavi 
pritegnila ne le mlade, tem-
več tudi predstavnike društev, 
strank in vse tiste, ki jih prob-
lematika mladih zanima. Od-
prta vprašanja naj bi torej re-
šili na razširjenem sestanku in 
do prihodnje seje občinskega 
sveta pripravili predlog odlo-
ka, ki bo imel rep in glavo. 

MBP 

NajpomembnejŠa je 
devetletka 

Za letos planirani prihodki občinskega proračuna v 
Vojniku znašajo 968 milijonov tolarjev ter naj bi bili od 
lani višji za blizu eno petino. V proračunu za leto 2003, 
ki ga je občinski svet sprejel prejšnji teden, je predvide-
nega tudi 21 milijonov tolarjev primanjkljaja. 

Občina ga namerava pokriti z najetjem kredita ter delno z 
vračilom denarja, ki ga je posodila drugim. Sicer pa znaša-
jo prihodki primerne porabe 723 milijonov. Med drugimi 
prihodki računajo na precej denarja od prodaje gradbenih 
parcel na Konjskem (na 82 milijonov) ter od različnih dr-
žavnih sofinanciranj. 

Za različne letošnje naložbe so namenili letos vsega sku-
paj tretjino vojniških odhodkov. Najpomembnejše so za 
potrebe devetletke v Vojniku ter Frankolovem, dokončanje 
čistilne naprave v Novi Cerkvi, modernizacija ceste v Čreš-
njicah, gradnja pločnika v Višnji vasi, ureditev mansarde 
vrtca v Vojniku ter še kaj. BJ 

Dobrnski vrtec dražji 
Občina Dobrna je privolila v podražitev ekonomske 

cene v domačem javnem vrtcu za 5,5 odstotka. Tako bo 
znašala od 1. aprila cena za 6- do 9-urni program 64 
tisoč tolarjev ter za 4- do 6-urni program 55 tisoč tolar-
jev. 

Vrtec se je nazadnje podražil maja lani, z obstoječo ceno 
pa ni več mogoče pokrivati vseh stroškov vrtca. S temi bese-
dami je prepričal svetnike ravnatelj javnega vzgojno-izo-
braževalnega zavoda Marko Šteger ter poudaril, da se je v 
zaključnem računu pojavilo 275 tisoč tolarjev primanjklja-
ja. Sicer pa računajo letos na vsega skupaj tri zaporedne 
podražitve. BJ 

Večnamenski objeict 
10. aprila 

Večnamenski objekt na Frankolovem, ki ga krajani 
težko pričakujejo, nameravajo odpreti 10. aprila. V njem 
bodo srednje velika samopostrežba, prostori pošte ter bife, 
v nadstropju pa prostori, ki jih želijo prodati občini za 
krajevne potrebe. 

Dosedanja trgovska ponudba je namreč šibka, prostori pošte 
prav tako ne ustrezajo več potrebam časa. Nosilec nove naložbe 
je družba Mercator, soinvestitor Pošta Slovenije. Sicer pa so 
gradbena dela končana v celoti, opravljajo še zadnja dela pri 
urejanju okolice. Tehnični pregled je bil opravljen 18. marca, 
zato pričakujejo uporabno dovoljenje po prvem aprilu. 

V samopostrežbi bo osem zaposlenih, od tega dva dodatna, 
ki bosta prerazporejena. Znotraj samopostrežbe bo mesnica 
Celjskih mesnin, ki bodo v njej najemnik. BJ 



Pozor pred 
mehiškimi 

taksisti! 
V milijonskem mestu se je najbolje zanesti na lastne 

noge - Bogata naravna in turistična ponudba 
Mehika postaja med Slo-

venci vedno bolj priljublje-
na turistična destinacija. Ve-
lja za dokaj neproblematič-
no državo in nudi praktič-
no vse, od čudovitih trop-
skih obal in toplega morja 
do gorskih kanjonov in še 
delujočih vulkanov ter os-
tankov templjev mogočnih 
indijanskih civilizacij. Po-
tovanje se za mnoge začne 
v mehiški prestolnici Me-
xico City, ki ima uradno kar 
20 milijonov prebivalcev, na 
njegovih neuglednih obrob-
jih pa se v naseljih stiska 
še kak milijon najrevnej-
ših, ki v upanju na dober 
zaslužek prihajajo v mesto 
iz obubožanega juga. 

Gneča tudi na 
metroju 

Najzanimivejši stari del me-
sta je dokaj majhen, zato si je 
mogoče večino najimenitnej-
ših zgradb in muzejev ogleda-
ti kar peš ali s pomočjo pod-
zemne železnice. Slednja pred-
stavlja najcenejši in najeno-
stavnejši način prevoza po več-
jem delu mesta. Povezuje ve-
čino najzanimivejših predelov, 
večino medkrajevnih avtobu-
snih postaj in tudi mednarod-
no letališče. Metro je eden naj-
večjih na svetu, saj obsega več 
kot 170 kilometrov prog, dnev-
no pa ga uporablja okoli štiri 
milijone ljudi. Postaje in po-
vezave med linijami so dobro 

označene, tako da se ni težko 
znajti. Vagoni in čakalnice so 
zgledno urejeni in čisti, povsod 
pa je tudi dovolj uniformiran-
cev, da je poskrbljeno za var-
nost ob kateremkoli času. V 
času največje gneče (dopold-
ne med 8. in 10. uro in po-
poldne med IZ in 19. uro), se 
med nagnetenimi telesi znaj-
de kakšna roka tudi v nepra-
vem žepu. Toda panika je od-
več, saj se z malce pazljivosti 
ni težko izogniti žeparjem. 

Poleg metroja predstavljajo 
dokaj znosen način prevoza po 
mestu tudi majhni avtobusi, ki 
so sicer nekoliko dražji, vozi-
jo pa povsod, tudi tam, kamor 
metro ne seže. Imajo določe-
ne proge in določeno ceno vo-
zovnice, na šipi pa so napisane 
glavne destinacije. Seveda je o 
smeri dobro povprašati šofer-
ja oz. sopotnike, ki so za iz-
gubljenega tujca na sploh po-
memben vir informacij. Pri tem 
seveda še kako pomaga vsaj os-
novno znanje španščine, brez 
katerega je potovanje po Me-
hiki precej težavnejše, vendar 
še zdaleč ne nemogoče. 

Taksi za 
previdne 

Taksisti v Mexicu Cityju so 
tako kot povsod po svetu po-
glavje zase. To, da radi malo 
preveč zaračunajo nevednemu 
tujcu, je pričakovano, toda po-
gosto se zgodi, da nesrečni pot-
nik konča potovanje na odda-
ljenem koncu mesta brez vse 
prtljage in brez prebite pare v 
žepu. »Neki nesrečneži z juga 
so ostali celo brez čevljev!« mi 
je vedel povedati receptor si-
cer ne posebno uglednega ho-
tela. Ljudi, ki kot »taksisti« sku-
šajo preživeti na ulicah vele-
mesta, je veliko. Tako uradno 
zeleno pobarvan (večinoma 
volksvvagnovi hrošči) taksi ni 
vedno zagotovilo, da v njem 
sedi pošten taksist. Poleg teh 
po ulicah kroži še cel kup neu-
radnih taksistov brez vsakršnih 
oznak. Taksimeter bodisi ne 
dela ali pa ga v avtu sploh ni, 
tako da se je potrebno za ok-
virno ceno vedno dogovoriti 
vnaprej. Zaradi vsega tega tuj-

cem odsvetujejo najemanje tak-
sija na ulici. Najbolj zanesljiv 
način vožnje s taksijem je na-
kup enotne vozovnice, ki jih 
prodajajo posebne družbe na 
glavnih avtobusnih postajah in 
letališču. Z njimi se lahko var-
no in za sprejemljivo ceno za-
peljete do določenega prede-
la mesta. Druga možnost pa 
je naročanje taksija prek ho-
telskega receptorja. Praviloma 
vsi poznajo vsaj nekaj taksi-
stov (uradnih ali neuradnih), 
ki so zanesljivi in vredni zau-
panja. Receptor dobi za posre-
dovanje nekaj napitnine, gost 
pa zanesljiv prevoz za ne pre-
visoko ceno. 

Začuda so kljub latinskoa-
meriškemu temperamentu 
vozniki na ulicah velemesta do-
kaj strpni in se več ali manj 
držijo prometnih predpisov, 
vključno z upoštevanjem pri-
vezovanja z varnostnimi paso-
vi. Med njimi tu in tam šviga 
tudi kak kolesar ali celo rik-
ša. Slednji pa žal kaj dosti ne 
prispevajo k izboljšavi zraka 
v mestu. Mexico City je zara-
di neugodne lege v dolini, ki 
jo redko prepiha veter, eno iz-
med s smogom najbolj one-
snaženih mest na svetu. Tako 
nad ulicami pogosto lebdijo 
nekakšne meglice, ki kljub 
sončnemu vremenu ne izgine-
jo. Mestna oblast se že deset-
letja skuša spopasti s to teža-

vo, toda ob hitrem naraščanju 
prebivalstva in prometa so ve-
činoma neuspešni. Poleg uva-
janja neosvinčenega bencina 
in raznih prepovedi vožnje av-
tomobilov z določenimi šte-

vilkami registrskih tablic (si 
ši se nekam znano) se pojav 
Ijajo celo futuristične ideje i 
velikanskih ventilatorjih, ki n; 
bi odpihnili smog iz doline., 

IGOR FABJAf 

Ulice mehiške prestolnice so preplavljene s pločevino. Prevladujejo 
taksisti, med katerimi jih največ uporablja hrošče. 

Največji trg v središču prestolnice je pogostokrat središče raznih 
zborovanj. 



KULTURA 19 

Arheologi 
dobili ostanke 
Mohorjev atrij bo z enoletno zamudo končan do jeseni 

I Za pročeljem Prešernove 
I ulice 23 v Celju bo Mohor-
\ jeva družba Celje zgradila 
i mlečno restavracijo, učilni-
ce, tudi za najmlajše, za 
učenje tujih jezikov in knji-
garno. Sodobno urejen mla-
dinski center bo v prvi vr-
sti namenjen predvsem ti-
ŝtim dijakom, ki se dnev-
no vozijo v Celje. Teh je prib-
ližno 5.000. Toda najprej se 
morajo z gradbišča umak-
niti arheologi. Dela bodo 
končali do konca aprila. 

Da bodo v ožjem mestnem 
iedru pri začetih zemeljskih 

! delih naleteli na arheološko 
arhitekturne ostaline, je bi-
lo mogoče predvideti, tako 

i i kot se to dogaja tudi na veči-
ni ostalih delovišč v mestu 
in bližnji okolici, pravijo pri 
Mohorjevi. Zato preseneče-
nje nad tem odkritjem ni bi-

' lo preveliko. Dejstvo pa je, 
da izkopavanja močno podra-

' žijo naložbo, ki jo ocenjuje-
10 na okrog 450 milijonov to-
larjev. Zmogli jo bodo s po-
močjo kreditov. 

Večje presenečenje je ča-
kalo strokovno ekipo podjet-
ja Arhej iz Sevnice, ki se je 
del lotila lani v začetku ok-
tobra, jih nato zaradi zime 
m snega sredi decembra pre-
kinila in se pred dnevi spet 
vrnila na delovišče. Kot je po-
vedala arheologinja, namest-
nica vodje del pri Arheju, Si-
mona Tomažič, so na neka-
terih mestih našli manj najdb, 
kot so sprva predvidevali. Za-

to sklepajo, da je večje in bolj 
ohranjene predmete nekoč 
nekdo že izkopaval in odne-
sel... Kdaj naj bi to bilo, je 
težko reči. Ostali so v glav-
nem okruščki različnih opek 
keramike in hišne lončeni-
ne, kakor tudi nekaj finega 
namiznega posodja (skode-
lice, krožniki) in nekaj drob-
nih uporabnih predmetov, 
kot so novci, šivanke, fibu-
le. Teh še niso restavrirali in 
določili njihovega točnega 
nastanka. To delo strokovnja-
ke še čaka, potem ko se bo-
do umaknili z delovišča. »-
Ocenjujemo pa, da najdbe 
datirajo od 1. do 3. stoletja 
n. š.<< 

Več sreče ima strokovna 
ekipa, ki delo obvladuje z 

geodetsko in računalniško 
podporo ter fotografiranjem 
in ne samo »z žličko in met-
lico«, kot ljudje radi podra-
žijo arheologe, pri izkopih v 
južnem delu prve sonde. 

Sodelovanje z arheologi, 
prav tako pa tudi Mestno ob-
čino Celje je zelo dobro, za-
trjujejo pri Mohorjevi druž-
bi Celje. Projekti za novi ob-
jekt so narejeni, prav tako je 
bila dana pobuda za izdajo 
gradbenega dovoljenja. 

Gradbeni stroji naj bi za-
brneli 1. junija, Mohorjev 
atrij pa bi odprli že v jeseni, 
optimistično napoveduje po-
slovni direktor Mohorjeve 
družbe Celje Jurij Ludvig. 

MATEJA PODJED 
Foto: AŠ 

Arheologinja Simona Tomažič na arheološkem najdišču: »Našli smo 
manj. kot smo pričakovali.« 

S pesmijo h koreninam 
Celjski oktet na letnem koncertu - Priprave na jubilej 

Celjski oktet bo prihod-
nje leto slavil srebrni jubi-
lej, 25-letnico obstoja. V mi-
nulih dneh so se člani ok-
teta pod vodstvom prof. 
Alenke Firšt skrbno priprav-
ljali na samostojni letni kon-
cert, ki bo jutri, v petek ob 
19.30 uri v Narodnem do-
mu v Celju. 

Z letošnjim samostojnim 
koncertom se Celjski oktet z 
'zborom pesmi vrača nazaj 
li koreninam. K programu, s 

kakršnim so začeli razvese-
ljevati poslušalce. To pa so 
slovenska narodna pesem, 
pesmi iz nekdanje skupne dr-
žave ter črnske duhovne pe-
smi. 

V dneh po koncertu bodo 
člani okteta posneli novo 
zgoščenko z izborom pesmi 
s koncerta. To bo druga stu-
dijsko posneta zgoščenka, s 
katero bodo začeli oznanja-
ti prihodnje, jubilejno leto. 
Med tem jih čaka še več kon-

certov in priprav nanje. Ok-
tet ves čas obstoja vadi v pro-
storih 111. osnovne šole v Ce-
lju. 

Celjski oktet sestavljajo: 
Vencelj Ferant, Janko Rode, 
Peter Hudohmet, Tomaž Pa-
vlin (vodja okteta in korepe-
titor). Drago Zorko, Hugo 
Ograjenšek, Miran Krštinc in 
Ernest Pušnik (na fotografi-
ji). V tej sestavi in pod istim 
vodstvom pojejo že 10 let. 

MP 

Celjski oktet prepeva v tej sestavi deset let. 

OCENJUJEMO 
V plesnem vrtincu 

v celjski izpostavi Javne-
ga sklada RS za kulturne de-
javnosti in Plesnem forumu 
Celje so v petek pripravili me-
dohmočno srečanje skupin 
sodobnega plesa V plesnem 
vrtincu. Program je izbrala 
območna selektorica Sava 
Malenšek Kučič, nastopile pa 
so skupine iz Celja, Rogaške 
Slatine in Velenja. 

Iz Plesnega studia In Vele-
nje sta prišli mlajši skupini, 
saj imajo starejše plesalke že 
maturitetne obveznosti. Dva-
najst deklic starih od 12 do 13 
let je plesalo koreografijo Prstke 
Nine Mavec Krenker, dinamič-
no in zahtevno točko (na glas-
bo Kodo), polno mladostniš-
kega poleta v gibalni kon-
strukciji sodobnega džeza. Tudi 
druga koreografija Ogenj je de-
lo Nine Mavec Krenker Lepo 
jo je izoblikovalo šestnajst malo 
starejših deklet, k toplem vzduš-
ju gorečega ognja in slikoviti 
podobi visokih zubljev pa je pri-
pomogla še kostumska barvi-
tost recikliranega papirja. 

Najmlajši plesalci stari od 
7 do 9 let v skupini DPD Rolly 
iz Rogaške Slatine so pod 
mentorstvom Siniše Bukinca 
otroško igraje predstavili Gi-
bacedo. Siniša Bukinac je tu-
di avtor druge koreografije 
Drevo upogni se, ki sojo sim-
patično izvedle malce starej-
še deklice. Za otroške skupi-
ne je značilna množična za-
sedba, s tudi več kot deset otro-

ki, ki plešejo sproščeno in igra-
je oblikujejo gibe. Začetki so 
težki, zato se še ne zahteva 
docela izoblikovana kompo-
zicija, posamična izstopanja 
pa doprinesejo k veselemu 
otroškemu vzdušju. 

Skupina Akt Celje se je 
predstavila v koreografijah 
Rosane Štorgelj, mlajše dekli-
ce s plesom Barve dneva, mla-
dostniki pa z navihanim Or-
domejtedozar, ki dobi pomen, 
ko ga preberemo nazaj (mo-
dro razodetje). Barvitosti 
dnevnih prigod so deklice za-
plesale v izčiščenih gibih in 
popestrile z najstniškimi raz-
ličicami zabave, druženja in 
igre, tudi s pravim kolesom 
na sceni. Modro razodetje 
zaobjame dozorevanje in 
skupno dojemanje sveta in 
okolice. Fant in tri mladenke 
(Lovro Lah, Marija Kokalj, 
Maša Leskovšek, Katja Ter-
glav) najprej zaplešejo svoj čas 
električnih impulzov, nato pa 
se skozi druženja in iskanja 
osredotočijo na pomen bese-
de modrina. Vse kar jih po-
vezuje z modrim, izražajo v 
gibu in igri besed (delfin, sre-
ča, letenje, svoboda, veter), 
ki se zanimivo vpletajo v ko-
reografsko kompozicijo. 

Največ plesnih točk je pris-
peval Plesni Forum Celje. De-
klice stare od 14 do 15 let so v 
razigrani koreografiji Stiki Go-
ge Stefanovič Erjavec preple-
tale medsebojne kontakte in 

v lepih plesnih kompozicijah 
oblikovale slikovite podobe 
svojega druženja (na filmsko 
glasbo Eric Serra). Starejša 
skupina je v večernih oblekah 
in slovesnem vzdušju, ki je sle-
dilo opernem vokalu glasbe 
Eric Serra, zaplesala simfo-
nijo občutkov in želja, svoj Ec-
ho dozorele mladosti. Tina in 
Tanja Šentjurc sta se izkaza-
li s prezentnim nastopom in 
dokazali, da lahko svoje ču-
tenje povsem izrazita z gibi; 
na laponsko ljudsko sta za-
plesali lastni duet dvojnosti 
Dvojna igra. Mariborčanka 
Tina Dobaj je vnesla v svet 
občutkov in dozorevanj obilo 
vročega ritma, ki ga je lah-
kotno oblikovala v plesnih 
amplitudah koreografije Send 
in the Drums, (bobni James 
Asher), kar so v plesu lepo 
predstavile Tina in Tanja 
Šentjurc, Špela Vodeb, Kaja 
Rebek in Maja Kalafatič. 

Za zaključek sta mladi 
mentorici Tina Dobaj in Ro-
sana Štorgelj poskrbeli za 
pravi plesni posladek; Rosana 
Štorgelj je nastopila z avtor-
skim solom Krik, v katerem 
je realno in prepričljivo v pro-
fesionalni prezenci sodobne-
ga plesa izoblikovala kom-
pozicijo bolečine in borbe. 
Zatem pa sta s Tino Dobaj 
navdušili gledalce z duetom 
oziroma improvizacijo zaple-
sanih kontranstov. 

DALIBORKA PODBOJ 

Izkušenost in mladost 
18. marca je v celjskem Na-

rodnem domu, v abonmaj-
skem ciklusu Zavoda za kul-
turne prireditve nastopil Ko-
morni godalni orkester Aka-
demije za glasbo iz Ljublja-
ne. Dirigentsko palčko je imel 
v rokah prof. Ciril Škerja-
nec, kot solist je nastopil mla-
di violončelist Jaka Stadler. 

Serenado za godala Benja-
mina Ipavca, Konceri za vio-
lončelo in orkester v D-duru 
Josepha Haydna in Serena-
do za godala op. 22 Antoni-
na Dvofaka, smo slišaU v iz-
vedbi mladih glasbenikov, 
študentov, ki sestavljajo Ko-
morni godalni orkester ljub-
ljanske Akademije za glas-
bo. Komorna glasba, pisarm 
za tovrstni sestav, skladate-
ljev tako klasicizma kot poz-
ne romantike je to pot prišla 
prav do posebnega izraza 
predvsem zaradi dirigenta, 
rednega profesorja za violon-
čelo in komorno igro na Aka-
demiji. Njegovo dojemanje 
glasbe vsekakor temelji na 
izrednem poznavanju tovrst-
ne literature, kot dirigent pa 
predstavlja predvsem glasbe-
nika, ki je svojo kariero us-
meril v solistično in komor-
no muziciranje. Predvsem to 
ga loči od ostalih dirigentov, 
saj se v tem prepozna njego-
vo glasbeno izhodišče, ki je 
jasno izraženo predvsem v 
načinu interpretacije. Jasno 
začrtane melodične linije v 
klasicistično izoblikovani Se-
renadi za godala Benjami-
na Ipavca, natančno izdelani 

posamezni instrumentalni 
parii v Serenadi za godala 
op. 22 Antonina Dvofaka in 
doslednost v tehnični izved-
bi vseh treh skladb so bili ta-
ko rezultat dirigentove notra-
nje sugestije in razumevanja 
tematskega gradiva. 

Predvsem njegova moč su-
gestije do jasno začriane in-
terpretacije je prišla posred-
no do izraza predvsem v drugi 
skladbi celovečernega kon-
certa, v Koncertu za violon-
čelo in orkester v D-duru Jo-
sepha Haydna, kjer je kot so-
list nastopil mladi violonče-
list Jaka Stadler, študent če-
trtega letnika violončela v 
razredu prof Cirila Škerjan-
ca. Izjemno mlad violonče-
list je vsekakor prikazal so-

lidno tehnično znanje in mu-
zikalnost, kar vsekakor ka-
že na možnost solistične ka-
riere, vendar bo moral poi-
skati svojo lastno umetniško 
pot, kajti drugače njemu last-
na interpretacija in glasbe-
no dojemanje skladb ne bo-
sta izžarevala njegovega us-
tvarjalnega jaza. To pa vse-
kakor drži prav tako za os-
tale glasbenike Komornega 
godalnega orkestra, saj se bo-
do nekateri med njimi podali 
na težko, pa vendarle izjem-
no lepo pot solistične karie-
re, večina pa bo svoje umet-
niško poslanstvo nadaljeva-
la in nadgrajevala v peda-
goškem oz. poustvarjalnem 
glasbenem svetu. 

KK 
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Nekateri so znali drsati 
Hokejski klub Celje, kjer 

si že vrsto let prizadevajo, 
da bi ponovno uveljavili to 
moško in atraktivno igro v 
Celju, je sredi minulega ted-
na pripravil slovo od sezo-
ne. 

Zbranemu občinstvu so 
predstavili svoje selekcije, 
za zabelo pa dodali še atrak-
tivno hokejsko tekmo ug-
lednih Celjanov. Vabilu so 
se odzvali direktorji, drugi 
predstavniki gospodarstva, 
celo nekaj politikov je bilo 
vmes, čeprav zagreti šport-
nik in podžupan Stane Roz-
man, ki je zbrane pozdra-
vil, na drsalke le ni stopil. 
Očitno ta nekoč zelo uspe-
šen atlet še vedno mnogo 
bolj zaupa žebljem na 
šprintericah kot gladkemu 
rezilu drsalk. 

»Ne boste verjeli, toda ne-
kateri so celo znali drsati,« 

je za naš časopis tekmo po-
komentiral Leon Leber, član 
upravnega odbora hokejskega 
kluba. Izid tekme, v kateri 
so se zbrani, razdeljeni na dva 
tabora, pomerili v sedmih 
sedminah po tri minute, ni 
pomemben, so pa borbe na 
ledu, kljub atraktivnim pad-
cem, vsi preživeli. Ob kon-
cu so za najboljšega strelca 
proglasili Uroša Selesa, naj-
boljši debitant je bil Izidor 
Krivec, najboljši igralec pa 
Jožef Smodej. 

Zadovoljni z odzivom 18 
povabljenih in z atraktivnost-
jo tekme so pri hokejskem 
klubu odločeni, da bodo do-
godek ponovili ob otvoritvi 
nove sezone, večje družab-
no srečanje in druženje z mo-
žatimi hokejisti pa priprav-
ljajo ob novem letu. 

BRST 
Foto: GREGOR KATIČ 

Tudi direktor Kovintradea, Dušan Zorko, se je z nasprotniki spopadel 
za preživetje in znova - kot ob ločitvi od Kovinotehne - zmagal. 

Izidor Krivec, prvi celjski mesar, je bil najboljši hokejski debitant. 

14 od 18 povabljenih je zmoglo voljo in željo ter se spopadlo na življenje in smrt. Ne toliko za zmago kot za preživetje na spolzkem ledu. ki so ga 
sicer tako gospodarstveniki kot politiki vajeni - a drugačnega. 

Pokal najboljšemu strelcu. Urošu Selesu. Matjaž Pavšič iz Klasja je ostal za rešetkami. 

»Najmlajši celjski upokojenec«, kot ga kličejo prijatelji, in mestni 
svetnik Milan Kos, se je v slačilnici odrezal bolje kot na ledu. 

Legendarnemu kamermanu in »zelenemu« svetniku Hariju Flisu bi bi'" 
lažje drsati po zeleni travi. 
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Pred vzniklo 
tribuno 

Naša nogometna reprezentanca se je pripravljala tudi v Zrečah in odigrala pripravljalno 
ikmo v Slovenskih Konjicah z Dravinjo, v petek je na treningu preskusila travo stadiona 
3celjski Hudinji (pod njo se skriva najsodobnejša tehnologija ogrevanja ruše), s Ciprom 
a s e je v kvalifikacijah za EP pomerila sinoči v Ljubljani. Med izbranci selektorja Bojana 
lašnikarja sta bila tudi nogometaša CMC Publikuma Robert Koren in Matej Šnofl. 

DŠ 
Foto: AŠ, SHERPA 

Za vratnico je poprijel tudi Zlatko Zahovič, a obenem bentil, ker na stadionu še ni siačilnic. 

Koren Prašnikarju:»Šef. je mehka tale naša trava, kajne!« »Že, že, ampak kaj, ko me copati več ne 
ubogajo.« 

Svoje Konjičane je pozdravil vratar Mladen Dabanovič. 
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Dober odpor 
Laščanov v Tivoliju 

Tesno do Kruščičeve tehnične napake - Kuhar razbremenil Tovornika 
Prejšnji teden je bil pre-

cej zanimiv. Klubi 1. A SKL, 
ki se v drugem delu sezone 
borijo za obstanek, so odi-
grali po dve tekmi, klubi v 
ligi za prvaka pa so opra-
vili s srečanji 2. kroga. 

Ena zmaga ekip s Celjske-
ga v petih sobotnih obraču-
nih ni prav nič blesteč izku-
piček, a se je krog končal po 
pričakovanjih. 

Zunanja linija 
ponovno 

odpovedala 
Laščani so na gostovanju v 

Ljubljani prikazali zelo so-
lidno igro, ki pa ni bila do-
volj, da bi presenetili Olim-
pijo. Za to sta poglavitna kriv-
ca zunanja linija Pivovarne 
Laško, ki je znova odpove-
dala, pa tudi nekatere čudne 
sodniške odločitve, po pra-
vilu v škodo Laščanov. Sre-
čanje je bilo namreč povsem 
odprto vse do sredine tretje 
četrtine, ko sta sodnika do-
sodila tehnično napako tre-
nerju Predragu Kruščiču. 
Izid je bil 52:51, zmaji pa so 
nato prednost povišali. V fi-
nišu so se laški pivovarji še 
približali na sedem točk zao-
stanka, a kaj več niso zmo-
gli, saj enostavno niso zade-
li z razdalje (met za 3 točke -
1:8). Tako ni pomagala niti 
dobra igra centrov, ki so ce-
lo nadskakali domačine 
(33:25). Najbolj razpoložen 
je bil ponovno Kenyan 
Weaks (18 točk, 58-odsto-
ten met, 11 skokov). 

Šoštanjčani so doživeli ene-
ga najtežjih porazov v zgodo-
vini kluba. Krka je namreč ob 
tem, da je napolnila športno 
dvorano, tudi do vrha napol-
nila domači koš. Od prve do 
zadnje minute so finalisti po-
kala Uleb igrali zelo zavzeto, 
Elektra pa enostavno ni mo-
gla parirati. Delno opravičilo 
je poškodba Dagmarja Dra-
žoviča sredi druge četrtine, saj 
so domači ostali brez prave or-

ganizacije igre, obsojeni na vi-
sok poraz. Zanimivo je tudi, 
da pri Šoštanjčanih nihče ni 
dosegel več kot deset točk, kar 
tudi priča o obrambni zagri-
zenosti Dolenjcev. Tekma 3. 
kroga med Pivovarno Laško in 
Elektro je bila že sinoči, v 4. 
krogu pa bo v sredo na spore-
du še drugi lokalni dvoboj. Zre-
čani bodo gostili Laščane, Elek-
tra pa se bo skušala izogniti 
drugi katastrofi, pri Unionu 
Olimpiji. 

Prekinjena 
niza 

Šentjurčanov 
in Polzelanov 
Ekipe, ki se borijo za ob-

stanek v druščini najboljših, 
so minuli teden odigrale dva 
kroga. V sredo je v lokalnem 
derbiju v Šentjurju domači 
Kemoplast zanesljivo odpra-
vil Polzelane, po boljši igri 
predvsem v drugem polčasu. 
Agresivna obramba po vsem 
igrišču je namreč povsem us-
tavila napad Hopsov, v napa-
du Šentjurčanov pa sta ble-
stela Damjan Novakovič (32 
točk, met 11:13) in Andrej 
Maček (23), ki je v finišu trd-
no držal vse niti igre v svojih 
rokah, ko je moral s parketa 
Novakovič. Tako Polzelanom 
ni pomagala niti odlična igra 
Jasmina Čatoviča (27). Za-
to pa jim je po tem porazu 
koristila okrepitev na trener-
ski klopi, na katero se je vr-
nil Boštjan Kuhar, pred se-
zonami že nekaj časa trener 
Hopsov, pred tem pa pomoč-
nik Borisu Zrinskem. Na tek-
mi z Birokratom se je zato 
Matjaž Tovornik povsem 
posvetil igri in to na najbolj-
ši način. Digl je namreč do-
segel 30 točk (84-odstotni 
met!) in bil vodnik strelsko 
izredno razpoloženega moš-
tva, ki je imelo odličen, 71-
odstotni met iz igre. Tako so 
Hopsi le prekinili niz (sed-
mih) porazov in si povečali 

možnosti za obstanek v druš-
čini najboljših. Zanimivo je, 
da je Kuhar v letošnji sezoni 
s svojim vodenjem (in igra-
njem) zagotovil obstanek v 
drugi ligi ekipi Celja. Bo ta-
ko uspešen tudi na Polzeli? 

Šentjurčani so v Zagorju 
prekinili dva niza: šestih za-
porednih zmag in uspehov v 
Zasavju v zadnjih dveh sezo-
nah. Ključ vsega pa je bila poš-
kodba Novakoviča (sumijo na 
zlom prsta) že v sedmi minu-
ti, kar je bil prevelik udarec 
za ekipo Igorja Pučka. Brez 
prvega strelca in odličnega 
skakalca so namreč Šentjur-
čani izgubili skok kar z 20:45, 
kljub temu pa bili vse do zad-
njih minut zelo blizu, saj so 
slabe tri minute pred koncem 

zaostajali le za tri točke. A ob 
pomanjkanju natančnosti v fi-
nišu so imeli proti sebi še oba 
sodnika, tako da od nove zma-
ge ni bilo nič. 

Igralec kroga: Matjaž To-
vprnik (Hopsi). 
Trener kroga: Boštjan Ku-
har (Hopsi). 
Peterka kroga: Zarič (Ro-
gla), Čatovič, Tovornik, Ci-
zej (vsi Hopsi), VVeaks (Pi-
vovarna Laško). 

Klubi te skupine so sinoči 
igrali srečanja 4. kroga. V so-
boto bodo Polzelani pričakali 
Zagorjane, Šentjurčani pa bo-
do gostovali pri Kranjčanih. 

JANEZ TERBOVC 

»lillKRATKO 
Orientacija na Goro Oljko 

Polzela: Na tekmovanju v orientaciji savinjske lige se je 
pomerilo 112 predstavnikov iz 30-ih klubov. V posameznih 
kategorijah so zmagale ekipe osnovnih šol Dobrovlje - Bra-
slovče in Polzele ter planinska društva Vransko, Šempeter 
in Polzela. Največ znanja v orientaciji so med družinami 
prikazali Rizmalovi iz domačega društva. (TT) 

Kilarjeva najboljša celjska 
konjenica 

Prestranek: Minuli konec tedna so se finala zimskega 
pokala Grada Prestranek udeležili tudi člani konjeniškega 
kluba Celje. V skupnem seštevku štirih tekem se je najbolje 
odrezala Maja Kilar v kategoriji A2, Alma Radovanovič je 
osvojila 12. mesto. 

8. velikonočni miting 
Celje: Plavalni klub Marines Neptun bo v soboto (9.30) 

pripravil tradicionalni mednarodni miting za kategorijo deč-
kov in deklic. (JK) 

Tri zmage 
Ribnica, Kranj: Rokometašice Žalca in Celeie so v DP do-

segle tri zmage. Celjanke so v gosteh ugnale Savo in Kočevje 
in si zagotovile obstanek v 1. ligi, Žalčanke pa so z visoko 
zmago v Ribnici ostale na odličnem tretjem mestu. (JK) 

Slaba končnica 
Šentjernej: Mlade rokometašice ŽRK Celje so v 5. krogu 

1. B lige (od 7. do 15. mesta) izgubile s Šentjernejem s 26:24. 
Po 4 gole so dosegle Toplakova, Filipovičeva, Zorkova in 
Majcenova. (JK) 

Državni srednješolski prvaki v rokometu - dijaki in dijakinje I. gimnazije v Celju z mentorico Marijo Cankar ter trenerjema Stankom Anderluhom in Sebastijanom Oblakom. 

M i O R A M A 

NOGOMET 

2. SNL 
18. krog: Goriška brda -

Dravinja 1:0 (0:0); Kreme-
novič (63). Vrstni red: Dom-
žale 46, Grosuplje 37, Alu-
minij 35, Drava 32, Bela kra-
jina 28, Izola 25, Križevci 
24, Jadran 23, Krško, Livar 
22, Goriška brda 21, Triglav 
19, Zagorje 18, Nafta 17, Dra-
vinja 16, Železničar 10. 

3. SNL - sever 
16. krog: Vransko - Bistrica 

0:2, Fužinar - Šmarje pri Jel-
šah 2:3, Mons Claudius - Ma-
lečnik 2:2, Krško - Šoštanj 2:2. 
Vrstni red: Bistrica 35, Po-
horje 33, Paloma 31, Šoštanj 
30, Šmarje TI, Hajdina 24, 
Kozjak 23, Stojnci 21, Krško 
20, Središče 19, Malečnik 17, 
Vransko 16, Fužinar 12, 
Mons Claudius 3. 

MALI NOGOMET 

1.SL 
Zadnji krog rednega de-

la: Tomaž - Dobovec 9:4 
(3:0); Vrečko (29, 37), Sve-
telšek (38, 39). Vrstni red: 
Beton 46, Litija 43, Dobovec 
30, Puntar 29, Metropol 24, 
Napoli 21, Tomaž 20, Kix 18, 
Sevnica 15, Grafis 8. 

KOŠARKA 

1. SKL - moški 
Za uvrstitev od 1. do 8. 

mesta, 2. krog: Union Olim-
pija - Pivovarna Laško 83:75 
(61:55,41:32, 25:20); VVeaks 
18, Pavič l l ,Kuqo 10, Nečas 
9, Miletič, Dojčin 8, Radu-
novič 5, Brolih 3, Kobale 2, 
Evans 1. Rogla - Geoplin Slo-
van 72:92 (51:65, 39:48, 
19:26); Zarič 19, Zinrajh, 
Brolih 9, Meško 8, Strnad, 
Sivka, Dundovič 6, Starova-
snik, Mihajlovič 4, Benič 1. 
Elektra-Krka 56:115 (39:75, 
21:47, 10:21); Divjak 9, Ču-
stič 8, Ručigaj, Tajnik 7, Be-
lanovič 6, Kovačevič 5, Nu-
hanovič, Goršek, Rupreht 4, 
Latovič 2. Vrstni red: Geo-
plin Slovan, Union Olimpi-
ja 4, Helios, Koper 3, Krka, 
Rogla, Elektra 2, Pivovarna 
Laško 1. 

Za uvrstitev od 9. do 14. 
mesta, 2. krog: Alpos Kemo-
plast - Hopsi 97:83 (71:66, 

45:47, 19:24); Novakj 
32, A. Maček 23, Kahv^ 
č, Jovanovič 9, Novak 8,-
beži. Kočar 6, Petrovič^ 
Maček 2; Čatovič 27, Toi 
nik 12, Arčan, Cizej, Co 
10, Kadič 9, Skok 3, Burj 

3. krog: Hopsi - Birol 
91:79 (66:55, 42:33, 18:] 
Tovornik 30, Čatovič ; 
Skok, Cizej 14, Arčan 6, l 
dič 5, Gržina 2. Zagorje 
pos Kemoplast 82:70 (65:) 
40:32, 21:17); Novak 
Kahvedžič 13, A. Maček, 
beži 12, Petrovič 7, Nova] 
vič, Jovanovič 6, Palčnili 
Vrstni red: Alpos Kemopl 
35, Zagorje 31, Savinjski Hi 
si 30, Kraški zidar 29, 1 
glav. Birokrat 28. 

1. SKL - ženske 
9. krog: Sežana - Merk 

45:107 (36:78, 25:49, 6:2! 
Jocič23,Temnikl8,Tratsi 
14, Čonkova, Perlič 8, Rai 
šak, Markovič, Erkič 7, Kv; 
Jereb 6, Potočnik 3. Vrst 
red: Merkur 18, Ježica, 
ribor 15, Jesenice 12, Sei 
na 11, Odeja 10. 

ROKOMET 

1. SRL - moški 
18. krog: Celje Pivovan 

Laško - Termo 38:29 (18:12 
Rutenka 7, Milosavljevič, Ži 
žej 5, Pajovič, Maksič, B 
bija 4, Oštir, Tomšič, Gaj 
2, Vugrinec, Ivančič, Koz 
na 1. Vrstni red: Celje Piv 
varna Laško 34, Mobitel Pni 
30, Prevent 26. Gorenje 2 
Trimo 18, Rudar 17, Cira 
15, Termo 14, Inles 13, Ve 
ka Nedelja 11, Slovan 7, Pi 
ka perutninarstvo 3. 

1. SRL - ženske 
Zaostala tekma 11. kr(̂  

Gramiz - Celeia 27:1 
(12:13); Kikanovič 8, Strt 
šek 7, Čerenjak 5, Bilič 
Sotler, Novak 2, Jeriček 1 

15. krog: Sava - Celje! 
29 (17:17); Kikanovič 
Strmšek 6, Čerenjak 5, E 
lič 4, Novak, Jeriček 2, M 
rinček, Sotler 1. Gramiz 
Žalec 23:31 (6:17); Poto 
nik 7, Stevanovič 6, Kranje 
Randl 5, Agafonova 4, D 
lar 3, Bobinac 1. Vrstni re 
Krim 28, Piran 24, Žalec 1 
Burja 18, Izola 15, 01im[ 
ja, Celeia 13, Gramiz 9, L 
ka kava 8, Sava 1. 
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Islandski mlini na 
veter v La Manohi 

Bržkone previsok poraz Celja Pivovarne Laško za finale - Igralcev upanje ne zapušča -
Islandska sodnika očitno krivična 

če se je Cervantesov ju-
lak Don Kihot v pokrajini 
istilla La Mancha neuspe-
lo (brezupno) bojeval z 
ilini na veter, so bili celj-
kirokometaši nemočni pro-
islandskima sodnikoma, 
ista podoben obraz že ka-
»ia v Golovcu pred dvema 
rtoma s Portlandom. 
V prvem polčasu sta moč-
Doškodovala Celjane, njun 
učinek« pa je zbledel v na-
Ujevanju, ko sta sicer ize-
afila kriterij, a so pivovar-
^ utrujeni zaradi nenehne-
a lovljenja zaostanka, sto-
ili preveč napak in zapusti-
icelo slab vtis na prvi tekmi 
^Ifinala pokala pokalnih 
5nagovalcev. Poraz jih je raz-

Na novinarski konferenci 
torek v Golovcu je Vlado 
'rtvšek čestital dopisniku 
'Portskih novosti za jubi-
% Petar Milovac je srečal 
'̂ tirahama. Prvoaprilska? 
^̂  Pero je res kerlc. 

togotil do te mere, da so med 
tednom aktivirali prav vse 
moči in bodo sila nevarni v 
drugem obračunu. 

Ciudad Real 
Po tretjem najvišjem 

evropskem porazu (1. Bar-
celona 25:39, 2. Zagreb 
17:26; 3. Zamet 11:18 in Za-
greb 20:27) so analize iska-
le krivce. Obtožbe so letele 
predvsem na rovaš sodniš-
kega para, pa čeprav so Ce-
ljani tik pred odmorom zao-
stajali le s 13:14, a »piščal-
kam« je kljuboval predvsem 
izjemni Dejan Perič, ki je 
do 11. minute zbral 8 
obramb (11 do 17., 13 do od-
mora, skupaj 21!). V obup 
ga je spravljal le Christian 
Hjermind, ki je do 10. mi-
nute dosegel več golov od Ce-
ljanov, kasneje pa izkoristil 
vseh 7 kazenskih strelov. Gol 
Sergeja Rutenke sta sodni-
ka razveljavila zaradi predol-
gega napada (!?), prav tako 
tudi Žikice Milosavljeviča 

in njegov bliskoviti prodor 
izničila z devetmetrovko. 
Takrat je bilo jasno vse. Sle-
dila sta zapravljena strela s 
sedmih metrov (Milosavlje-
vič, Kokšarov); 12 tehničnih 
napak in kar 15 poskusov na-
pada manj od Reala (46:61) 
pa so botrovali (pre)visoke-
mu zaostanku. 

Razmerja 
Drugouvrščeno moštvo 

španskega prvenstva je doži-
velo boleč poraz z Ademar-
jem, pivovarji pa so bili pre-
srečni po žlahtni zmagi v 
Ljubljani in psihološki padec 
je bil celo pričakovan. Med-
tem ko je Juan Seco izkori-
stil vse razpoložljive moči. 

je tudi Miro Požun posegal 
po nekaterih igralcih s klo-
pi, a željenega učinka ni bi-
lo (z izjemo Luke Žvižeja v 
obrambi). S poškodbami ko-
len zlomljeni Aleš Pajovič 
ni zmogel izjemnega ritma, 
novopečeni reprezentant Mi-
ladin Kozlina pa se je »iz-
gubil« v španskem kotlu. Po-
žun bo zato zaupanje preu-
smeril na Nenada Bilbijo. 

Razmerje v proračunih 
klubov je vsaj 3:1 v korist 
španskega, kar se je odrazi-
lo na parketu, pa tudi na tri-
buni, kjer je ostal Perez Can-
ca. Ko španska zvezdnika Al-
berto Entrerrios in Iker Ro-
mero nista prebila obrambe 
5-1, je vstopil tretji joker, 
Egipčan Hussein Zaky in s 
Talantom Dušebajevom po-
končal tekmece. Slednji je 
»zlati gol« dosegel v 45. mi-
nuti, ko je z igralcem manj 
Ciudad Real prvič povedel v 
najvišje vodstvo. Ker se na 
povratnih tekmah razlika če-
sto vrti okoli tiste s prve, so 
lahko Celjani »prekratki« prav 

zaradi zapravljene Žvižejeve 
sedemmetrovke, ki ji je bo-
troval drugi vratar Jordi Nu-
nez, ali pa se bodo veselili, 
ker je v končnici zgrešil tudi 
Zaky. Sodila bosta Poljaka 
Miroslav Baum in Marek 
Goralczyk, kar ni zanemar-
ljivo. Skoraj dva dneva in pol 
so Florijani preždeli v avto-
busu, za soboto pa apelirajo 
na vse v dvorani, naj držijo 
ritem z njimi. 

DEAN ŠUSTER 

Letalsko potovanje je bilo pestro. V Miinchnu smo ča-
kali štiri ure, sledilo pa je še sezuvanje, da so rentgenske 
oči pregledale tudi obuvala. Ob povratku je Kompasova 
vodnica Katja Pandel ostala v Madridu, kajti letalo Ibe-
rie je bilo »prebukirano«. Sedem naših potnikov, ki so 
trepetali za sedež, je nato uživalo v prvem razredu, trije 
pa so na Brniku zaman iskali svojo prtljago. 

Odlični Žikica Milosavljevič je uspel uloviti dolgo Peričevo podajo in ugnal tako 
, Talanta Dušebajeva kot tudi vratarja Joseja Hombradosa. 

Mariano Ortega (z žogo) se ni vpisal v listo strelcev, Sergej Rutenka (desno) pa je po 
odličnih napadalnih akcijah grešil v obrambi. 

^'okade robustnega Rolanda Fonsece (vleče Tomaža Tomšiča) so povzročale težave celjski obrambi. V 
prodoru je Alberto Entrerrios, akcijo pa spremlja Marko Oštir. 

Predsednik Združenja 
španskih prvoligašev Mi-
guel Rocca je pripotoval iz 
Katalonije, s celjskim vods-
tvom pa so usklajevali načr-
te glede terminov igranja te-
kem lige prvakov. Obojim 
ustrezajo srede, Rocca pa se 
bo pri UEFI pozanimal za ter-
mine Champions League, na-
kar bi se jim pozimi izognili 
ali pa igrali pred večerom. 

V kolenu 
mi poka 
čez dobro leto bo Aleš 

Pajovič član Ciudad Rea-
la. Pojutrišnjem ga bo že-
lel izločiti iz evropskega 
pokala. 

»Ko sem želel podaljšati 
pogodbo v Celju, so mi de-
jali, naj počakam. Medtem 
je prišla ugodna ponudba 
in podpisal sem dveletno 
pogodbo. Moj sedanji klub 
se je zavzel za dveletni od-
kup pogodbe, po dolgem 
razmišljanju pa sem se stri-
njal s tem. V petek so me v 
hotelu obiskali predsednik, 
direktor in menedžer Rea-
la in izrazili željo, da pri-
dem čimprej. A v Golovcu 
bom tudi v naslednji sezo-
ni, šele potlej, kot je dogo-
vorjeno, se bom preselil v 
Španijo. Res je, dekle Tina 
se že uči španskega jezika.« 

Celjski klub bo leta 2004 
dobil nekaj povrnjenega 
denarja od Ciudad Reala, 
dejansko pa bo ostal brez 
odškodnine. Boste res za-
služili skupno pol milijo-
na evrov? 

V podrobnosti se ne bi 
spuščal... 

Kako je s koleni? 
Slabo, zelo slabo. Pred 

tekmo s Prulami sem tre-
niral manj in spočiti sta zdr-
žali. Tokrat pa ne. Po ope-
raciji levega sem pri dosko-
kih preveč obremenjeval 
desno koleno. Oba zdrav-
nika, dr. Sajovic in dr. Ča-
javec, sta po pregledih me-
nila, da hujše poškodbe ni. 
A pri obremenitvi me za-
bolijo križne vezi, v kole-
nu nekaj kar poči. Ne zmo-
rem preigravati, ko bi bila 
potrebna hitra sprememba 
smeri. Ko skočim, je jakost 
meta prav enaka kot prej, a 
kaj, ko težko pridem v »šan-
so«. Zdrav sem sposoben 
dati Špancem deset golov. 
Že v Ciudad Realu sem sto-
ril vse, kar je v mojih mo-
čeh, in tudi v soboto bom. 
Gremo na vse ali nič. Igrali 
bodo pametno, nam pa se 
mora v tvegani igri posre-
čiti skoraj perfektna pred-
stava! 

Ciudad Real - Celje Pivovarna Laško 
34:27(15:13) 

CIUDAD REAL - Dvorana Puerta de Santa Maria, gledalcev 3000, sodnika Štefan Ar-
naldsson in Gunnar Vidarsson (Islandija), delegat Francois Mulleners (Belgija). 
CIUDAD REAL: Hombrados (12 obramb), Nunez (1); Trives 1, Prieto 2, Kallman 5, 
Sigtrygsson, Ortega, Dušebajev 5, Urdiales 1, Urios 3, Zaky 3, Hjermind 12 (7), Iker 
Romero, Entrerrios 2. Trener: Juan de Dios Roman Seco. 

CEUE PIVOVARNA LAŠKO: Perič (21 obramb), Lorger; Rutenka 8 (1), Vugrinec 2, 
Bilbija, Oštir, Pajovič 2, Gajič, Maksič, Tomšič 3, Kozlina, Milosavljevič 6, Žvižej 1 (I), 
Kokšarov 5. Trener: Miro Požun. 

Sedemmetrovke: Real 8 (7); Celje 5 (2). 
Izključitve: Real 8 minut; Celje 10. 
Bistveni potek razultata: 1:0, 1:1, 3:1, 3:3, 5:3, 7:4, 7:6, 9:6, 11:7, 11:9, 13:9, 14:10, 

14:13, 17:13, 17:15, 20:16, 22:17, 25:18, 25:20, 27:20, 27:23, 30:24, 32:26, 32:27, 33:27, 
34:27. 
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Sanjarjenj 
ne sme biti! 

Pogovor z nogometašem 
CMC Publikuma Simonom 
Sešlarjem, najboljšim no-
gometašem na Celjskem po 
izboru Televizije Celje in 
NT&RC, smo opravili po 
dveh tretjinah 1, slovenske 
lige, po katerih Celjani vo-
dijo s tremi točkami nasko-
ka pred Vego Olimpijo. 

»Priznam, da nam misli tu-
di uhajajo na 1. junij, ko naj 
bi bile odigrane tekme zadnjega 
prvenstvenega kroga. Prilož-
nost za osvojitev prvega naslo-
va je res velika. In prav zato, 
ker je ne želimo izpustiti, mo-
ramo izključiti vsa sanjarjenja 
o tem, kako lepo bi lahko bilo 
ob morebitnem slavju. Do 
obračuna z Olimpijo bo še de-
vet tekem lige Simobil, na ka-
terih ne smemo >zavoziti<. Naš 
moto je že nekaj časa >tekmo 
po tekmo<. Ljubljančani ima-
jo precej izkušenj, pa tudi ne-
kaj pomanjkljivosti. Seveda 
upam in želim, da zadnji krog 
sploh ne bo odločal o prvaku.« 

Sedanja prednost je na-
stala med vašo tekmo z Mu-
ro, vendar za Bežigradom! 

Tudi ko si na igrišču, lah-
ko deloma spremljaš, kaj 
poudarja uradni napovedo-
valec na stadionu. Slišali smo 
predvsem, kako se veselijo 
naši zvesti navijači ob vods-
tvu Primorja proti Olimpiji. 
Proti Muri smo še pravoča-
sno zadeli, kasneje pa smo 
jo celo »razbili«. Ni streme-
la k izenačenju, temveč kljub 
višjemu zaostanku le k hra-
njenju, zato je ritem splah-
nel, saj tudi nam juriš ni bil 
več potreben. 

Povprečje obiska doma-
čih tekem narašča. Pa ven-
dar, ste zadovoljni z njim, 
glede na to, da ste že nekaj 
časa pri ali celo na vrhu les-
tvice? 

Nedvomno si želimo še 
več gledalcev. Naš argument 
je dopadljiv nogomet, sedaj 
tudi položaj na razpredelni-
ci. Pomoč s tribun pride še 
kako prav, saj tekmeci pred-
vsem onemogočajo našo 
igro, morda celo povedejo. 
Takrat ni čas za pripombe, 
le za spodbudo. 

V uvodu zadnje tretjine 
sezone sta pred vami obra-
čuna z Dravogradom, v ne-
deljo prvenstveni doma, na-
to pa v sredo še povratni po-
kala NZS na Koroškem, 
kjer boste branili zmago z 
2:1. Je možno reči, katera 
tekma je pomembnejša? 

Načelno ne, obe bomo odi-
grali na vso moč. Gre za zelo 
neugodnega nasprotnika, s 
katerim smo v tej sezoni že 
odigrali tri tekme in vse do-
bili le z zadetkom razlike. In 
nismo ga povsem nadigrali, 
imel je svoje priložnosti. To 
pove vse. Dravograjčani bo-
do precej motivirani, če bo-
mo tudi mi, bo odločila kva-
liteta. Ta je na naši strani. 

Oba lokalna derbija bo-
ste odigrali v gosteh. V 
Šmartnem ob Paki vas bo-
do najbrž spet pričakali na 
nož? 

To bo ena izmed najtežjih 
spomladanskih tekem. Era je 
sestavila odlično moštvo, ki 
se je sčasoma uigralo in do-
seglo visoko raven. 

Je prekinitev DP koristi-
la bolj Olimpiji kot vam? 

Najbrž res, saj bo lahko 
povrni la fo rmo na prija-
teljskih tekmah. A tudi mi 
smo potrebovali osvežitev. 
Z zahtevnejšimi treningi se 
bomo pripravili na zadnjo 
tretj ino, ki bo zelo napor-
na. 

Vam druženja po tekmah 
koristijo? 

Vsekakor. Na pijačo gre-
mo le igralci. Strnemo misli 
po tekmah, po zmagah seve-
da padajo šale, lahko pa tudi 
uvidimo, kako razmišljamo 
tudi o stvareh izven športa. 
Kakšna »klapica« se še zadr-
ži tudi kje drugje, a venomer 
v pravih mejah. 

Se bo mladi murskoso-
boški up Dare Vršič znašel 
med vami? 

Ne bo mu težko. Mi smo 
ekipa, ki vsakogar sprejme, 
nikogar ne odvrača. Nadar-
jeni in že tudi kakovostni no-
gometaš se je odločil za pra-
vo sredino. Imel bo vse po-
goje za napredovanje. Vse os-
talo bo torej odvisno le od 
njega samega. 

Vas je trener Marijan Pu-
šnik presenetil? 

Je, seveda pozitivno. On je 
ključni mož fiaših uspehov. 
Sodelovanje je na zelo viso-
ki ravni. Prav z vsemi igralci 
goji pravi odnos. On nas us-
merja, nam zaupa, nas vse-
skozi prepričuje, da smo na 
pravi poti. 

Je katero moštvo igralo 
takšen nogomet po osamos-
vojitvi kot CMC Publikum 
sedaj? 

Maribor Pivovarna Laško 
je v sezoni, ko je tudi na-
stopal v ligi prvakov, doma-
če prvenstvo zaključil s pred-
nostjo 19 točk. Vsaka tek-
ma je bila spektakel, igra 
suverena. Mi za primerja-
vo igramo še bolj agresiv-
no, Maribor je imel druge 
kvalitete. 

Koga se najbolj spomi-
njate iz svojih »vijoličastih« 
časov? 

Galič je takrat igral feno-
menalno, blesteli so Čipi, Zi-
dan, Bozgo, Balajič, Karič... 
A tudi takrat ni nihče pose-
bej izstopal. 

Po izboru Televizije Ce-
lje in naše redakcije ste je-
seni »za prsa« prehiteli Ro-
berta Korena v izboru za 
najboljšega igralca na Celj-
skem! 

Mislim, da imate v tej se-
zoni poročevalci iz jemno 
težko delo, ko določate igral-
ca kroga. Publikum igra pač 
kar se da kolektivno. Na kon-
cu kdo izstopa zaradi trenut-
nega navdiha, izvrstne pote-
ze. Vesel sem priznanja, če-
prav bi ga lahko prejelo tudi 
5 ali 6 mojih soigralcev. 

DEAN ŠUSTER 
Foto: GREGOR KATIČ 

Šavorjeva ubranila naslov 
Državno člansko prvenstvo v karateju z izjemno konkurenco je odlično pripravil karate klub Žalec. Domačinka Teja 

Šavor je ubranila naslov državne prvakinje (v absolutni konkurenci), prav tako tudi Karate klub Tiger iz Velenja v katah 
ekipno. Danijel Gospič iz Rogaške Slatine je slavil tako v svoji kot tudi v absolutni kategoriji, Luka Marič (Žalec) pa je bil 
najboljši med tekmovalci težkimi do 60 kg. Domačina Matjaž Končina (nastopil je poškodovan) in Damir Vrbanič sta 
osvojila bronasti medalji. 

Najboljši tekmovalec je bil Danijel Gospič, desno od njega pa je Žalčan Matjaž Končina. 

ŠPORTNI KOLEDAR 
PETEK 4 . 4 . 

ROKOMET 
1. SRL - ženske, 16. krog, 

Žalec - Izola (18). 

SOBOTA 5. 4 . 

NOGOMET 
3. SNL - sever, 17. krog: 

Krško - Vransko, Središče -
Mons Claudius, Šmarje pri 
Jelšah - Bistrica (16). 

MČL - Celje, 13. krog: 
Kovinar - Zreče, Kozje -
Šen t ju r 2001, Rogaška -
Vojnik, Oplotnica - Laško 
(16). 

KOŠARKA 
1. SKL - moški, za uvrsti-

tev od 1. do 8. mesta, zao-
stala tekma 1. kroga. Novo 
mesto: Krka - Pivovarna Laš-
ko. 

Za uvrstitev od 9. do 14. 
mesta, 5. krog, Kranj: Tri-
glav - Alpos Kemoplas t , 
Polzela: Hopsi - Zagor je 
(20). 

1. SKL-ženske , 10. krog, 
Celje: Merkur - Maribor 
(18). 

ROKOMET 
Pokal pokalnih zmago-

valcev, polfinale, povratna 
tekma, Celje Pivovarna Liš-
ko - Ciudad Real (16.30). 

1. SRL - moški, 19. krog. 
Ribnica: Inles - Gorenje. 

NEDEUA 6. 4 . 

NOGOMET 
1. SNL, 23. krog, Celje 

CMC Publikum - Dravograd 
Šmartno ob Paki: Era - Mo 
ra, Koper: Koper - Rudar ( 1 5 1 

2. SNL, 19. krog, SloveD 
ske Konjice: Dravinja - NaS 
ta (16.30). i 

ROKOMET 
1. SRL - ženske. 16. kroj 

Celje: Celeia - Burja (18). 

SREDA 9. 4 . ^ 

NOGOMET 
Pokal Slovenije, polfin^ 

le. povratna tekma, Dravo 
grad: Dravograd - CMC Pû  
likum (15.30) KOŠARKA 

1. SKL - moški, za uvrst' 
tev od I. do 8. mesta, 4. kro? 
Zreče: Rogla - Pivovarna 
ko (19). 

1. SKL - moški, za uvrsl 
tev od 9. do 14. mesta. 6. kroj 
Šentjur: Alpos Kemoplast 
Kraški zidar (19). Polzel« 
Hopsi - Triglav (20). 

ROKOMET 
1. SRL - moški, 19. krô  

Koper: Cimos - Celje Pî '̂ 
varna Laško. 

Pokal Slovenije - žensK^ 
četrtina finala, povratna tt?̂  
ma, Celje: Celeia - Olimpiî  
(18.30). 

PLANINSKI KOTIČEK 
Planinsko društvo Zlatarne Celje vabi: 12. aprila 

Pohod po stopinjah Valentina Staniča. Odhod ob 5. i"' ^ 
avtobusnega postajališča ob Glaziji. Prijave do 7. aprila 
tel. 03 545 29 27 ali 040 324 669. 



RADIO 25 

TEDENSKI SPORED 
I RADIA CELJE 

pO Začetek jutranjega programa, 5.30 Narodno-zabavna me-
lodija tedna, 5.50 Poročilo AMZS, 6.00 Poročilo OKC, 6.45 Ho-
iflskop, 7.00 2. jutranja kronika RaSlo, 7.40 Tečajnica, 8.00 Po-
močila, 8.25 Poročilo PU Celje, 8.45 Jack pot, 9.10 Med zapraše-
nimi bukvami, 10.00 Novice, 10.10 Pop čvek, 11.00 Podoba 
ijneva, 12.00 Novice, 12.15 Odmev, 13.00 Poudarjeno, 14.00 
Utrip s Celjskega, 15.00 Šport danes, 15.30 Dogodki in odmevi 
pSlo, 17.00 Kronika, 18.00 Ponovitev oddaje Odmev, 19.00 
Ilovice, 19.10 Večerni program, 19.30 Poglejte v zvezde - z 
^rdano in Dolores, 23.00 Na krilih ljubezni {love songs), 24.00 
SNOP - skupni nočni program lokalnih in regionalnih radij-
skih postaj Slovenije 

5.00 Začetek jutranjega programa, 5.30 Narodno-zabavna me-
• lodija tedna, 5.50 Poročilo AMZS, 6.00 Poročilo OKC, 6.45 Ho-
roskop, 7.00 2. jutranja kronika RaSlo, 7.40 Tečajnica, 8.00 Po-
ročila, 8.25 Poročilo PU Celje, 8.45 Jack pot, 9.40 Halo, Zdravi-
lišče Dobrna, 10.00 Novice, 10.10 Halo, Terme Zreče, 11.00 Po-
doba dneva, 12.00 Novice, 12.15 Tarča, 13.40 Halo, Zdraviliš-
če Laško, 13.00 Poudarjeno, 14.00 Utrip s Celjskega, 14.30 Iz-
biramo melodijo popoldneva, 15.00 Šport danes, 15.30 Do-
godki in odmevi RaSIo, 17.00 Kronika, 17.45 Jack pot, 18.00 20 
vročih, 19.00 Novice, 19.10 Večerni program, 19.30 Študentski 
servis, 24.00 SNOP - skupni nočni program lokalnih in regio-
nalnih radijskih postaj Slovenije 

5.00 Začetek jutranjega programa, 5.30 Narodno-zabavna me-
lodija tedna, 5.50 Poročilo AMZS, 6.00 Poročilo OKC, 6.45 Ho-
roskop, 7.00 2. jutranja kronika RaSlo, 7.40 Tečajnica, 8.00 Po-
močila, 8.45 Jack pot, 9.15 Čisti ritmi 70 tih, 10.00 Novice, 10.15 
Cis t i ritmi 80 tih, 11.00 Podoba dneva, 11.15 Čisti ritmi 90 tih, 
12.00 Novice, 12.15 Aktualni ritmi, 14.00 Regijske novice, 14.30 
Izbiramo melodijo popoldneva, 15.00 Šport danes, 15.30 Do-
jgodki in odmevi RaSlo, 16.15 ŠKL, 17.00 Kronika, 17:45 Jack 
pot, 18.00 Hit lista Radia Celje, 19.00 Novice. 19.10 Večerni 
program, 23.15 Oddaja Živimo lepo s Sašo Einsidler, 24.00 SNOP 
-skupni nočni program lokalnih in regionalnih radijskih po-
staj Slovenije 

5.00 Začetek jutranjega programa, 5.30 Narodno-zabavna me-
lodija tedna, 5.50 Poročilo AMZS, 6.00 Poročilo OKC, 6.45 Ho-
roskop, 700 2. jutranja kronika RaSlo, 8.00 Poročila, 8.45 Jack 
pot, 9.15 Luč sveti v temi, 10.00 Novice, 10.10 Znanci pred 
mikrofonom, 11.00 Podoba dneva, 11.05 Domače 4,12.00 No-
vice, 12.10 Pesem slovenske dežele, 13.00 Čestitke in pozdra-
vi, 20.00 Glasba iz studia Radia Celje, 24.00 SNOP - skupni 
nočni program lokalnih in regionalnih radijskih postaj Slove-
nije 

5.00 Začetek jutranjega programa, 5.30 Narodno-zabavna me-
lodija tedna, 5.50 Poročilo AMZS, 6.00 Poročilo OKC, 6.45 Ho-
roskop, 7.00 2. jutranja kronika RaSlo, 7.40 Tečajnica, 8.00 Po-
ročila, 8.25 Poročilo PU Celje, 8.45 Jack pot, 10.00 Novice, 
10.15 Ponedeljkovo športno dopoldne, 11.00 Podoba dneva, 
12.00 Novice, 12.15 Bingo jack, 13.15 Bingo jack, 13.00 Poudar-
jeno, 14.00 Utrip s Celjskega, 15.00 Šport danes, 15.30 Dogodki 
in odmevi RaSlo, 16.15 Top 5 glasbenih želja, 17.00 Kronika, 
18.00 Radi ste jih poslušali, 19.00 Novice, 19.10 Večerni pro-
gram, 19.15 Vrtiljak polk in valčkov, 24.00 SNOP - skupni noč-
ni program lokalnih in regionalnih radijskih postaj Slovenije 

5-00 Začetek jutranjega programa, 5.30 Narodno-zabavna me-
lodija tedna, 5.50 Poročilo AMZS, 6.00 Poročilo OKC, 6.45 Ho-
roskop, 7.00 2. jutranja kronika RaSlo, 7.40 Tečajnica, 8.00 Po-
močila, 8.25 Poročilo PU Celje, 8.45 Jack pot, 10.00 Novice, 
11.00 Podoba dneva, 12.00 Novice, 13.00 Poudarjeno, 14.00 
^trip s Celjskega, 15.00 Šport danes, 15.30 Dogodki in odmevi 
'̂ aSlo, 16.15 Zdravju prijazne minute (oddaja vsakih 14 dni), 
17.00 Kronika, 17.45 Jack pot, 18.00 Vaše najljubše, 19.00 Novi-
ce, 19.10 Večerni program, 20.00 Radio Balkan, 21.30 Biti ali ne 
l̂ iti (nagradni kviz), 23.00 Saute surmadi, 24.00 SNOP - skup-
m̂i nočni program lokalnih in regionalnih radijskih postaj Slo-
venije 

•̂00 Začetek jutranjega programa, 5.30 Narodno-zabavna me-
lodija tedna, 5.50 Poročilo AMZS. 6.00 Poročilo OKC, 6.45 Horo-
Jl̂ op, 7.00 2. jutranja kronika RaSlo, 7.40 Tečajnica, 8.00 Poroči-
la. 8.25 Poročilo PU Celje, 8.45 Jack pot, 10.00 Novice, 11.00 
'̂ odoba dneva, 11.15 Zeleni val, 12.00 Novice, 13.00 Poudarje-

13.30 Mali O, 14.00 Utrip s Celjskega, 15.00 Šport danes, 
'S.30 Dogodki in odmevi RaSlo, 16.20 Filmsko platno, 17.00 Kro-
'̂ ika, 1745 Jack pot, 18.00 Full cool, 19.00 Novice, 19.10 Večerni 
Program, 19.20 Pop čvek, 21.30 Biti ali ne biti (nagradni kviz), 
^̂ •00 Dobra Godba, 24.00 SNOP - skupni nočni program lokal-
îh in regionalnih radijskih postaj Slovenije 

NE PRESLISITE NA RADIU CELJE 
3. APRILA OB 10.10: POP CVEK 

Gianni 
Gianni Rijavec je izdal novo ploščo in ka-

seto Gianni. Po štirih letih se je odločil izda-
ti nov projekt s čisto slovenskimi skladba-
mi, v minulih letih pa je imel predvsem ve-
liko dela z mednarodnim glasbenim projek-
tom Beli golob, v okviru katerega je povabil 
k sodelovanju evropske zvezde in goste iz 
ZDA. Beli golob še vedno leti in trosi mir v 
Evropi in po svetu. 

^ 
ZNANCI PRED MIKROFONOM 

Oddaja Znanci pred mikrofonom bo to-
krat malo drugačna, saj bomo predstavili ude-
leženke 31. izleta 100 kmečkih žensk na mor-
je. 4. in 5. aprila bodo kmečke ženske na-
mreč uživale na Belvederu nad Izolo. V re-
portaži bodo predstavljene življenjske zgodbe 
kmečkih žena, ki so aktivne doma, v hlevu 
in na polju, v društvih in drugje. Oddajo pri-
pravlja Tone Vrabl. 

8. APRILA OB 9.15: 
IZ ŽUPANOVE PISARNE 

V tokratni oddaji Iz županove pisarne bo-
mo gostili župana občine Vojnik Bena Po-
dergajsa. Poslušalci mu boste lahko zastav-
ljali vprašanja na studijski številki Radia Celje 
49-00-880 in 49-00-881. 

Športna prenosa: proti 
Ciudad Realu in Dravogradu 
Rokometaše Celja Pivovarne Laško in no-

gometaše CMC Publikuma čakata izjemno 
pomembna obračuna. Varovanci Mira Po-
žuna bodo v soboto ob 16.30 odigrali po-
vratno tekmo polfinala pokala pokalnih zma-
govalcev proti Ciudad Realu, igralci trener-
ja Marijana Pušnika pa bodo v sredo od 15.30 
na drugi tekmi polfinala pokala NZS branili 
prednost enega gola proti Dravogradu. Sre-
čanji iz Golovca in s Koroške bomo prena-
šali na valovih Radia Celje. 

Tinkara Kovač in O-range 
v tokratni oddaji Pop čvek se bo Simona 

Brglez pogovarjala s Tinkaro Kovač, ki bo 
predstavila nov album O-range. Na vpraša-
nje, zakaj takšne naslov, Tinkara odgovarja: 
»Ta album je O-range: zdravilen, poživlja-
joč, kot injekcija energije, topel kot poma-
ranča in njena oranžna barva, a obenem, kot 
pravijo v letalstvu, zelo-range, torej čisto od 
blizu, brez razdalje.« O-range je predvsem 
Tinkarino avtorsko delo. 

Tinkara Kovač 

Rezervirajte si 
prosto soboto! 

Celjski radijci, natančneje Simona Br-
glez, že pripravlja prireditev Metuljček Ra-
dia Celje. 14. junija od 14. ure naprej bo 
živahno. Otroci se bodo tudi letos lahko 
zabavali na številnih igralih, prav tako bo-
do lahko ustvarjali v različnih delavnicah, 
pestro dogajanje pa pripravljamo tudi na 
glavnem prizorišču. Nastopili bodo ple-
salci Plesnega vala. Top Fita, zabavali vas 
bodo Sten Vilar, Damjana Golavšek, Spi-
di in Gogi, Andreja Zupančič, Ronald 
Mc'Donald, klovnesa Mika Maka, Boris z 
zmajčkom Jurčkom, Čukec in Rozi, Me-
lita Osojnik, Mojca in Kaličopko, Slepi 
potnik, Vojo in Plesni forum Celje s Piko 
Nogavičko, pridejo Pupe in še nekateri 
drugi zanimivi izvajalci. 

TUJA LESTVICA; 
1. Sunrise-SimpIvRed (5) 
2. I Begin To VVonder - Dannii Minogue(2) 
3. Ka-Ching!-ShaniaTwain (3) 
4 lt 'sOk-Des'ree (3) 
5. Comellndone-RobbieVVilliams (1) 
6. HereltComesAgain-MelanieC. (7) 
7. Disease-Matchbox20 (4) 
8. MoveVourFeet-JuniorSenior (1) 
9. SomethingThatVouSaid-

TheBangles (3) 
10. When The Lights Go Down -

FaithHill (2) 

DOMAČA LESTVICA: 
1. Poglej me v oči-Alenka Godec (6) 
2. Ujel si se-Polona (5) 
3. Mladost-Gameover (2) 
4 Ne bom čakala - Pika Božič (1) 
5. Lep poletni dan - Karmen Stavec (6) 
6. Prvič in zadnjič - Nuša Derenda (4) 
7. Zgoraj brez-Ritem planet (3) 
8. Extrasupermegafakinnujno-

Zablujena generacija (1) 
9. Ne sekiraj se - Bepop (4) 
10.Exploziv(no)-Alya (2) 

PREDLOGA ZA DOMAČO LESTVICO: 
Med zemljo in zrakom - Tinkara Kovač 
Povej naglas - Make up 2 

PREDLOGA ZA TUJO LESTVICO: 
Somevvhere I Belong - Linkin Park 
Being Nobody - Richard X Ms. Liberty X 
Nagrajenca: 
Maja Fišer, Rudarjevo 8, Čma na Koroškem 
Tone Matoh, Cankarjeva 3, Žalec 
Nagrajenca dobita kaseto, ki jo 
podarja ZKP RTVS, na oglasnem 
oddelku Radia Celje. 

CEUSKIHSplus 
1. Mora biti moj-Navihanke (6) 
2. Sprehod skozi Celje - Hlapci (3) 
3. Na zdravje, prijatelji-Vagbundi (5) 
4. Takrat bil majhen sem otrok -

Korenjaki (1) 
5. Lepo je živeti-Zvončki (2) 

Predlog za lestvico: 
Sreča se vrne - Vesele Štajerke 
SLOVENSKIH 5 plus 

1. Bosa-Čuki (7) 
2. Prijatelji si vsi bodimo-

Ans. Toneta Rusa (6) 
3. Zlata penina-

Ans-TonijaVerderberja (3) 
4. Prikrita resnica-

Ans. Bratov Poljanšek (2) 
5. Jaz sem šef-Vr isk (1) 

Predlog za lestvico: 
Morska pravljica - Ans. Petra Finka 
Nagrajenca: 
Marjan Borovnik, Štajnhot 2, Vitanje 
Karmen Tržan, Ravno 2, Dobje 
Nagrajenca dvigneta kaseto na 
oglasnem oddelku Radia Celje. 

Za predloge z obeh lestvic lahko 
glasujete na dopisnici s priloženim 
kupončkom. Pošljite jo na naslov: 
Novi tednik, Prešernova 19,3000 Celje. 



26 KRONIKA 

(Ne)varne sole 
Varnostniki sestavni del učnega programa? - Incident na celjski osnovni šoli 

ž e pretekli teden smo pi-
sali o incidentu na eni iz-
med celjskih osnovnih šol, 
ko je trojica mladeničev ver-
balno in fizično grozila rav-
natelju. Fante imajo zdaj že 
pod drobnogledom celjski 
policisti, saj so jih minuli 
teden izsledili. Šlo naj bi za 
sedemnajstletnika in dva 
18-letna Celjana. 

Da se neznani fantje več-
krat zadržujejo v bližini šo-
le in v njej, se je vedelo dalj 
časa. Iz garderobnih prosto-
rov so večkrat izginevali mo-
bilni telefoni in dražja obla-
čila. Pogosto naj bi se skupi-
na pojavljala tudi v šolski te-
lovadnici. Pred štirinajstimi 
dnevi pa so sredi dneva ob-
stopili dežurnega učenca in 
želeli v notranjost šole, rav-
no takrat pa je mimo prišel 
ravnatelj in jih vprašal, koga 
iščejo. Menda je dobil v od-
govor: »Kaj pa to tebe kurac 
briga?« Mladeničem več kot 
očitno ni bilo jasno, kdo je 
glava šole, saj so ob svojem 
besu skorajda razbili še ni-
hajna vhodna vrata in se spra-
vili na ravnatelja ter ga pos-
prejali s solzivcem, da je bil 
nekaj časa oslepljen. Polici-
ja je bila na šoli že nekaj tre-
nutkov po klicu, a je skupi-
na še kako pogumnih fanti-
čev takrat stisnila rep med no-

ge in jo ucvrla. No, ne za dol-
go. Kot rečeno, se bodo za-
govarjali pri sodniku za pre-
krške. 

Seminarji in 
spremljevalci 
Medtem so na šoli spreme-

nili šolski red. Odslej bodo 
šolska vrata zaklepali. To vse-
kakor ni osamljen primer. Kar 
nekajkrat so na celjskih šo-
lah že slišali verbalne grož-
nje učiteljem, klici o podstav-
ljenih bombah pa niso več ta-
ko aktualni. Zgodilo se je tudi, 
pa ne samo enkrat, da se je 
razredu učencev pri pouku 
priključil neznanec, ki je po-
skušal na tak način vznemi-
riti učitelja in učence... Kot 
nam je povedal vodja aktiva 
ravnateljev celjskih osnovnih 
šol Martin Grosek, ima vsa-
ka šola možnost, da preko jav-
nih del zaposli človeka, ki 
otroke spremlja. Gre za t.i. 
spremljevalca - informator-
ja, vendar njegova prvenstve-
na naloga ni fizično varova-
nje otrok. 

Ukrepi glede varnosti 
otrok in preprečevanja na-
silja so zajeti v Pravilniku o 
pravicah in dolžnostih učen-
cev v osnovni šoli, ki ga prej-
mejo vsi učenci oziroma 
starši. Ta določa, da mora 

šola varovati učence pred 
nadlegovanjem, trpinče-
njem, zatiranjem, diskrimi-
nacijo, nagovarjanjem k de-
janjem, ki so v nasprotju z 
zakonom in splošno spreje-
timi civilizacijskimi norma-
mi in pred tem, da bi jih na-
merno poniževali drugi 
učenci, delavci šole in dru-
ge osebe, ki vstopajo v šol-
ski prostor. 

»Da bi v šolskih prostorih 
zmanjšali problem utesnje-
nosti, ki je lahko tudi povod 
za nasilno dejanje, opravlja-
mo prostorske analize posa-
meznih šol, za katere obči-
ne kot ustanoviteljice pred-
ložijo načrte. V glavnem gre 
za obstoječe šolske stavbe, 
kjer so predvidene določene 
adaptacije ali dozidave. Dolž-
nost strokovnih delavcev na 
šolah pa je, da se izobražu-
jejo. Med seminarji so tudi 
taki na temo nasilja,« so nam 
povedali pri Ministrstvu za 
šolstvo, znanost in šport. Za-
vod za šolstvo pa je od leta 
1999 izvedel sedem seminar-
jev za šolske kolektive, ki se 
nato vključijo v pripravo in 
izvedbo preventivnega pro-
grama za zmanjševanje na-
silja in ugodnejšo klimo. V 
tem šolskem letu to delo po-
teka v dveh šolah. Letos so 
na ministrstvu imenovali tu-

di komisijo za analizo prob-
lematike nasilja v sloven-
skem šolstvu, da bi zagoto-
vili učinkovitejše ukrepanje 
ob pojavih nasilja. 

Dve šoli z 
varnostnikom 

Nekatere celjske srednje 
šole pa so se odločile celo 
za varnostnika. Takšna sta de-
nimo Srednja ekonomska šo-
la in Srednja šola za gostins-
tvo in turizem Celje. Var-
nostnik je v času pouka in 
odmorov na šoli vseskozi 
prisoten. Ker pa je na šolah 
vedno isti varnostnik, ga di-
jaki poznajo in mu toliko 
bolj zaupajo, če potrebuje-
jo pomoč v primeru groženj 
in nasilja med učenci. Vod-
ja kolegija ravnateljev celj-
skih srednjih šol in ravna-
telj Srednje ekonomske šo-
le v Celju Janko Poklič pra-
vi, da se za varnostnika od-
loči vsaka šola sama, za odo-
britev pa zaprosijo Ministrs-
tvo za šolstvo, znanost in 
šport, ki varnostno službo tu-
di sofinancira. 

Poklicali smo tudi na dve 
večji varnostni službi v Ce-
lju. Pri Sintalu so nam pove-
dali, da je njihov varnostnik 
na ekonomski šoli, osnovne 
šole jih zaprosijo za varova-

nje le ob večjih prireditvah, 
valetah, denimo. So pa na ne-
katerih šolah prisotni z video-
nadzorom, ki velikokrat po-
maga pri razjasnitvah, če pri-
de do kakšnega razbijanja in 
uničevanja šolskih stvari. Pri 
Sintalu in Prosignalu pa so 
zatrdili, da je bilo med nji-
mi in šolami že več dogovo-
rov in ponudb, a se je vedno 

ustavilo pri denarju. Prosij 
nalovi varnostniki so s šoli 
mi povezani tudi z nujnin 
klici v primeru, če se kaj zgc 
di. Obe podjetji imata ve< 
kratne obhode celjskih vrl 
cev, osnovnih in srednjih š( 
tudi v večernem in nočnec 
času. 

SIMONA ŠOLINII 
Foto: G1 

Kako varni so naši otroci v šolah? Ponekod so že zaposlili 
varnostnike. 

Posojali in terjali 
Celjski policisti so posta-

vili piko na i večmesečni 
preiskavi kaznivih dejanj 
izsiljevanja, oderuštva in 
goljufij. V umazanem po-
slu posojanja denarja in 
izkoriščanja posojiloje-
malcev z oderuškimi 
obrestmi naj bi imela glav-
no vlogo četverica z ob-
močja Šentjurja in Šmar-
ja pri Jelšah, ki naj bi pri 
izsiljevanju uporabljala 
tudi grožnje in fizično si-
lo. Šlo naj bi za 23-letna 
S. Z. in J. D., 25-letnega 
B. T. iz Šentjurja ter 43-
letnega A. D. iz Šmarja pri 
Jelšah. 

Pri posojanju denarja, pred-
vsem osebam z območja 
Šentjurja in Šmarja pri Jelšah, 
naj bi izkoriščali stisko po-
sojilojemalcev in jim določali 
oderuške obresti ter že vna-
prej vedeli, da le-ti takšnih 
obresti ne bodo mogli vrniti, 
so sporočili iz celjske polici-
je. Osumljenci naj bi osebe 
izsiljevali tudi s fizičnim obra-
čunavanjem ali grožnjami. 

»Jeseni leta 2001 si je oš-
kodovanec pri njih sposo-
dil 15 tisočakov, a je nje-
gov dolg do aprila nasled-
nje leto narasel na 150 ti-
soč tolarjev, čeprav je oš-
kodovanec v vmesnem ča-
su že vrnil dvanajst tisoča-
kov. Zaradi nevračila so 
storilci v mesecu aprilu za 
zamudne obresti od oško-
dovanca izterjali vozilo 
Chrysler. Pri tem so še laž-
no prikazovali, da je vred-
nost vozila večja, zato so 
mu dali nazaj trideset tisoč 
tolarjev. Poleti istega leta 
pa so se ponovno oglasili 
pri njemu in mu razložili, 
da je narobe razumel in da 
vrnjeni denar ni bila razli-
ka, temveč ponovno poso-
jilo. In ker do lanskega po-
letja ni vrnil posojila, se-
daj dolguje 450 tisočakov,« 
je povedal načelnik Opera-
t ivno-kom u n ikac i j skega 
centra Celje Peter Očkerl. 
V posameznih primerih iz-
siljevanja naj bi omenjena 
četverica posojilojemalca 

prisilila tudi v zavaroval-
niško goljufijo v smislu laž-
nih prometnih nezgod in te-
lesnih poškodb. Oškodo-
vancu naj bi dajali napot-
ke za takšno kaznivo deja-
nje, takoj po izplačilu za-
varovalnine pa jim je oško-
dovanec moral dati denar 
in s tem poplačati vrtogla-
ve terjatve. 27. marca so po-
licisti opravili tudi več hi-
šnih preiskav in razgovore 
z več osebami. 

V kazenski ovadbi je po-
leg četverice zdaj omenje-
no še šest drugih oseb. Po 
zaslišanju pri preiskovalni 
sodnici pa sta dve ostali v 
priporu. To menda ni edi-
ni primer. Tovrstne združ-
be naj bi bile za policijo 
trd oreh tudi na velenjskem 
koncu. 

SIMONA ŠOLINIČ 

GORELO JE... 
Kar za sedem milijonov tolarjev škode je nastalo na sta-

novanjski hiši v Kompolah, last M. Ž. Najprej naj bi zagore-
lo starejše garažirano vozilo, na katerem je lastnik pred tem 
varil karoserijo, nakar se je vnela še izolacija. Ogenj se je z 
vozila razširil na ostrešje garaže in celotno ostrešje stano-
vanjske hiše. Požar so pogasili okoliški gasilci. Samo v na-
ravi pa je minuli konec tedna zagorelo več kot dvajsetkrat, 
zaradi česar se bodo morali nekateri zagovarjati pred sodiš-
čem. Kurjenje v naravi je namreč zaradi požarne ogroženo-
sti še vedno prepovedano. 

Krvava 
avtocesta 

Letos je na naših cestah umrlo že sedem ljudi. Zad-
njo smrtno žrtev je 31. marca zahtevala nesreča na av-
tocesti Arja vas-Celje. Ena oseba je umrla, tri pa so bile 
huje poškodovane. 

Do trčenja je prišlo na odseku, kjer je zaradi sanacijskih 
del na mostu čez Pirešico promet z desnega dela avtoceste 
preusmerjen na nasprotno smerno vozišče, kjer poteka dvo-
smerno. 35-letni P. R. iz Domžal je z osebnim avtomobilom 
neposredno pred preusmeritvijo prometa prehiteval tovorni 
avtomobil s priklopnikom ter po prehitevanju sunkovito za-
vil desno, kjer je trčil v dva prometna znaka. Vozilo je zatem 
začelo zanašati in ga z desnim bokom zaneslo na nasprotni 
prometni pas, po katerem je pripeljala voznica osebnega av-
tomobila, 28-letna K. C. iz Celja. Zaradi silovitega trčenja je 
v vozilu Domžalčana zaradi hudih poškodb na kraju umrla 
sopotnica, 49-letna V. J. iz Domžal. Huje se je ranil tudi so-
potnik v istem vozilu, 28-letni D. T. iz Domžal ter oba vozni-
ka osebnih vozil. Vsi poškodovani so ostali na zdravljenju v 
celjski bolnišnici, cesta pa je bila zaradi nesreče zaprta za ves 
promet dobre tri ure. Foto: SHERPA 

Nesreča na avtocesti Arja vas-Celje 

. CVETKE 
• Frajerju, ki je v nedeljo raz 
kazoval svojo mozoljasti 
zadnjico na Dečkovi cesti 
sporočamo, da naj nam dru 
gič vnaprej sporoči razpore 
in urnik razkazovanja, dab 
lahko ta zadnjični fenoine 
zabeležila tudi naša fotoslu2 
ba. Itak pa je bilo slišati, d 
rit za mimovozeče ni bila hof 
siga vedi kako interesantn« 
Priporočamo zamenjavo prc 
metne lokacije. 
• V preteklih dneh je nežni 
nec iz trgovine na Ljubeči 
odnesel večje število cigarf 
in čokolad. Očitno ima ti 
zelo grenko življenje. Zat 
naj se le sladka s čokolad 
vsaj tako dolgo, dokler m 
dneva ne bodo zagrenili p' 
licisti. 
• Pri spomladanskem oki 
pavanju je nek vrtičkar r 
Celjskem našel pravo pra' 
cato mino. Strokovno so 
jo kasneje ogledali še celjsl 
policisti in ugotovili, da g' 
za izredno zanimivo tvorb 
ki je bolj podobna stari g 
silski cevi s še bolj staro škJ 
lo žebljev. 
• 25-letni Celjan, ki naj hi 
trgovine v središču Celja v p 
tek ukradel skoraj milijon t' 
larjev, slovi po tem, da je t 
milijonar, vendar za najkr^ 
ši možni čas. Vonja mastn' 
denarcev se je lahko vese 
le slab dan, kajti že v soĥ *' 
so ga za kravateljc prijeli p 
licisti in slab milijonček O' 
nesli na varno. 25-letnika 
že nestrpno in z odprtimi r 
kami pričakujejo na sodiš' 
za nadaljnjo obdelavo. 
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So lignji odplavali? 
j(riminalisti imajo polne 

ĵ e dela še z eno nenavad-
tatvino, težko kar enajst 

pii dobrot! Toliko naj bi bilo 
î pireč ukradenega blaga 
jVllekarni Celeia, med ka-
prim se je našlo devet ton 
jgnjev, 1216 kilogramov 
jompirja (pomfrija) in 
il̂ rog 200 kilogramov mor-
j(ih sadežev in puranjih fi-
.jev. 
Da se je zgodilo nekaj čud-

lega, je v ponedeljek dvaj-
minut pred sedmo uro 

jiitraj policiji sporočil vod-
j trženja v mlekarni. Stekla 

je preiskava, kaj je pokazala 
do zdaj, pa še ni znano. Poli-
cisti namreč še vedno zbira-
jo potrebne podatke in oprav-
ljajo razgovore z ljudmi, ki 
bi lahko kaj vedeli ali pa da-
li kakšen zanimiv podatek. 
Gre namreč za kar zajeten to-
vor, vreden kar sedem mili-
jonov tolarjev! Tatovi so se 
morali izjemno potruditi, saj 
je bila vsa hrana v enajstih 
paletah, kar pomeni, da je 
vsaka tehtala okrog tisoč ki-
logramov. Torej je šlo za pre-
mišljeno in organizirano ak-
cijo, saj niti pravi pravcati 

Martin Krpan enotonske pa-
lete ne bi mogel odnesti. Kaj 
šele enajst! Preiskava se na-
giba v smer, da je bilo storil-
cev več in da so se v Arjo vas 
morali pripeljati s tovornja-
kom in hrano naložiti z vili-
čarjem. Seveda pa se bodo 
preiskovalci dodobra poza-
nimali, kako je z videonad-
zorom iii varnostnikom, ki 
naj bi bil v tistem času na svo-
jem delovnem mestu. Postav-
lja se namreč vprašanje, ka-
ko je takšno tatvino možno 
spregledati. 

S Š 

Klofutanje in 
strokovni prijemi 

Zaradi preprečitve uradne-
dejanja uradni osebi bo-

jo celjski policisti spisali kar 
lekaj ovadb. V noči na ne-
ieljo so si udarce delili pred 
nanim celjskim lokalom v 
iližini železniške postaje. 
Eden izmed vročekrvnežev 

aj bi nekaj časa ležal na ploč-
liku zaradi udarcev, zato je tja 
»rispela tudi policijska patru-
a, ki naj bi jo zatem skupila 
d peščice neznancev. Preplet 
dofut in strokovnih prijemov 
^ spremljalo kar nekaj »gle-
ialcev«, ki je znalo povedati, 
la so policisti potrebovali kar 
lekaj časa, da so razgreteže po-

mirili in spravili na hladno. 
Še prej pa je za štiri mladeni-
če in štiri policiste morala po-
skrbeti zdravniška služba, saj 
so se menda sledi udarcev do-
kaj dobro poznale. 

Je pa policijski delavnik tuin-
tam dokaj pester. V ponede-
ljek zvečer sta policista na Ma-
riborski cesti v Celju legitimi-
rala štiri osebe, enemu izmed 
njih, hrvaškemu državljanu, pa 
zaradi prekrška izrekla še de-
narno kazen. Slednji ni imel 
denarja, zato sta se policista 
odločila, da ga bosta do urad-
nih ur sodnika za prekrške po-
vabila kar v prostore za pridr-

žanje. Ker mu to ni dišalo, jo 
je želel ucvreti, policist pa z 
njim, a jo je skupil, saj naj bi 
se bežeči ustavil in ga mahnil. 
Na pomoč naj bi prišla še os-
tala dvojica ter policista zače-
la vleči za uniformo in mu do-
delila še eno klofuto. Ker za-
devo policista nista mogla ob-
vladati, sta na pomoč pokli-
cala svoje kolege, ki so dva kr-
šitelja uspeli umiriti, dva pa 
sta pobegnila. Toda ker naj bi 
ju policisti zaradi drugih kaz-
nivih dejanj že dobro pozna-
li, ju verjetno ne bo težko iz-
slediti, pravijo na celjski po-
liciji. 

»Bomba« na celjskih knezih 
Trg celjskih knezov je te 

dni videti, kot bi vanj treš-
čila kakšna izgubljena, 
Bagdadu namenjena bom-
ba. Razbitih ali počenih je 
kar sedem trikotnikov iz 
kaljenega stekla na mest-
nih biserih, kot imenujejo 
velike steklene kupole. 

Kupolo pri vodnjaku je uni-
čil nepreviden voznik, ki je 
po nesreči zapeljal nanjo sre-
di belega dne, ko je avto umi-
kal s parkirišča. Pri drugi, v 
bližini Likovnega salona, so 
bili spet na delu vandali. Za-
menjava vsakega od stekel na 
kupolah, ki naj bi zdržalo do 
300 kilogramov teže, stane 

okoli sto tisočakov. Mestna ob-
čina je trg zavarovala in bo 
torej škodo poravnala zava-
rovalnica, a so stroški za ne-
nehna popravila presegli že 
vse razumne meje. Odveč bi 
bilo moralizirati o vandal-
skem početju na trgu, bolj 
vprašljivo je, kaj so odgovor-
ni storili, da bi ga preprečili. 
Jože Smodila s komunalne 
direkcije je povedal, da stal-
ni videonadzor, ki so ga vpe-
ljali kmalu po lanski otvori-
tvi trga, sicer ni dal pričako-
vanih preventivnih učinkov, 
deluje pa dobro. »Nadzor je 
približno polovično uspešen,« 
je povedal Smodila. »Z nje-

govo pomočjo smo identifi-
cirali in zavarovalnici prija-
vili dva od treh vandalov, ki 
so doslej razbijali stekla na 
biserih. Zavarovalnica bo ta-
ko lahko pričela odškodnin-
ske postopke proti krivcem.« 

Že prihodnji teden naj bi 
trg vnovič dobil svojo pravo 
podobo. Razbita stekla bo-
do zamenjali, v vodnjak pa 
bodo znova spustili tudi vo-
do. Postavili bodo tudi nove 
stebriče, s katerimi naj bi pre-
prečili parkiranje zunaj oz-
načenih mest, na katerih je 
dovoljeno parkirati samo in-
validom. 

BS, Foto: GK 

Trg celjskih knezov je te dni videti, kot bi nanj padla bomba. 



28 

Festival naj se 
približa publiki 

Direktor filmskega sklada Sašo Jovanovič o festivalu slovenskega filma 
Leto 2002 je bilo za slo-

venski film prelomno. Ali 
pa vsaj leto velikih spre-
memb. Med drugim tudi 
zato, ker je festival sloven-
skega filma ušel iz Porto-
roža, kjer se je dogajal 
zadnjih šest let. Filmski 
sklad in DSFU sta podala 
več predlogov o novem 
kraju dogajanja, objavljen 
je bil razpis, nazadnje je 
padel dogovor o prestavi-
tvi festivala v Celje. O tem, 
kdaj natančno se bo odvi-
jal, katere podrobnosti so 
že znane, Sašo Jovanovič, 
direktor filmskega sklada 
(FS). 

Začnimo z datumom. Fe-
stival slovenskega filma bo 
trajal... 

... od 24. do 27. septem-
bra 2003. 

Filmski sklad bo obdržal 
nadzor nad programskim 
delom festivala. Kakšne bo-
do razlike med Portorožem 
in Celjem - glede na to, da 
ima Celje večje kinoprika-
zovalske možnosti; ali se 
bo v Celju dogajalo več, kot 
se je v Portorožu? 

Organizacija programske-
ga dela festivala ostane pod 
vodstvom FS-ja. FS vidi fe-
stival kot največji promocij-
ski dogodek na ravni komu-
nikacije - drugega takšnega 
dogodka v Sloveniji ni. Izva-
janje takšnih dogodkov je 

dolžnost sklada. Celje smo 
izbrali za izvršnega izvajal-
ca festivala ravno zaradi boljše 
infrastrukture in večje želje 
po sodelovanju s strani ob-
čine. Radi bi, da se občina 
čim bolj aktivno vključi v sa-
mo snovanje festivala. Pred-
videvamo, da bo kot izvaja-
lec na lokalni ravni sodelo-
val tudi NT & RC. 

Predvsem upam, da se bo 
v Celju - ki že ima festival-
sko tradicijo - festival prib-
ližal publiki. Naj bo na eni 
strani strokovno srečanje - v 
smislu povezovanja navzven, 
diskusij, izmenjevanja mnenj 
- ampak po drugi strani pre-
prosto praznik filma. V tem 
smislu bo letošnji festival tudi 
testni kamen za prihodnje pro-
jekte; da vidimo, kako bodo 
ti projekti zaživeli. 

Publika naj bi imela svoje 
nagrade. Filmi naj bi se po-
kazali večkrat. Rad bi, da je 
možnost prikazovanja dana 
tudi kratkemu filmu. Prav ta-
ko »posebnemu filmu«: TV-
filmom, športnim, animira-
nim, portretom, edukativnim 
- torej filmom, ki v rednem 
sporedu kinematografov ni-
majo mesta, ker nimajo niti 
primerne dolžine, niti vsebi-
ne, da bi fant lahko nanje po-
vabil punco. Toda s pravo pre-
zentacijo, ob pravem času, 
bi med festivalom lahko do-
bili svojo publiko. Sem šte-

jem tudi srednje šole in gim-
nazije. 

Želel bi na ta festival pri-
peljati določene oglednike 
mednarodnih koproducen-
tov ali ljudi, ki poznajo mož-
nosti koprodukcije. Ljudi, ki 
bi potem na strokovnih pre-
davanjih podajali znanje in 
izkušnje - da bi se torej pro-
filiral mednarodni značaj fe-
stivala. Da festival postane 
neke vrste filmski trg; da lah-
ko avtorji pridejo predstav-
ljat projekte in tam iščejo so-
vlagatelje. 

Koliko filmov se bo zavr-
telo? 

Do poletja naj bi bilo kon-
čanih pet do šest celovečer-
cev. Jasno, da bosta ponov-
no prikazana tudi Slepa pe-
ga in Rezervni deli, ki sta 
prišla v kinematografe prav 

med tem vmesnim časom -
med festivaloma. 

Mnogokrat se je zgodilo, 
da se do zadnjega trenutka 
ni vedelo, ali bo film dokon-
čan ali ne; ali te besede -
»do poletja« - pomenijo, da 
bodo producenti imeli dead-
line? 

Radi bi, da bi bil program 
vsaj dva do tri mesece okvir-
no dokončan. Torej: ni nuj-
no, da bodo filmi dokonča-
ni; producenti si bodo lahko 
»rezervirali« mesto na festiva-
lu, če bodo do določenega ča-
sa potrdili, da bo film dokon-
čan. Vsekakor pa bi radi stva-
ri organizacijsko bolj uredi-
li. Radi bi imeli program v 
rokah konec junija, promo-
cijske materiale pa priprav-
ljene že v začetku septembra... 

PETER ZUPANC 

Sašo Jovanovič 

P r a v l j i č n o s t in k i č 
Svet Hayaoa Miyazaki-

ja je poln nenavadnih bo-
gov, kletev, ekologije in 
čarovnije. Čudežno poto-
vanje je bilo prvo celjsko 
potovanje v ta njegov 
svet, mnogi pa pravijo, da 
je Princesa Mononoke še 
bolj intenzivno japonska 
in čudežna. Zopet: to ni 
risanka za otroke. Čeprav 
premore dimenzije otroš-
ke domišljije. 

Vsebina: Film je po-
stavljen v starodavno Ja-
ponsko, v čas prevrata, sa-
murajev in odročnih va-
sic. V deželi divja vojna, 
po gozdu pa pustoši klan 
kovačev železa - Tatara. V oddaljeni gorski vasici na severu 
Japonske biva Ashitaka, zadnji mladi bojevnik izumirajo-

čega klana Emishi, ki je pri-
siljen ubiti pošast, da bi ta-
ko obvaroval svojo vas. Pre-
pozno ugotovi, da je merjas-
cu podobno bitje, ki ga je ubil, 
bog - varuh gozda. S tem, ko 
je umoril demonskega mer-
jasca, si je Ashitaka nakopal 
prekletstvo... 

Aprilski ciklus v Metro-
polu se prestavlja iz bučne-
ga sveta Oskarjev v ravno ta-
ko bučen, a bolj melodičen 
svet glasbe, kateri je film 
bolj ali manj le sredstvo be-
leženja. Ciklus se imenuje 
Glasbene scene, začenja pa 
se ravno z najbolj bučnim. 
Moulin rouge! Buza Luhrmana je dekadenten, kičast, 
ognjemeten, obenem pa kratka zgodovina pop glasbe. In 
film, ki je pomagal Chicagu, da se je znašel na tolikih 
piedestalih. Nadaljevalo se bo mirneje: z Zabranjenim 
Rušenjem, ki ga je filmal Emir Kusturica... s kubansko 
eskapado Wima VJendersa... ter pogledom v trebuh pun-
ka Michaela VJinterbottoma. 

Vsebina : 
O b u b o ž a n 
pisatelj pride 
v Pariz na lov 
za zasluž-
kom... toda 
insp i rac i j e 
ne bo dobil, 
dokler se ne 
zaljubi. Na 
nesrečo v naj-
bolj drago 
kurtizano v 
mestu. 

R: Princesa Monono-
ke (animirani, Princess 
Mononoke, Japonska) 

Režija: Hayao Miyaza-
ki 

Glasovi: Billy Crudup, 
Gillian Anderson... 

Ciklus: Glasbene scene 
Moulin rouge! (ZDA/ 

Avstralija) 
Režija: Buz Luhrmann 
Vloge: Nicole Kidman, 

Ewan McGregor 

Daredevili 
Pri nas se je Daredevil stri-

povske založniške hiše Mar-
vel pojavil le v nekaj števil-
kah davnega jugoslovanske-
ga Eks almanaha, pa še tam 
le v peščici med sabo ne-
povezanih zgodb. Slepec z 
nadnaravnimi močmi torej 
v Sloveniji nima ravno po-
sebnega oboževalskega za-
ledja. Tudi v Ameriki se ne 
more kosati z Batmanom, 
Spider manom ali Superma-
nom. Je pa dovolj priljub-
ljen, da obdrži pozornost, 
preden se v kinih pojavi Ang 
Lejev Hulk. Pa Možje X Br-
yana Singerja. Za Marvela 
je torej slepi odvetnik Matt 
Daredevil Mur-
dock »manjši« 
projekt. (Vreden 
desetih sloven-
skih filmov, naj-
lepša hvala.) Pre-
ko luže je denar-
ja za filme toliko, 
da se ti snemajo po istem 
»utrni idejo in zapiši, ne 
sprašuj, ukradi novost in jo 
preuredi« principu, kot so 
se v zlati dobi risali stripi. 
Pa čeprav so se za strip ra-
bili »le« glava, papir, črni-
lo, barve, čas in prostor, se-
daj pa se rabi še nekaj sto 
ljudi in par krepkih raču-
nalnikov. Da ne govorimo 
o kamerah in ostalih tehni-
kalijah. 

»Majhnost« se Daredevi-
lu pozna na vseh ravneh, 
predvsem pa na ravni sa-
mostojnosti. Namesto da 
bi črpal iz originalnega stri-
pa, ga vizualno nadgraje-
val, črpa iz vizualizacije 
prejšnjih filmov po stripih. 
Daredevilova katedrala/ 
dom in dvojnost - »sem slab 
ali dober?« - sta iz Batma-
na, tip pleza kot Človek pa-

jek, črni humor je dobil ^ 
Rezila, junaki, spremenjen 
ni v enovrstičnice, pa so ro 
jeni za promenado X man. 
Sicer ni možno reči, da sj 
ustvarjalci niso trudili. Da-
redevil premore svoje sreč-

ne trenutke: prve 
srečanje med 
Elektro in slepiit 
odvetnikom... ai 
romanco na strd 
hi, pri kateri od-
vetnik potrebuje 
dež, da lahko »v̂  

di« svojo spremljevalko; 
Bullseyjev umor stare ma-
me pokaže krepak del t^ 
ga, kar bi film lahko bil̂  
če bi vozil brez zavor. T(h 
da vse ostalo se lovi v ne*: 
konsistentosti, padanju î  
neumnosti v neumnost ter 
zaključi z nekaj obvezni^ 
mi puhlicami. Zelo zanP 
mivo je, da celo borbe med 
posameznimi junaki niso 
tisto, kar bi lahko bile. Z 
nekaj več predigre, časa, z 
nekaj premišljenosti in oŝ  
tajanja na začrtanih tleh -
v začrtanih svetovih - bi 
lahko vsaj dosegale koreo; 
grafijo Matrice, kar se zd^ 
kot cilj. 

Zaključek? Daredevil m 
toliko film, kot je leksikon 
do zdaj pofilmanih supei^ 
junakov. | 

PETER ZUPANC 

Piše: PETER ZUPANC! 

Tedenski pregled od ponedeljka do nedelje (24. 3. do 30.3 



Glasba iz računalnika 
glasba se je v naših računalni-
|i dandanes že tako udomači-
da skorajda ni več uporabni-
ki ne bi imel vsaj skromne 

joge Mp3-datotek. Mp3 je na-
feč najbolj razširjen format za 
jkanje glasbe, z njim pa lah-
lob povsem sprejemljivi kvali-
li dosežemo tudi desetkratno 
lanjšanje izvirne glasbene da-
^ke. Ker bo ta format letos sla-
petnajsto obletnico obstoja in 
fdvsem zato, ker se je o njem 
res veliko pisalo, si tokrat zgolj 
I hitro poglejmo, za kaj sploh 
e. 
Mp3 je zvočni del (Layer 3) kom-
eksnega standarda MPEG, ki za-
]ia kompresijo televizijskih vi-
flin pripadajočih avdio datotek, 
jadi uporabnosti se je kmalu raz-
il izven profesionalne sfere in da-
sje prisoten praktično vsepovsod, 
istal je na Fraunhofer inštitutu v 

Nemčiji, po katerem je algoritem 
tudi dobil ime. Skrivnost, s pomoč-
jo katere je avtorjem algoritma us-
pelo tako močno zmanjšati velikost 
datotek, tiči v tem, da algoritem 
ne stiska celotnega frekvenčnega ob-
močja, saj pri kodiranju v format 
Mp3 izloči tiste frekvence, ki jih 
človeško uho ne zaznava. Poleg te 
psihoakustične komponente pa je 
pomembno tudi razmerje hitrosti 
pretvorbe. Ta se meri v kilobitib 
na sekundo in pri najpogosteje upo-
rabljani kompresiji znaša 128 Kbps. 
Večje kot je to razmerje, večja je 
kvaliteta, a tudi velikost datoteke. 
In obratno, jasno. Zato nekateri lju-
bitelji glasbe kodirajo svoje dato-
teke pri višjih hitrostih, običajno 
pri 192 ali celo 256 Kbps. Na ta 
način sicer zasedejo več prostora 
na disku, a ohranijo boljšo kvali-
teto. Običajni uporabniki se bodo 
zadovoljili s 128 Kbps, ki sicer ni 

takšne kvalitete, kot jo slišimo na 
zgoščenki, vendar pa nezahtevno 
uho kakšne posebne razlike niti ne 
bo opazilo. 

Za poslušanje potrebujemo Mp3-
predvajalnik. Pri novejših različi-
cah Oken je ta format podprt že v 
multimedijskem predvajalniku 
Windows Medla Player, sicer pa je 
najbolj razširjena aplikacija na tem 
področju WinAmp, ki ga izdeluje 
podjetje Nullsoft. Na voljo je že 
različica 3, toda izkušeni uporab-
niki vam bodo raje priporočili raz-
ličico 2. Seveda je na voljo res ve-
lik izbor sorodnih programov in za 
vsakega izmed njih se bo najbrž na-
šel uporabnik, ki bo prisegal nanj. 
Kakorkoli že, za spoznavanje sve-
ta Mp3-glasbe bo našteto več kot 
dovolj. Poleg tega potrebujete še 
kodirni program, s katerim boste 
lahko glasbo na zgoščenki pretvo-
rili v še bolj zgoščeno obliko, torej 

v MP3-format. Tu se stvari malce 
zapletejo, saj ni na voljo prav veli-
ko brezplačnih in hkrati dobrih pro-
gramov. Algoritmi za kodiranje, teh 
je na tem področju več in se razli-
kujejo po hitrosti in kvaliteti, na-
mreč večinoma niso brezplačni. 
Vendar ne gre obupati. Med brez-
plačnimi programi, ki so običajno 
slabše kvalitete, se najde tudi kak-
šen biser, v našem primeru Simple 
Mp3 Maker, ki uporablja brezplačni 
algoritem Lame. S tem programom 
boste enostavno pretvarjali datoteke 
v Mp3-obliko. To pa je pravzaprav 
tudi vse, kar potrebujete za ljubi-
teljsko in neprofesionalno rabo te-
ga priljubljenega glasbenega forma-
ta. Za podrobnejšo spoznavanje pa 
vam priporočamo, da obiščete po-
vezave, ki smo jih zbrali v tokratni 
rubriki Klik. 

VASJA OCVIRK 
vasja@slowwwenia.com 

DivX-filmi 
Kdo bi si bil pred nekaj leti mi-

da bo gledanje filmov na do-
'̂ ^eni računalniku postalo nekaj 

običajnega? Za gledanje Div-
J'lniov potrebujete osebni raču-
"jnik z vsaj 400 Mhz procesorjem, 
.''ovolj pomnilnika, da lahko po-
^ a Okna 98 ali novejša, potre-
'^te pa tudi zvočno in grafično 

^̂ tico ter navadno CD-rom eno-
Takšna ali boljša konfiguracija 

l̂ ŝ res ni več redkost. In če bi 
I '̂i filme gledati preko televizij-
ama ekrana, potrebujete le še gra-
jo kartico s TV-izhodom. 
I^ndar to še ni dovolj. Na raču-
•̂ •ku morate namreč imeti nameš-

čene ustrezne kodeke^ ki omogoča-
jo dekodiranje (raztezanje) video za-
pisa med predvajanjem. Kodeki, med 
katerimi sta daleč najbolj uporabljena 
DivX (www.divx.com) in XviD 
(www.xvid.org). nam omogočijo, da 
celoten DVD-film stisnemo na 700 
MB in ga zapišemo na navaden CD-
R, ob tem pa ohranimo znosno kva-
liteto video zapisa. 

Po namestitvi ustreznih kodekov 
lahko DivX-filme gledate v katerem 
koli programu, ki omogoča pred-
vajanje AVl-datotek. Med seboj se 
razlikujejo po zunanjosti, uporab-
nosti, zmogljivosti, možnostih pred-
vajanja in nastavljanja podnapisov. 

po preoblekah ter funkcijah, ki jih 
podpirajo. Priporočamo vam na-
mestitev predvajalnika BSPlayer 
(www.bsplay.com), ki je med upo-
rabniki daleč najbolj priljubljen. 

DivX-filme lahko seveda opremi-
mo tudi s podnapisi, ki se največ-
krat nahajajo v SUB- (SubViewer), 
SRT- (SubRip) ali pa navadnem tek-
stovnem TXT-formatu. Na internetu 
mrgoli strani s slovenskimi podna-
pisi, med tiste najbolj obiskane pa 
prav gotovo sodijo naslednje: 
w w w . p t u i . c o m / d i v x / . 
www.ptuj.com/divx/. www.skla-
disce.com/podnapisi.asp. http:// 
www.divxfilmi.com/podnapisi/ . 
Če želite, da se ob zagonu .avi da-
toteke podnapisi samodejno nalo-
žijo, morata biti datoteki z video 
zapisom in s podnapisi enako poi-

menovani ter se nahajati v isti ma-
pi. Ker se pri predvajanju filmov 
velikokrat zgodi, da podnapisi ni-
so usklajeni z dejanskim dogaja-
njem na ekranu, vam priporočamo 
namestitev programa Time Adju-
ster (http://www.ireksoftwa-
re.com/ta/), ki je eden najbolj učin-
kovitih programov za sinhroniza-
cijo podnapisov s filmom. 

Na koncu seveda še vprašanje, kje 
dobiti DivX-filme. Najlažjo pot do 
najnovejših filmov iz Hollywooda 
še vedno predstavljajo programi za 
izmenjavanje datotek preko Inter-
neta, kot npr. Kazaa, seveda pa se 
hkrati pojavlja vprašanje legalno-
sti takšnega početja. O tem pa kdaj 
drugič. 

RADOŠ SKRT 
rados@nasvet.com 

novičke 
Hollywoocl v 

boj proti 
piratom 

Ameriška zveza filmske in-
dustrije MPAA je vložila 12 
tožb proti posameznikom, ki 
naj bi prodajali piratske izda-
je priljubljenih filmov kot so 
Harry Potter in Umri kdaj dru-
gič. Tožbe so bile vložene v 
različnih mestih po celotnem 
ozemlju Združenih držav 
Amerike. Po besedah pred-
stavnikov omenjene zveze 
filmske industrije želijo s svo-
jimi tožbami predvsem zaš-
čititi kupce, ki ob nakupu ne 
dobijo legalnega izdelka, tem-
več samo njegovo kopijo, ki 
je običajno tudi precej slabše 
kvalitete kot so pričakovali. 

Zaicon škodi 
teiinoiogiji 

Na konferenci o zakonoda-
ji in politiki s področja uprav-
Ijanjatligitalnih avtorskih pra-
vic v ZDA so se različni stro-
kovnjaki strinjali, da trenut-
ni pristop k zaščiti digitalnih 
vsebin ni najbolj primeren. Po 
njihovem mnenju sprejeti za-
koni, kot je zakon o zaščiti di-
gitalnih avtorskih pravic 
DMCA, služijo le izjemnim pri-
merom in niso uporabni za obi-
čajne kršitve. O možnih reši-
tvah nastalih problemov je 
zaenkrat še prehitro sklepati, 
saj gre za zelo kompleksno in 
občutljivo temo. 

Spremenjeni 
obrazi iskalnih 

storitev 
Imeniki, ki so nekoč pred-

stavljali osnovne prometne 
znake za usmerjanje na sve-
tovnem spletu, izgubljajo svoj 
prvotni pomen. Nadomesti-
la so jih zahtevna iskalna orod-
ja in komercialne storitve, ki 
bolje zadovoljujejo potrebe 
oglaševalcev. Vsekakor pa to 
ni v prid uporabnikom, ka-
terim so imeniki in iskalniki 
namenjeni. Prevelika količi-
na podatkov naenkrat uporab-
nike zmede in s tem ne pri-
pomore k ustreznemu usmer-
janju. Eden takšnih večjih je 
vsekakor Yahoo, a žal tudi pri 
nas slika, razen redkih izjem, 
ni nič boljša. Upamo lahko, 
da podobna usoda ne doleti 
Googlea. 

Vloga 
tehnologije v 

vojni 
Po besedah strokovnjakov 

s področja informacijske teh-
nologije je s pomočjo splet-
nih dnevnikov konflikt v Ira-
ku postal veliko bolj human. 
Ko so Združene države Ame-
rike v Vietnam poslale svoje 
vojake, so televizijski posnet-
ki v veliki meri oblikovali jav-
no mnenje glede vojne. Zdaj 
naj bi podobno vlogo pri tem 
igrali spletni dnevniki. Med 
najbolje obiskanimi je dnev-
nik Where is Raed?, ki ga pi-
še moški, ki naj bi živel v Bag-
dadu. Prebrati je mogoče no-
vice o vsakodnevnem življe-
nju v Iraku, ki se sooča z real-
nostjo vojne in s težavami, ki 
jih povzročajo zaprtja bank 
in dolgotrajno čakanje na ben-
cinskih črpalkah. 

UROŠ GRUBER 
uros@sir-mag.com 

mailto:vasja@slowwwenia.com
http://www.divx.com
http://www.xvid.org
http://www.bsplay.com
http://www.ptui.com/divx/
http://www.ptuj.com/divx/
http://www.divxfilmi.com/podnapisi/
mailto:rados@nasvet.com
mailto:uros@sir-mag.com
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Babičine mojstrovine 
Skutin kolač s 
prepečencem 
Potrebujemo: 12 rezin pre-

pečenca, 50 g zmehčanega 
surovega masla, 3 žlice slad-
korja, 6 jajc, 600 g polno-
mastne skute, 150 g sladkor-
ja, 0,2 I kisle smetane. 1 1/2 
žličke naribane limonine lu-
pinice. 1 1/2 žlice limoninega 
soka, 4 žlice jedilnega škro-
ba, žlička pecilnega praška, 
za model: surovo maslo 

Model namastimo. Pečico 
razgrejemo na 150 stopinj. 
Rezine prepečenca zdrobi-
mo. Drobtine pognetemo s 
surovim maslom in sladkor-
jem, nato pa zmes natlačimo 
v model. Jajca ločimo na ru-
menjake in beljake in belja-
ke stepemo v trd sneg. Skuto 
zmešamo z rumenjaki, slad-
korjem, kislo smetano, limo-
nino lupinico in sokom, je-
dilnim škrobom in pecilnim 
praškom. V to zmes rahlo za-
mešamo sneg. Skutni nadev 
naložimo na osnovo iz pre-
pečenca, nadev zgladimo in 
nato pečemo kolač na drugi 
višini od spodaj 1 1/2 ure. 
Kolač je pečen, ko je na sre-
di še čvrst, a vendar prožen. 
Rob kolača takoj odluščimo 
od oboda z ostrim nožem. 

Smetanove 
omlete 

Potrebujemo: 4 beljake. 80 
g sladkorja. 5 rumenjakov. 
40 g jedilnega škroba. 50 g 
moke. ščep soli. 40 g razpuš-
čenega mlačnega surovega 
masla. 3/8 I smetane. 500 g 
jagodičja po želji. 50 g zmle-
tega sladkorja, za pekač: per-
gamentni papir 

S pergamentnim papirjem 
obložimo enega ali dva pe-
kača. S svinčnikom zarišemo 
12 krogov s premerom 13 cm. 
Pečico razgrejemo na 220 
stopinj. Beljake stepemo s 
polovico sladkorja v trd sneg. 
Rumenjake z drugo polovi-
co sladkorja penasto vmeša-
mo. Škrob presejemo z mo-
ko in ga s soljo in surovim 
maslom primešamo zmesi ru-
menjakov. Nazadnje rahlo 
zamešamo še sneg. Z biskvit-
nim testom napolnimo briz-
galno vrečko in brizgamo na 
kroge kepice testa. Testo zgla-
dimo. Omlete pečemo na 
srednji višini 10 minut. Pe-
čene omlete prekucnemo na 

prt ali na desko, pergament-
ni papir navlažimo z vodo in 
ga potegnemo z omlet. Vsa-
ko omleto prepognemo in pu-
stimo, da se ohladi. Smeta-
no trdo stepemo, z njo na-
polnimo omlete in jih oblo-
žimo z jagodami. Omlete 
vnovič prepognemo in jih 
enakomerno posujemo s 
sladkorjem. 

Češki kolači 
Potrebujemo: 500 g moke. 

30 g kvasa, 1/4 litra mlač-
nega mleka. 100 g surovega 
masla. 80 g sladkorja. 2 jaj-
ci. ščep soli. 500 g skiite. 50 
g surovega masla. 200g slad-
korja. 2 rumenjaka, žlica je-
dilnega škroba, žlica ruma. 
2 beljaka. 250 g zmletega 
maka. 80 g sladkorja, žlica 
žemljevih drobtin. 1/4 I mle-
ka. rumenjak, 250 g češplje-
ve mezge, za pekač: surovo 
maslo. 

Iz sestavin od moke do soli 
zamesimo kvašeno testo po 
osnovnem receptu. Skuto 
zmešamo s surovim maslom, 
sladkorjem, rumenjakom, 
jedilnim škrobom in ru-
mom. Iz beljakov stepemo 
trd sneg in ga rahlo zameša-
mo v skuto. Mak zmešamo 
s sladkorjem, z žemljevimi 
drobtinami in mlekom, pu-

stimo, da enkrat zakipi, na-
to zmes ohladimo. Kvašeno 
testo razdelimo na 50 g tež-
ke koščke. Iz vsakega obli-
kujemo ploščat hlebček, ki 
ga po robu namažemo z ru-
menjakom. Na hlebčke na-
devamo skutno in makovo 
zmes pa še kupček češplje-
ve mezge. Kolači naj vzha-
jajo 10 minut. Pečico segre-
jemo na 200 stopinj in pe-
čemo kolače na drugi višini 
od spodaj 20 do 25 minut. 

Piše: MAJDA KLANŠEK 

'Vrtnice 
Marec je čas sajenja, presajanja in obre-

zovanja vrtnic. Pomladna saditev vrtnic mora 
biti skrbna zlasti zato, ker te prično ob pr-
vem toplem vremenu hitro odganjati. 

Sajenje 
Prostor za sajenje že prej dobro pripravi-

mo. Vrtnice potrebujejo dovolj vlage in hra-
ne. Uspevajo v vsakih tleh, če jim ob saditvi 
primešamo še humozno ilovnat substrat, pre-
perel hlevski gnoj in dodamo mineralno gno-
jilo (vsebuje naj večji odstotek kalija). Po-
sajena vrtnica mora imeti cepljeno mesto 3 
do 5 cm visoko pokrito z zemljo. Svetuje-
mo sajenje v oblačnem vremenu, najbolje 
pred dežjem, ker pomladansko sonce in ve-
ter hitro izsušita zemljo. 

Obrezovanje -
saditvena rez 

Obrezovanje vrtnic je vsakoletno redno 
pomladansko opravilo. Manj znana pa je mor-
da saditvena rez, pri kateri ob saditvi obre-
žemo vsako sadiko ne glede na to, kateri sku-
pini vrtnic pripada (mnogocvetnice, čajev-
ke, plezalke, grmaste rože...). Ta rez je ko-
renitejša, običajno na 3 do 5 očes, korenine 
pa prirežemo tam, kjer so le-te poškodova-
ne ali predolge. Pri čajevkah in mnogocvet-

nicah, še posebej pa pri plezalkah, gre I 
šna rez sicer na škodo skromnejšega cvi 
nja v letu sajenja, zato pa se bo prihod 
leto izdatno poplačala. Iz poganjkov, ki 
bodo vrtnice odgnale v letu saditve, bol 
kasneje vse polno cvetja. 
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Živel icimono! 
Svetleče tkanine, poti-

skane ali vezene z vzorč-
ki v prave umetniške sli-
ke, na eni strani v rožicah, 
na drugi z eksotični ptiči 
ali pa oboje skupaj, sreču-
jemo med letošnjimi pom-
ladno-poletnimi modnimi 
trendi. Če fokusiramo po-
gled le na te detajle, se na-
ša čutila v hipu odzovejo... 
zadiši nam cvetoča japon-
ska češnja ali kadilo, za-
gledamo ljubko pahljačo 
japonskih gejš, občutimo 
svetlečo svilo, ki boža ko-
žo in se senzibilno izmika 
prstom... 

Poetično posladkano? Že 
mogoče, a govorimo o mod-
ni domislici, brez katere si 
letošnjih toplih mesecev kar 
ne da predstavljati. V avten-
tični ali stilizirani, celo ko-
maj prepoznavni obliki. Ki-
mono je prodrl v prve mod-
ne vrste, kjer je na koncu 
devetnajstega in v začetku 
dvajsetega stoletja že bil. A 
takrat pretežno kot doma-
če oblačilo iz svile, s širo-
kimi ali vstavljenimi roka-
vi in širokim zategnjenim 
pasom. 

Kimono ni 
Kitajec! 

Kimono izvira z Japonske 
in ne s Kitajske, kot nekateri 
mislijo ter celo pišejo! 

Oblika, kreacija, stilizira-
nje in zlasti simbolizem ki-
mona so v Evropi navdiho-

vali umetnike vseh vrst. Tu-
di sloveče slikarje, kot so 
Munch, Klimt in Toulouse-
Lautrec. Slednji se ni zado-
voljil le s tem, da je slikal 
ženske, oblečene (ali napol 
oblečene) v kimono, nosil ga 
je tudi sam. Čeprav menda 
pri njem ni bilo zaznati kak-
šnih estrogenskih viškov... 

Kimono je postal simbol 
splošnega zanimanja za ja-
ponske ideje tudi pri obliko-
vanju notranjih interierjev, 
urejanju cvetja. V dvajsetih 
letih prejšnjega stoletja so va-
riacije kimona začeli nositi 
kot popoldansko obleko, nje-
gove bogate linije so pogo-
sto posnemali kostumi holly-
vvoodskih filmov iz tridese-
tih let. Nekaj kimono izpe-
ljank se je pojavilo še v slav-
nem obdobju modne hipija-
de v sedemdesetih, potem pa 
je bolj ali manj potonil v po-
zabo. 

Pred leti, ko so v znani tr-
žaški trgovini z metrskim bla-
gom prodajali še ostanke bla-
ga »na kilo«, se je med njimi 
znašel tudi kakšen kos, ki bi 
bil letos pravi zadetek. Zdaj, 
ko so kimono motivi znova 
vroči kot le kaj, lahko le sa-
njamo, da bi še rekli: »Kilo-
gram kimona, prosim!« In se-
veda niti slučajno za ceno ta-
kratnega kilograma... 

Ostane nam še iznajdljivost 
ali ščepec umetniške žilice. 
Na črno, rdečo, rumeno.. . 
svilo lahko z barvami za tek-

stil pričaramo etno-japonsko 
figuraliko. Tudi vezenine so 
zaželene ali pa posnemaj mo 
le kroj kimona in ga nosimo 
kot poletno obleko, atraktiv-
no bluzo... ter našemu vsak-
danu podarimo nekaj azijske 
eksotike! 

Pripravila: VLASTA 
CAH ŽEROVNIK 

VBLEMOVNA POMLAV IZ Vliti 
Ne le pogled na koledar, 
Idi pogled skozi okno ka-
li da se je narava začela 
tlevati v spomladanska 
blačila. Z njo pa se, seve-
a, prebuja tudi želja po 
bnovi naše garderobne 
mare. Le kdo ne bi rad 
êsel vanjo nekaj svežih, 

0 pomladi dišečih vzdušij? 
iNaše želje in potrebe do-
fo poznajo v Vele, trgovski 
fužbi d. d. Domžale, kjer 
[svoje kupce pripravlja raz-
!ne modne prireditve. Naj-
oij odmevne so tradicional-
^modne revije v dvorani Ko-
'̂ Jnalnega centra v Domža-

in v Modri dvorani Celj-
f g a sejma. V Celju je bila 
P marca, predstavili pa so 
we kolekcije za pomlad in 
N t je 2003. Navdušili so 
fiznani domači in tuji proi-
Nalci oblačil, perila, noga-
^ kozmetike in modnih do-
mkov: Mura, Labod, Gorenj-
ca oblačila, Lisca Elkroj, 

Rebel-skiny, Calida, 
^ilanit. Šolar, Nancy, Navi-
l e , MicolI, Tasca, Taifun, 
fvita, Vanilia, Dinomoda, 
pmpum, Montefiore, Krka, 

Beiersdorf, Loreal, Lo-
Taurus, Zaja de lux, To-

Samsonite... 
L^osebej všečne so bile 
J^9ovne znamke, ki jih za-
'̂ Pa trgovska družba Vele; 
^sti zaradi modnih, udobnih 
j^iev, vrhunske kakovosti in 
l^^dovskih barv. MicolI so vi-

kakovostne pletenine, 
1 ^ežno ovijajo in razvajajo 
'"^sko telo. Tasca je name-

njena elegantni poslovni žen-
ski, Taifun preseneča z mla-
dostno razigranostjo, pa tudi 
na vse, ki potrebujejo večjo 
konfekcijsko številko, misli-
jo v Vele oziroma pri blagov-
ni znamki Cavita. Izbirali bo-
ste lahko tudi med pestro po-
nudbo modnih ženskih hlač 
in jaken vodilne nemške bla-
govne znamke Vanilia. 

Tisti, ki imate najraje ležer-
na oblačila in v njih uživate 
tudi v prostem času, boste. 

skupaj s svojim najmlajšimi, 
zadovoljni z modo Wampum 
in Montefiore! Ker so čevlji 
»spodnje ogledalo človeške 
duše« in prava pika na i sle-
herne vizualne podobe, so 
stilisti izpostavili tudi obutev, 
katere zastopnikje Vele d. d. 
Za ženske zapeljivo ponud-
bo Chantal, Confort, Roma-
nelli, Rosho, lllune in Ecco, 
za moške pa Dock Master's, 
Genesio Colleti, Luca Bos-
si, Fran.Falconi ali Gian Mar-

co. In za malčke, sredinčke 
ter najstnike? V pomlad bo-
do še bolj veselo poskočili v 
udobni in trendovski obutvi 
Cult, Dock steps in Ciciban. 

Modni vtis oziroma rdeča 
nit, vpletena v modno pred-
stavo? Čeprav je odzvonilo 
strogemu segmentiranju 
trendov, je pomladno-polet-
no modno drevo le sestavlje-
no iz različnih vej, a s skup-
no sporočilnostjo: brez pred-
sodkov, z veliko optimistični-

mi vzdušji in ščepcem ironi-
je se podajte v nove modne 
izzive! V blagovnicah Vele 
vam bodo priskočili na po-
moč! Z modo, ki v krojih in 
vzorcih spominja na nostal-

gična, pravljična in romantič-
na vzdušja z volani, draperi-
jami, čipkami... Z modo, ki 
potuje v eksotične kraje, se 
odene v etno motive, se naj-
de v Orientu, poišče navdih 
v pop-artu... Ali pa se vrne v 
domačo naravo, se odene v 
preproste kroje... Prepričaj-
te se, izberite in uživajte v no-
vomodni podobi iz Vele! 

Črna in bela za eleganco, črte za ekstravaganco. 
Blagovna znamka Vanilia. 

Sonce na jakni in Orient v vzorcu na hlačah. Blagovna 
znamka Taifun. 

Peščena in slonokoščena, naj-barvi za poslovna oblačila. 
Tasca. 
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royota prenovila yarisa 
Japonska Toyota velja po 
jjnjih napovedih za eno 
jljolj poslovno in gospo-
fjjko zdravih avtomobil-
i)i tovarn. Napovedujejo 
jleščečo prihodnost, ven-
f je vprašanje, če bo res 
J tako lepo. Po štirih letih 
farna obnavlja model ya-
ki so ga naredili s po-

linim ozirom na Evropo in 
ropske kupce. Prenova pa 
zelo zelo prefinjena in 
romna. 
dimenzijsko se prenovlje-
varis od prejšnje izveden-
nič ne razlikuje. Novi so 
ednji žarometi, mrežasta 
jska hladilnika, nove oži-
na drugačne so zadnje lu-
kolesa so po novem 14-palč-
. K temu so dodali še štiri 
ive kovinske barve, nekaj 

bolj temeljito pa so se lotili 
notranjosti. Tako so na sede-
žih po novem lepše in kvali-

tetnejše tkanine, merilniki so 
digitalni, le najrazkošnejša iz-
vedenka ima analogne. Neko-
liko so spremenili tudi stikala 
in volanski obroč, na zadnji 
klopi je sredinski sedež dobil 
tritočkovni varnostni pas. 

Pri motorjih kakšnih poseb-
nih sprememb ni, je pa res, da 
so 1,3-litrski motor razvili na 
novo, ima pa enako moč kot 
prej (87 KM). Osnovni motor 
je 1,0-litrski bencinski štirivalj-
nik s 65 KM, sledi že omenje-
ni 1,3-litrski motor, nato pri-
de na vrsto 1,5-litrski agregat 
s 105 KM. V ponudbi je tudi 
1,4-litrski motor s 75 KM. 

Prenovljeni yaris se hvali 
tudi z nekoliko večjo varnost-
jo, saj sta čelni blazini dve, 
za dodaten denar si je mogo-
če omisliti še dve stranski. 
Protiblokirni zavorni sistem 
ABS je serijski, prav tako raz-
delilnik zavorne sile EBD. 
Novi yaris naj bi se pri nas 
pojavil aprila, cene bodo, 
priznavajo, nekoliko višje, 
menda pa to ne bo veljalo za 
vse izvedenke. 

Aprila prihaja prenovljeni yaris 

Accent siming in getz funicv 
Južnokorejski Hyundai je tudi pri nas poznal precej boljše čase, kljub temu pa 

prodaja teh avtomobilov ni tako skromna, da bi bil v težavah. Se pa slovenskega trga 
in kupcev tovarna sedaj loteva s prenovljenim accentom, ki je dobil ime swing. 

Namesto prejšnjega 1,5 je sedaj na voljo 1,6-litrski bencinski motor , ki ponuja 105 
KM. Seveda je izbira agregatov nekaj širša, saj je na voljo še 1,3-litrski bencinski agregat 
s 84 KM in 1,5-litrski CRDi 
(dizel), ki razvije 82 KM. Na 
voljo pa je tudi nova izve-
denka getza z oznako funky 
- vgrajen ima radijski spre-
jemnik s predvajalnikom 
zgoščenk. 

Rahlo prenovljeni accent svving je varnejši. 
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Matevž bo letel 
proti soncu 

Popotnik, alpinist, profe-
sionalni fotograf in pilot Ma-
tevž Lenarčič je že lani sam 
z ultralahkim letalom po-
skušal obleteti svet. Njego-
va pot se je po več zapletih 
končala v Kanadi, popotnik 
z Rečice ob Savinji pa bo le-
tos poskušal znova. 

Po načrtih naj bi se Matevž 
na pot proti soncu odpravil 
junija. Zaradi lanskih izku-
šenj letos zatrjuje, da biro-
kratske togosti ne bodo ogro-
zile projekta ter da bo letoš-
nja pot odvisna samo od nje-

ga, letala in motorja. Pot ga 
bo spet vodila čez prostrana 
nenaseljena področja, izziv 
pa zahteva nepopisno mero 
poguma, vztrajnosti, fizične 
in psihične vzdržljivosti, od-
lično organizacijo ter brez-
hibno pripravljeno letalo. Še 
večji izziv pa predstavljajo 
dejavniki, ki jih vnaprej ni 
možno predvideti, od nepri-
jaznih vremenskih razmer, 
nevarnosti tehničnih okvar do 
reakcije človeškega organiz-
ma na prevelik fizični in psi-
hični napor. 

Matevžev prelet sveta bo 
tudi letos spremljala ekipa 
različnih strokovnjakov s 
področja telekomunikacij, 
uporabe Interneta in medi-
jev. Letos se bo Matevž od-
pravil na pot v ultralahkem 
motorno-jadralnem letalu 
slovenskega proizvajalca 
Pipistrel, ki je posebej pri-
rejeno za ta polet sveta. Si-
cer bo več o Matevževih na-
črtih znanega danes po no-
vinarski konferenci v Aj-
dovščini. 

US 

Matevž Lenarčič 

Častniki 
nacionalne 

garde v 
Celju 

Celje je včeraj gostilo 
obisk visokih častnikov na-
cionalne garde ameriške 
zvezne države Colorado. Gre 
za deseti obisk predstavni-
kov častnikov nekakšne ina-
čice naše teritorialne obram-
be v Sloveniji. Pripravila sta 
ga Generalštab Slovenije in 
Združenje slovenskih čast-
nikov. Gardisti iz Colorada 
so si dopoldan ogledali Sta-
ri grad (na sliki) in celjsko 
mestno jedro, zatem pa jih 
je sprejel še župan Bojan 
Šrot. 

BS, Foto: GK 


